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IPoπtovane kolegice i kolege, 

pred vama je prvi broj naπeg glasila u ovoj godini. Nastavljamo po istom principu i na isti 

naËin, ali sa æeljom da u ovoj godini napravimo iskorak i u kvaliteti, sadræaju, zanimljivosti, 

izgledu i u svemu πto Êe pobuditi joπ veÊi interes svih vas. S obzirom da se sprema novi 

ustroj Odjela za odnose s javnoπÊu, njegovo kadrovsko pojaËanje, vjerujem da Êemo u tome 

i uspjeti. Doprinos u tom iskoraku oËekujemo i od Ëlanova savjeta i redakcije. Naravno da bi 

vaπa pomoÊ, vaπi prijedlozi bili posebno vaæni.

U ovom broju oËekuje vas ponovno veliki broj razliËitih Ëlanaka. I πto je posebno vaæno, 

najveÊi dio njih je iz naπeg svakodnevnog rada, a to nam je bio i cilj.

Sigurno Êe vaπu paænju privuÊi i intervju sa gospoom –urom AdleπiË, potpredsjednicom 

Vlade RH. Tu su i naπe stalne rubrike: iz rada policije, iz lijeËniËke ordinacije te razne druge 

zanimljivosti.

Ponovno vas pozivam da nam poπaljete vaπe prijedloge za eventualno neke nove rubrike 

ili vaπa razmiπljanja o naπem glasniku.

Pozdrav svima.
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Hrvatski su policijski sluæbenici, muπkarci i æene, 
podjednako sjajni u poslovima koje rade. (…) 
Iskoristit Êu ovu prigodu da posebno Ëestitam 
vaπim hrabrim policajcima koji su sada na Haitiju.

Potpredsjednica Vlade RH  za unutarnju politiku –ura AdleπiË 
obavlja vrlo zahtjevno i  πiroko podruËje djelovanja koje se u 
mnogim dijelovima odnosi i na Ministarstvo unutarnjih poslova. 
Tim povodom u razgovoru za naπe glasilo „Mir, ugled, povjerenje“ 
potpredsjednica –ura AdleπiË govorila nam je o svojim brojnim 
obvezama i zadaÊama, a koje se u mnogome odnose i na goruÊa 
pitanja hrvatskog druπtva i dræave u cjelini. 

MUP: VeÊ ste dulji niz godina u Vladi RH, njezina ste 
potpredsjednica za unutarnju politiku. To je πiroko i vrlo 
zahtjevno podruËje rada i djelovanja. Jeste li zadovoljni 
dosad postignutim rezultatima na tim podruËjima 
djelovanja?

–ura AdleπiË: Zaduæena sam za priliËno πirok spektar 
poslova. Koordiniram podruËja rada unutarnjih poslova, obrane, 
pravosua. Zaduæena sam, ukratko, za: zaπtitu prava i interesa 
hrvatskog naroda u drugim dræavama, Savjet za borbu protiv 
terorizma, angaæman RH u mirovnim misijama, Povjerenstvo 
za koordinaciju i podrπku u ostvarenju izvoznih moguÊnosti i 
infrastrukturnih i drugih projekata iz NATO saveza, Savjet za mlade 
i sve su to iznimno zahtjevni poslovi. Uz sve to, nalazimo se i u 
razdoblju financijske krize i recesije, u kojem je pritom potrebno 
provesti nuæne, Ëesto bolne rezove. Ne smijemo zaboraviti ni 
brojne poslove oko zavrπetka procesa ulaska Hrvatske u Europsku 
uniju. Dakle, pred ovom su Vladom ogromni poslovi koji zahtijevaju 
jednako tako puno napora, kako od nas u izvrπnoj vlasti, tako i 
od svih institucija do graana. Dakle, odgovor na Vaπe pitanje je 
da sam zadovoljna, uvjerena da moæemo puno viπe i sigurna da 
Êemo to i ostvariti.   

–. A: Ministar Karamarko i ja suraujemo jako dobro.  
Njegove pozitivne pomake u cijelom sustavu MUP-a, ali i 
opÊenito na podizanju sustava sigurnosti u dræavi pozdravljam 
i kao potpredsjednica Vlade i kao graanin. Upravo sada, kao 
predsjednica Savjeta za prevenciju i suzbijanje terorizma Vlade 
RH, suraujem sa MUP-om  na operacionalizaciji  Strategije za 
prevenciju i suzbijanju terorizma, odnosno na  izradi Akcijskog plana, 
koji Êe odrediti uloge dræavnih tijela u prevenciji i suzbijanju terorizma 
te sadræavati  konkretne operativne postupke i procedure. To je 
svakako bitno pitanje unutarnje sigurnosti. Takoer, odliËno smo 
suraivali i prilikom donoπenja Zakona o sprjeËavanju nereda na 
πportskim natjecanjima, kojega smo i donijeli, na zadovoljstvo svih, 
Ëak i Ëlanova raznih udruga navijaËa.   

Treba razlikovati navijaËe od huligana
MUP: Poznato je da ste zauzeli jasan i odluËan stav 
opÊenito protiv nasilja, posebice protiv nasilja na πportskim 
priredbama, nasilnih Dinamovih navijaËa, navijaËkog 
huliganizma na ulicama naπih, ali i europskih gradova. Koje 
mjere osim postojeÊih u suradnji s MUP-om, Ministarstvom 
pravosua mislite poduzeti kao bi se to njihovo neprimjereno 
ponaπanje u potpunosti suzbilo?

–. A: Ima nekoliko mjera koje planiramo provesti Ëim se ispune 
uvjeti. Naime, vlasnici i korisnici πportskih objekata imaju obvezu 
opremiti stadione u roku godine dana od dana stupanja Zakona 
na snagu, dakle do travnja 2010. godine. Teπko je za povjerovati 
da HNS i klubovi, dakle korisnici i gradovi koji su vlasnici stadiona 
nemaju dovoljno sredstava, kako oni tvrde, za ureaje, za kontrolu i 
brojenje ulaznica, video-nadzor, prostor za prodaju ulaznica i sliËno.  
Imamo i primjere dobre prakse, primjerice,  Pula je na opremanje 
svog stadiona potroπila oko 2 milijuna kuna i pri kraju je svojih radova. 
Naπi navijaËi zasluæuju uvjete na stadionima kakve imaju Englezi, 
Nizozemci i drugi. Vlada ne moæe sama rijeπiti problem huligana. 

Razgovor: –ura AdleπiË, potpredsjednica Vlade RH

Ova Vlada je pokazala da u borbi    protiv korupcije nema nedodirljivih
MUP: U mnogim pitanjima svoga rada, dakle unutarnje 
politike suraujete s MUP-om RH? Kakvom ocjenjujete tu 
suradnju, πto biste æeljeli promijeniti ili dopuniti?

–. A: Ne mogu se poæaliti na suradnju s MUP-om, dapaËe. 
Uvijek smo sjajno suraivali, redovno se sastajem s predstavnicima 
MUP-a oko svih bitnih stvari koji se tiËu mog resora, a ukljuËuju i 
sudjelovanje MUP-a. Posebno smo intenzivno i dobro suraivali na 
izradama donoπenja Zakona o sprjeËavanju nereda na sportskim 
natjecanjima, restrukturiranju tvrtke Mungos, Zakonu o humanitarnom 
razminiranju, Zakonu o posebnim pravima iz mirovinskog osiguranja 
zaposlenika na poslovima razminiranja, Nacionalnoj strategiji za 
prevenciju i suzbijanje terorizma i niz drugih projekata, da sada 
ne nabrajam sve. U svakom sluËaju, moja suradnja s MUP-om je  
intenzivna i kvalitetna. 

Ministar Karamarko i ja suraujemo jako dobro
MUP: Ministar unutarnjih poslova Tomislav Karamarko unio 
je mnoge pozitivne pomake u rad MUP-a. Kakva su vaπa 
iskustva suradnje s njim na pitanjima unutarnje politike,  
sigurnosti?

Svatko mora preuzeti svoj dio odgovornosti, Vlada i policija neÊe 
preuzeti odgovornost za izvrπavanje zakonskih obveza vlasnika, 
korisnika stadiona, odnosno organizatora. Druga bitna stvar je 
priprema dugoroËnog programa rada s navijaËkim skupinama 
koji Êe se temeljiti na izravnoj komunikaciji s njima i sadræavati 
preventivne i edukativne aktivnosti. U programu Êe biti glavni 
naglasak na edukaciji koja Êe se provoditi izravno s  navijaËkim 
skupinama, a bazirat Êe se na praÊenju, interakciji i intervenciji 
u navijaËkim skupinama. I naravno, treba razlikovati navijaËe od 
huligana. 

MUP: Bojite li se da Êe nas navijaËi ponovo svojim loπim 
ponaπanjem osramotiti na predstojeÊem Europskom 
rukometnom prvenstvu u Austriji?

–. A: Voljela bih reÊi da se ne bojim, ali pouËena dosadaπnjim 
negativnim iskustvima sramotnog ponaπanja huligana, oprezna sam 
i pomalo skeptiËna. Ipak, stalno se optimistiËno nadam da Êe tom 
huliganskom ponaπanju doÊi kraj, a da Êe u tome pomoÊi i sami 
navijaËi. Nijedna zemlja taj problem nije rijeπila brzo, ali je bitno da 
smo poËeli na vrijeme. Dobili smo pohvale drugih zemalja kod kojih 
je taj problem puno veÊi. 



intervju mjeseca

7
 mir • ugled • povjerenje • 2010. • sijeËanj 

MUP: Predsjednica ste Savjeta za mlade Vlade RH od 
studenog proπle godine. ©to ste novog unijeli u rad toga 
savjeta?

–. A: Najprije moram reÊi da se radi o vrlo odgovornoj tematici, 
jer znamo koliko je znaËenje mlade generacije i svjesni smo da je 
odgovornost za njihovo daljnje odrastanje i djelovanje na cijelom 
druπtvu. Kroz nadleæne institucije, medije, javno djelovanje pa 
tako i Vlada ima svoj dio odgovornosti. Cilj nam je pruæiti mladima 
odgovarajuÊe obrazovanje, razliËite sadræaje, od kulturnih do 
edukativnih, suzbiti negativne pojave meu mladima poput 
nasilja, alkoholizma, narkomanije, maloljetnih trudnoÊa... Puno je 
fragmenata sustavnog rada s mladima i Savjet za mlade u tome 
svakako pomaæe. Istraæivanja pokazuju da se mladiÊi, jednako kao 
i djevojke, suoËavaju sa stresom pogotovo u doba adolescencije. 
Porast broja mladih s razliËitim oblicima riziËnog ponaπanja zahtijeva 
uËinkovitije programe i pristupe u suzbijanju istih. Potrebno je 
provoditi prevenciju razliËitim metodama odgoja poËevπi od obitelji 
pa kroz πkolski sustav, odnosno, sustav odgoja i obrazovanja i na 
kraju samoga druπtva - ovakav naËin rada je pomoÊ mladima da 
se suoËe s izazovima koje donosi odrastanje. Nije dovoljno samo 

mijenjati propise ili samo stjecati znanja i sl., veÊ je prije svega 
potrebno promijeniti i stavove, a to ide sporije.  

Prevencijom protiv nasilja meu djecom i 
mladima

MUP: Obiteljsko nasilje kao i nasilje meu mladima u nas 
je po nekima poprimilo alarmantne razmjere, πto govore i 
potonji primjeri zabiljeæeni u Bjelovaru i Gorskom kotaru. 
Smrtni sluËajevi Ritz, Avramov zgrozili su cjelokupnu javnost. 
Zna li se iz kojih druπtvenih skupina dolaze ti mladi nasilnici? 
©to uËiniti? Jesu li dovoljne kaznene mjere? Nije li vrijeme da 
i roditelji, osim druπtvenih institucija preuzmu veÊu brigu za 
svoju djecu, mlade?  Kako takve roditelje i djecu socijalizirati, 
viπe staviti pod odgojno-obrazovnu kontrolu?

–. A: Upravo djelomiËno sam o tome govorila u prethodnom 
pitanju. Sve nas uæasava taj negativni trend meu mladima i nasilje 
u porastu. Vjerojatno je to dijelom i posljedica turbulentnih vremena u 
kojima æivimo, a mladi u tome nastoje pronaÊi svoje mjesto. Naæalost, 
mnogi od njih pribjegavaju nasilju kao naËinu skretanja pozornosti 
na sebe, πto je najgori moguÊi put. Duboko su me, kao i cjelokupnu 

Ova Vlada je pokazala da u borbi    protiv korupcije nema nedodirljivih
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hrvatsku javnost, potresli svi sluËajevi koje ste naveli, kao i drugi o 
kojima se nije toliko javno govorilo. Slaæem se da, osim druπtva u 
cjelini, najveÊu odgovornost za odgoj mladih imaju roditelji i cilj nam 
je efikasnijom i boljom edukacijom svesti sve te pogubne pojave 
na najmanju moguÊu mjeru. Nasilje meu mladima  danas viπe nije 
samo problem fiziËkog nasilja i verbalnog zlostavljanja, moguÊnosti 
su naæalost puno πire i to zahvaljujuÊi razvoju novih tehnologija.

Djeca nisu viπe izloæena samo nasilju uæivo, nego i nasilju 
putem interneta, takozvanom cyber bullingu. Svako Ëetvrto dijete 
svakodnevno je ili gotovo svakodnevno izloæeno jednom od oblika 
nasilja. Samo oko 22 posto djece ærtava nasilja obrati se odrasloj 
osobi za pomoÊ. Djeci se nude „negativni“ heroji i ona se s njima 
identificiraju. To moramo promijeniti. Upravo Êe prioritet rada Savjeta 
za mlade u 2010. godini biti prevencija nasilja meu djecom i 
mladima.

MUP: Jeste li za legalizaciju lakih droga u nas? Imate 
redovite sastanke s udrugama i terapijskim zajednicama koje 
se bave suzbijanjem zlouporabe opojnih droga?

–. A: Legalizacija lakih droga je prekompleksno pitanje da bi se 
o tome jednostrano govorilo. O tome se, ukoliko uopÊe ima potrebe, 
mora provesti πiroka javna rasprava u koju trebaju biti ukljuËeni mnogi 
segmenti druπtva i institucije. U Republici Hrvatskoj je 9 terapijskih 
zajednica s 33 terapijske kuÊe koje djeluju i rade kao nevladine 
organizacije te pruæaju tretman i psihosocijalnu rehabilitaciju 
ovisnicima o drogama, a u kojima je na odvikavanju i rehabilitaciji u 
2008. godini bilo Ëak  1288 osoba.

Do sada sam, kao predsjednica Povjerenstva za suzbijanje 
ovisnosti o drogama Vlade RH posjetila nekoliko terapijskih 
zajednica. Zadnja je bila terapijska zajednica, odnosno udruga 
„Neovisnost“ kod Osijeka koja je osnovala Zadrugu za socijalno 
zadruæno poduzetniπtvo NEOS s ciljem poticanja samozapoπljavanja 
lijeËenih ovisnika te i zapoπljava 8 rehabilitiranih ovisnika. Pored 
promoviranja prevencije ovisnosti, potrebno je ukazati i na potrebu 
smanjenja zdravstvenih i socijalnih posljedica vezanih uz zlouporabu 
droga i to kroz psiho-socijalni tretman i lijeËenje, resocijalizaciju te 
druπtvenu reintegraciju ovisnika.

Stoga je jedan od prioriteta Vlade RH poticanje intenzivne 
provedbe Projekta resocijalizacije ovisnika. Intenzivirat Êemo i 
provedbu preventivnih aktivnosti u obrazovnom sustavu te pronaÊi 
modele putem kojih Êe se πkolske ustanove obvezati da tijekom 
cijele godine organiziraju aktivnosti usmjerene na prevenciju 
ovisnosti.

MUP: Problemi minskih polja, razminiravanja postoje u joπ 
dvanaest naπih æupanija. Hrvatska zbog toga gubi velika 
materijalna sredstva, osim ljudskih æivota. Pred par dana 
ponovo je poginuo jedan pirotehniËar. Do kada bi po Vaπem 
sudu Hrvatska mogla biti „zemlja bez minskih polja“ i kako 
Êe se osigurati sredstva u tu svrhu?

–. A: Naæalost, u Hrvatskoj i dalje postoje brojna minirana 
podruËja. I posljednja pogibija mladog pirotehniËara potresla nas 
je i podsjetila da je taj problem jedan od vaænijih u Hrvatskoj te da 
ga moramo πto bræe rjeπavati. Hrvatskoj je joπ preostalo razminirati 
954,5 kilometara Ëetvornih minski sumnjivog prostora koji obuhvaÊa 
111 gradova i opÊina unutar 12 æupanija s ukupno 14 986 
oznaka minske opasnosti. U navedenom broju gradova i opÊina 
æivi 921.253 stanovnika ili 20,78 posto ukupnog stanovniπtva 
Republike Hrvatske. Svaki peti graanin RH æivi u gradovima i 
opÊinama koje imaju minski problem.

Direktor Meunarodnog centra za humanitarno razminiravanje, 
veleposlanik Huzijem na naπem je zajedniËkom sastanku  prenio 
Vladi RH brojne pohvale i Ëestitao na svim nastojanjima naπe zemlje 
u suzbijanju minskog problema. Istaknuo je da je hrvatski sustav 
najbolji sustav razminiravanja na svijetu i pohvalio naËin na koji 
troπimo sredstva za razminiravanje.

Vlada RH jedna je od rijetkih vlada u svijetu koja najveÊim dijelom 
samostalno financira razminiravanje, Ëak tri Ëetvrtine ili gotovo 80 
posto svih sredstava koja se ulaæu u razminiranje - pri Ëemu mislim 
na proraËunska sredstva i sredstva javnih poduzeÊa. Samo je iz 
dræavnog proraËuna do sada izdvojeno 1,56 milijardi kuna (56 
posto svih uloæenih sredstava).  Oko 16 posto sredstava dobivamo 
od donatora, a  9 posto sredstava od zajma Svjetske banke. Do 
2011. godine bi se u cijelosti uklonila minska opasnost s podruËja 
namijenjenih za obnovu kuÊa i povratak raseljenih osoba, a do 
2014. godine bi se u cijelosti uklonila minska opasnost s oranica. 
U planiranom razdoblju, do 2019. bi se uklonila sva poznata minska 
polja kao i ona koja bi tijekom aktivnosti opÊeg i tehniËkog izvida 
bila naknadno definirana. Pregovaramo i o poveÊanju donacija 
iz IPA fonda Europske unije iz Ëijih bi se sredstava financiralo 
razminiranje minski sumnjivih  podruËja uz granicu s Crnom Gorom 
i  Maarskom. 

MUP: Vlada RH je odluËna kao niti jedna dosada u bori 
protiv velikog zla korupcije i kriminala u naπem druπtvu. 
Korupcija, mito dio je i naπeg socijalistiËkog i komunistiËkog 
naslijea. Kada Êe ono u nas biti u potpunosti prevladano?

Posljednjih smo mjeseci svjedoci razotkrivanja velikog 
broja raznih malverzacija i kraa, πto samo potvruje 

da je Vlada odluËna obraËunati se s tim najveÊim 
zlom hrvatskog druπtva koje razara zdravo tkivo i 

prepreka je napretku Hrvatske na svim podruËjima. 
Ova Vlada je pokazala da u borbi protiv korupcije 
nema nedodirljivih i taj je stav prepoznat i izvan      

Republike Hrvatske.
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–. A: Nije korupcija nasljee samo socijalistiËkog i komunistiËkog 
sustava. Ona postoji  oduvijek i nikada je u potpunosti ne moæete 
rijeπiti. No, zadovoljna sam odluËnoπÊu kojom ova Vlada provodi 
tu borbu i ona od toga sigurno neÊe odustati. Posljednjih smo 
mjeseci svjedoci razotkrivanja velikog broja raznih malverzacija i 
kraa, πto samo potvruje da je Vlada odluËna obraËunati se s tim 
najveÊim zlom hrvatskog druπtva koje razara zdravo tkivo i prepreka 
je napretku Hrvatske na svim podruËjima. Ova Vlada je pokazala 
da u borbi protiv korupcije nema nedodirljivih i taj je stav prepoznat 
i izvan Republike Hrvatske.

Obiπla sam hrvatske vojnike u NATO misiji u 
Afganistanu…
MUP: Hrvatska je Ëlanica NATO-saveza, uskoro EU. 
Posjetili ste kontingent  hrvatskih OS u sastavu NATO-a u 
Afganistanu. MUP-ovi pripadnici takoer sudjeluju u viπe 
mirovnih misija u svijetu pa i u potresom razorenom Haitiju. 
Jeste li zadovoljni njihovim doprinosom svjetskoj sigurnosti, 
borbi protiv terorizma?

–. A: Da, obiπla sam hrvatske vojnike u NATO misiji u 
Afganistanu, tu je i UN misija u »adu.  Na licu mjesta uvjerila sam 
se u to kako rade i u kojim uvjetima tamo naπi vojnici. Moæemo biti 
ponosni na to kako naπi vojnici i pripadnici vojne policije obavljaju 
svoje duænosti, a za to sam u viπe navrata dobila i potvrdu iz 
NATO-a i od NATO-ovog glavnog tajnika. Upravo na posljednjem 
primjeru straπne tragedije na Haitiju svjedoci smo njihove hrabrosti 
i odvaænosti. Oni ne posustaju ni u najteæim okolnostima. I druge 
Ëlanice NATO saveza svjesne su kvalitete hrvatskih snaga pod 
njihovim okriljem. Trenutno u meunarodnim misijama i operacijama 
potpore miru Republika Hrvatska ima 442 pripadnika Oruæanih snaga 
angaæiranih u 11 meunarodnih mirovnih misija: NATO operacije, UN 
misije i EU operaciji. Iskoristit Êu ovu prigodu da posebno Ëestitam 
vaπim hrabrim policajcima koji su sada na Haitiju.

MUP: Jedna ste od pet najpoznatijih politiËkih osobnosti u 
naπoj zemlji. Zalaæete se za ravnopravnost spolova opÊenito, 
navlastito u politici. Predsjednica Vlade Jadranka Kosor, 
Vi osobno pokazale ste i dokazale u mnogim pitanjima 
goruÊim za ovo druπtvo veÊu odluËnost i otvorenost od 
vaπi muπkih kolega? Treba li viπe snaænih æena na naπoj 
politiËkoj sceni, ali i u druπtvenom æivotu opÊenito?

–. A: Apsolutno treba, moramo raditi na tome da potiËemo 
angaæman æena, ne samo u politici, veÊ opÊenito u druπtvenom 
javnom djelovanju. Æene su mirnije, a u stresnim situacijama, 
a takvih je u politici iznimno puno, puno odluËnije i razumnije. 
I sama volim raditi sa æenama, jer su organizirane i predane 
zadacima koje rade, bez obzira o kojoj se vrsti posla radi.

Zemlje s duljom demokracijom biljeæe veÊu participaciju æena 
u druπtvenom, javnom i politiËkom æivotu. Pokazalo se da je 
viπu participaciju æena u kraÊem roku moguÊe ostvariti zasad 
samo pozitivnom diskriminacijom, tj. kvotama. Osim kvota, na 
participaciju æena u politici utjeËu i socioekonomski i kulturoloπki 
elementi. Ipak, te se dimenzije mijenjaju teπko i polako, a kvote su 
se pokazale uËinkovitima. Na participaciju æena u politici utjeËe i 
izborni sustav, veÊe izborne jedinice i viπi izborni prag pogoduju 
veÊoj participaciji æena. Osim izbornog sustava veliku ulogu imaju i 
politiËke stranke (njihova predsjedniπtva) sa svojim strategijama za 
selekciju kandidata. Zastupljenost æena je iznimno vaæna, ne samo 
zbog ravnopravnosti i dokazane veÊe poærtvovanosti i uËinkovitosti 
æena, veÊ i zbog same Ëinjenice da trebaju zastupati interese æena u 

druπtvu. Poboljπanje poloæaja æena svakako se pozitivno odraæava i 
na cijelo druπtvo. S obzirom na udio æena u politici u RH svakako se 
napredovalo, imamo uzlaznu putanju broja æena u politici, ali stanje 
joπ uvijek nije zadovoljavajuÊe, naroËito na lokalnim razinama.

MUP: Kako komentirate stanje hrvatskih medija? Zaπto je, 
iskljuËivo po njima, samo loπa vijest dobra vijest?  Zaπto 
u medijima joπ uvijek æene zauzimaju prostor uvjetno 
reËeno „kao objekti poæude“, njihova tijela viπe nego um 
preplavljuju naπe tiskovine?

–. A: Uvijek kaæem da su mediji odraz druπtva u kojem æivimo 
i tako je to u svim dræavama. Nije ni Hrvatska izuzetak. Sve πto 
se dogaa u druπtvu, mediji vjerno prenose, a kada ste u politici, 
morate biti svjesni da je vaπe djelovanje 24 sata na dan pod budnim 
okom medija i javnosti. Naæalost, Ëini se da joπ uvijek nismo doπli do 
toga da æenama u medijima pripada mjesto zbog njihovih iznimnih 
dostignuÊa u brojnim poslovima koje rade, veÊ ih se i dalje tretira 
kroz njihovo tijelo.

MUP: Bjelovar je i dalje Vaπ grad, niste se preselili æivjeti 
u Zagreb. Vaπe zalaganje za decentralizaciju Hrvatske je 
æivotno i stvarno. U dogledno vrijeme u tom smislu planira 
se u naπoj zemlji smanjiti broj opÊina, gradova i æupanija. U 
kojoj je fazi taj vladin projekt?

–. A: Uvjerena sam da Êe i taj prijedlog biti ostvaren za 
mandata ove Vlade. Tom je poslu potrebno pristupiti ozbiljno, Ëuti 
i graane i ostvariti jamstvo  ravnomjernog  razvoja zemlje.

Prijedlog Zakona o plaÊama u lokalnoj i podruËnoj (regionalnoj) 
samoupravi koji definira okvir za plaÊe lokalnih (podruËnih i 
regionalnih) Ëelnika, sluæbenika i namjeπtenika, a koji ih smanjuje, 
donesen je po prvi puta i veÊ je u proceduri. Lokalna administracija 
mora biti efikasna, a ne  skupa.

MUP: Kakva je buduÊnost Vaπe socijalno-liberalne ideje i 
stranke u Hrvatskoj, s obzirom da ste se nedavno povukli s 
mjesta predsjednice HSLS-a, je li Vam doista dosta politike?

–. A: I dalje sam aktivna u politici i u svoj stranci, u kojoj sam 
predsjednica Srediπnjeg vijeÊa, najviπeg tijela stranke. Sigurna sam 
da je vrijeme za mlae snage u HSLS-u, kao πto opÊenito smatram 
da je sazreo trenutak za smjenu generacija u politici. Provela sam 
aktivnih 15 godina u politici, obnaπala mnoπtvo odgovornih duænosti 
i puno sam ærtvovala zbog te svoje ideje i posla. BuduÊnost liberalne 
ideje u Hrvatskoj je sigurna, jer ne smijemo dopustiti da prevlada 
bipolarizam i da graani imaju samo dvije opcije za izbor; mora 
postojati i srednji, liberalni put.

MUP: Naposljetku, koji biste film, knjigu, kazaliπnu 
predstavu preporuËili naπim Ëitateljima, jasno preteæito 
policijskim sluæbenicama i sluæbenicima?

–. A: Teπko mi je izdvojiti samo jedan film, knjigu ili kazaliπnu 
predstavu. Ali ipak, od kazaliπnih predstava preporuËila bih 
predstavu „Stilske vjeæbe“, od knjiga bila bi to „Kabulske lastavice“, 
a od filmova svakako preporuËujem „Psi lutalice“.

MUP: Kakvi su po Vaπem iskustvu hrvatski policijski 
sluæbenici i sluæbenice, πto im preporuËujete?

–. A: Hrvatski su policijski sluæbenici, muπkarci i æene, 
podjednako sjajni u poslovima koje rade. I ne mogu im preporuËiti 
niπta drugo, nego da i dalje obavljaju svoj posao s jednakom 
straπÊu, predanoπÊu i ljubavlju kako i  to sada rade. 

Poπtovana gospoo potpredsjednice, hvala na razgovoru. m
Razgovarala Biserka LUKAN

Snimio Ivica LAJTNER
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Izaslanstvo kosovske policije 
posjetilo 

Ravnateljstvo policije

U petodnevnom posjetu Ravnateljstvu policije, od 
30. studenoga do 4. prosinca, boravilo je izaslanstvo 
policije Republike Kosovo koje su Ëinili zamjenik 
direktora kosovske policije Dejan JankoviÊ i pomoÊnik 
direktora policije Shpend Maxhuni. Tom prilikom 
gl. ravnatelj hrvatske policije Oliver GrbiÊ izrazio je 
zadovoljstvo dosadaπnjom suradnjom dviju policija koja 
se odvija na profesionalan i kvalitetan naËin. OsvrÊuÊi 
se i na probleme „balkanske rute“, tj. krijumËarenja 
ljudi, narkotika, roba i oruæja, GrbiÊ se pozitivno izrazio 
o skorom moguÊem primanju kosovske policije u 
aktivno i stalno Ëlanstvo SEPC-e (udruæenje direktora 
policija jugoistoËne Europe), Ëime bi se joπ viπe dobilo 
na kvaliteti rada u suzbijanju svih vrsta krijumËarenja. 
Maxhuni i JankoviÊ istaknuli su kako je suradnja hrvatske 
s kosovskom policijom na visokoj razini zahvaljujuÊi 
potpisanom Sporazumu o suradnji koji Êe, kako su 
kazali, bitno utjecati na joπ bolju suradnju dviju policija 
u buduÊnosti.

Hrvatska i slovenska policija 
nadzirale brzinu vozila

“Nadzor brzine kretanja vozila” naziv je preventivno-
represivne akcije koja je provedena 4. prosinca od 10 do 
17 sati na podruËjima: PU zagrebaËke, PU primorsko-
goranske, PU istarske, PU krapinsko-zagorske, PU 
karlovaËke, PU meimurske i PU varaædinske. Akcija 
se istovremeno provodila i na podruËju Republike 
Slovenije sukladno dogovoru o suradnji prometnih 
policija dviju zemalja u pograniËnom podruËju, odnosno, 
o provoenju istovremenih zajedniËkih aktivnosti s jedne 
i druge strane granice. Spomenuta akcija treÊa je i 
posljednja dogovorena zajedniËka akcija dviju zemalja za 
2009. godinu. Uz nadzor brzine kretanja vozila posebna 
pozornost bila je posveÊena i poËiniteljima drugih, teæih 
prekrπaja, zbog kojih se dogaaju prometne nesreÊe, 

Savezna njemaËka policija donirala hrvatskoj policiji 
specijaliziranu opremu u vrijednosti 260 tisuÊa eura

Savezna njemaËka policija u sklopu viπegodiπnje uspjeπne bilateralne 
suradnje s Ministarstvom unutarnjih poslova Republike Hrvatske donirala 
za potrebe hrvatske kriminalistiËke, graniËne i interventne policije 
specijaliziranu opremu u vrijednosti 260 tisuÊa eura. Tim povodom u 
srijedu, 16. prosinca  u Amfiteatru Ravnateljstva policije upriliËena je 
sveËana primopredaja i prezentacija donirane opreme kojoj je nazoËio Nj.E. 
dr. Bernard Fischer, veleposlanik SR NjemaËke u  naπoj zemlji sa svojim 
suradnicima te visoki duænosnici hrvatske i njemaËke policije meu kojima: 
Jurgen Schubert, glavni inspektor Interventne policije SR NjemaËke, Dieter 
Balcerek, predstavnik Saveznog MUP-a SR NjemaËke, glavni ravnatelj 
policije Oliver GrbiÊ, njegov zamjenik Draæen Vitez, naËelnik Uprave za 
granicu Nikola Milina, naËelnik Uprave policije Zoran NiËeno sa svojim 
pomoÊnicima Josipom BukviÊem i Draæenom Maykom te zapovjednik 
Zapovjedniπtva interventne policije Josip Turkalj.

Donacija     njemaËke policije

ObraÊajuÊi se okupljenima tom prigodom glavni ravnatelj policije GrbiÊ 
je kazao:

„Dosadaπnja meusobna suradnja je bila i to posebno naglaπavamo, 
vrlo uspjeπna i usmjerena na jaËanje administrativnih i operativnih 
kapaciteta hrvatske policije na podruËju suzbijanja svih oblika kriminaliteta, 
prekograniËnog kriminala te podizanja stupnja sigurnosti u Republici 
Hrvatskoj. IstiËem da je njemaËka policija najznaËajniji vanjski partner, 
odnosno suradnik hrvatske policije u provoenju reformi i unaprjeenju 
rada hrvatske policije, a rezultat meusobne suradnje je vidljiv iz provedbe 
cijelog niza bilateralnih projekata.“ 

Glavni ravnatelj naglasio je i kako je njemaËka policija bila najznaËajniji 
partner hrvatskoj policiji tijekom provedbe i implementacije niza projekata 
(CARDS I PHARE) financiranih u sklopu procesa pridruæivanja Republike 
Hrvatskoj Europskoj Uniji, odnosno tijekom koriπtenja predpristupnih 
fondova EU, a sve u svrhu dostizanja razine kvalitete rada policija zemalja 
EU te zakljuËno dodao: „Stoga predlaæemo da u nastavku dosadaπnje 
suradnje izmeu dviju policija zajedniËki ponudimo prijenos steËenih znanja 
i iskustva policijama u regiji, jugo-istoËnoj Europi poglavito zemljama 
buduÊim kandidatkinjama za Ëlanstvo u EU. Smatramo da bismo mogli, 
na osnovu dosadaπnjeg iskustva i na osnovu nauËenog kroz do sada 
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dobivenu pomoÊ, uz njemaËku policiju kao senior partnera, 
pomoÊi u jaËanju kapaciteta policija u regiji, doprinijeti 
vladavini prava i nastavku procesa stabilizacije u regiji.“ 

Jürgen Schubert takoer je naglasio viπe nego uspjeπnu 
osmogodiπnju suradnju njemaËke i hrvatske policije, posebice 
na podruËju rada i djelovanja interventne policije te meu 
inim dodao:

„Kod svih tih situacija ne radi se samo o opremi, nego 
i o zajedniËkom radu, razmiπljanju i postupanju. Æelim reÊi 
sada otvoreno i pred medijima da mi od hrvatskih policijskih 
sluæbenika koji posjeÊuju NjemaËku moæemo isto tako puno 
toga nauËiti. I stoga me raduje πto danas u Hrvatskoj moæemo 
predstaviti jedno od najmodernijih policijskih vozila uopÊe u 
Europi. To vozilo koje smo donirali je bilo u razvoju tri godine u 

NjemaËkoj, ovaj petak Êe tek biti predano interventnoj policiji 
u NjemaËkoj. To je najsuvremenije vozilo za dokumentiranje 
i osiguravanje dokaza u Europi. Kome moæe bolje pripadati 
to vozilo, nego onoj interventnoj policiji koja je identiËna 
njemaËkoj, a to je hrvatska.“

Dr. Bernd Fischer je pak rekao: „Ovo je jedan vrlo vaæan 
dogaaj u hrvatsko-njemaËkom prijateljstvu. Odnosi izmeu 
zemalja se Ëesto prikazuju lijepim govorima, ali ono πto ih 
ispunjava snagom to su konkretna djela, a mislim da mogu 
reÊi da ovo πto danas vidimo ovdje je primjer jedne diplomacije 
koja vodi uspjesima koji pospjeπuju i poveÊavaju sigurnost 
u Hrvatskoj, a tako i u NjemaËkoj. Kao πto svi sigurno 
moæete potvrditi, moæemo pogledati unatrag i vidjeti jedno 
veliko prijateljstvo koje godinama traje izmeu Hrvatske i 
NjemaËke.“

Osim za najsuvremenije vozilo za dokumentiranje i 
osiguravanje dokaza u Europi, hrvatska policija ovom 
donacijom bogatija je i za jedan DOCUBOX DRAGON 
sofisticirani ureaj za uËinkovitu provjeru vjerodostojnosti 
zaπtiÊenih dokumenata, sto komada REGULA 10/19 te 25 
komada navigacijskih ureaja. 

Kako je ove godine Ministarstvo unutarnjih poslova 
Republike Hrvatske povodom Dana policije dodijelio 
zahvalnicu Saveznom ministarstvu unutarnjih poslova SR 
NjemaËke kao najznaËajnijem meunarodnom partneru 
hrvatske policije, na kraju sveËanosti zahvalnicu je u ime MUP-
a RH glavnom inspektoru Interventne policije SR NjemaËke 
Jurgenu Schubertu uruËio glavni ravnatelj Oliver GrbiÊ.m

Biserka LUKAN
Snimio Ivica LAJTNER

Donacija     njemaËke policije

meunarodna suradnja
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odnosno, poveÊavaju posljedice stradavanja sudionika 
u prometu. Za 2010. godinu u  suradnji s MUP-om 
Republike Slovenije predviene su Ëetiri preventivno - 
represivne akcije tijekom kojih Êe se provoditi aktivnosti 
usmjerene na nadzor: teretnih vozila i autobusa, mopeda 
i motocikla te na nadzor alkoholiziranosti vozaËa, 
nepoπtivanje dopuπtenih brzina kretanja, nekoriπtenje 
sigurnosnog pojasa i nepropisnu uporabu mobitela.

Potpisan Memorandum o 
prevenciji kriminaliteta 

Glavni ravnatelj policije Oliver GrbiÊ potpisao je sa 
Stalnim predstavnikom Programa Ujedinjenih naroda 
za razvoj (UNDP) Yurijem Afanasievim Memorandum 
o provoenju projekta „Unaprjeenje rada na izgradnji 
sustava prevencije kriminaliteta i podrπka osnivanju 
koordinacijske jedinice za prevenciju kriminaliteta“. 
Ovim projektom Êe Ravnateljstvo policije zajedno s 
UNDP-om kroz 18 mjeseci djelovati na uspostavi 
sustavnog modela rada policije na podruËju prevencije 
kriminaliteta i djelovanja policije u zajednici kroz 
uspostavu koordinacijske jedinice za prevenciju 
kriminaliteta. Projektni tim kojeg zajedniËki Ëine 
predstavnici Ravnateljstva policije i UNDP-a aktivno 
zapoËinje s radom poËetkom sijeËnja 2010. godine.

Veleposlanik VukiËeviÊ u 
sluæbenom posjetu MUP-u RH

Ministar Tomislav Karamarko 12. sijeËnja primio je 
u sluæbeni posjet Stanimira  VukiËeviÊa,  veleposlanika 
Republike Srbije u Republici Hrvatskoj. Ministar 
Karamarko je kazao kako je borba protiv organiziranog 
kriminala, korupcije i terorizma od zajedniËkog interesa 
dviju zemalja kao i zemalja u regiji. Istaknuo je  kako 
je cilj i Hrvatske i Srbije ulazak u EU te da obje zemlje 
moraju stoga poπtivati iste europske standarde, a 
Hrvatska je spremna svoja iskustva na putu pristupanja 
u EU prenijeti i ostalim zemljama u regiji. Veleposlanik 
VukiËeviÊ dodao je kako sva otvorena pitanja izmeu 
Hrvatske i Srbije treba rjeπavati za stolom, u duhu 
meusobnog razumijevanja i suradnje.

Most na graniËnom prijelazu Brod na Kupi - Petrina
Most na graniËnom prijelazu Brod na Kupi - Petrina i ove je godine 

bio mjesto na kojem su se  29. prosinca susreli predstavnici hrvatskih i 
slovenskih policajaca, carinika i lokalne vlasti. Susret koji se veÊ Ëetvrtu 
godinu za redom odræava, organizirali su Ëlanovi  Udruge za sport, 
rekreaciju i turizam „Kupa“ iz Broda na Kupi i TuristiËno druπtvo „Kostel“ iz 
istoimenog slovenskog mjesta.

ToËno na sredini mosta okupljeni su izmijenili pozdrave i u prigodnim 
govorima izrazili zadovoljstvo dosadaπnjom suradnjom. U ime policije s 
hrvatske strane pozdrave je uputio naËelnik Policijske postaje Delnice Dinko 
Æagar s pomoÊnikom naËelnika za granicu Miroslavom PetroviÊem. Njihove 
slovenske kolege, Matjaæ Koprivπek, naËelnik Policijske postaje KoËevje i 
njegov pomoÊnik za granicu Borut NemaniË, zahvalili su na dosadaπnjoj 
suradnji te takoer zaæeljeli da ona bude joπ bolja. A iste su æelje i nade 

Ni granice ni rijeke ne   mogu razdvojiti prijateljstvo dobrih susjeda
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meusobno iskazali i predstavnici carine iz Broda na Kupi i 
Petrine, kao i predstavnici lokalne vlasti iz Delnica i Kostela.

Nakon razmjene prigodnih darova susret na mostu zavrπio 
je zajedniËkom pjesmom i plesom kojim su ovaj novogodiπnji 
susret uljepπali Ëlanovi Udruge „Kupa“. I ovaj je susret joπ 
jednom pokazao da ni granice ni rijeke ne mogu razdvojiti 
prijateljstvo dvaju dobrih susjeda.

GP Prezid - Babno Polje
©esnaesti put po redu, odræao se i susret predstavnika 

policije, carine i lokalnih vlasti gradova »abra i Loπke Doline te 
gospodarstva i lovstva  na meunarodnom graniËnom prijelazu 
Prezid - Babno Polje.  

NaËelnica Policijske postaje »abar, Lidija Obajdin sa 
pomoÊnicom Jasenkom Hoge te policijski sluæbenici iz Sektora 
za granicu predstavljali su na ovom tradicionalnom susretu, 
koji se odræao 21. prosinca,  izaslanstvo Policijske uprave 

primorsko-goranske. Uz dobre æelje na nastavak suradnje 
razmijenjeni su prigodni darovi sa slovenskim izaslanstvom 
u kojem su bili: Vojko OtoniËar, Milan Zgonc, Marko Kapelj, 
Darija Abvelj, Boris Tomovπek i Milan JurkoviË.

Tradicionalni susret na graniËnoj crti
Na graniËnoj crti izmeu graniËnih prijelaza Rupa na 

hrvatskoj i Jelπane na slovenskoj strani, odræan je 29. prosinca 
veÊ tradicionalni prednovogodiπnji susret izmeu predstavnika 
policije, carine i lokalnih vlasti.

Na Ëelu predstavnika Policijske uprave primorsko-goranske 
ove je godine bio naËelnik Policijske uprave Tomislav Dizdar, a 
s druge strane direktor Policijske uprave Postojna Iztok ©tucin. 
Uz predstavnike policijskih uprava na susretu su bili i policijski 
sluæbenici Postaje graniËne policije Rupa, Policijske postaje 
Ilirska Bistrica te graniËnih prijelaza Starod i Jelπane.

Kao i svake godine, policajcima se pridruæuju i carinici te 
predstavnici lokalnih vlasti, a ove godine to su bili iz opÊine 
Matulji i Klana.

Nakon pozdrava, razmjene prigodnih darova te obostrano 
upuÊenih Ëestitki i æelja za dobru suradnju u novoj godini, 
druæenje hrvatskih i slovenskih kolega se nastavilo u sveËanom 
blagdanskom tonu.m

Mirjana KULA©
Foto: Marinko KRMPOTI∆, Novi list i PU PG

Ni granice ni rijeke ne   mogu razdvojiti prijateljstvo dobrih susjeda
Susreti hrvatske i slovenske policije, carine i lokalnih vlasti 

Glasilo MUP-a od sada moæete 
Ëitati i na webu

Prvi broj glasila Ministarstva unutarnjih poslova „Mir, 
Ugled, Povjerenje“ objavljen je prije tri godine, u rujnu 
2006. godine. Glasilo je ubrzo postalo most suradnje i 
razmjene informacija izmeu viπe od 25 tisuÊa djelatnika 
MUP-a. Od tada do danas promijenila se redakcija, vanjski 
suradnici i urednici. U oæujku proπle 2009. godine list je 
doæivio i svoj prvi redizajn i novu ureivaËku politiku. Dobio 
je nove rubrike, suradnike i struËni savjet. Mnogi naπi 
glasnogovornici policijskih uprava, ali i policijski sluæbenici 
pokazali su se i kao uspjeπni novinari i fotoreporteri. A to 
nam je bio i cilj: ostvariti bolju komunikaciju svih zaposlenika 
u sustavu. 

Od oæujka do prosinca 2009. godine „Mir, Ugled, Povje-
renje“ izaπao je s gotovo dvostruko veÊim brojem stranica, 
u odnosu na njegova prethodna izdanja,  s kvalitetnijim 
uvezom, ali u ovim recesijskim danima i s manjom nakla-
dom - 5 000 primjeraka.  

Objavom MUP-a na sluæbenim internetskim stranicama 
Ministarstva list Êe postati dostupan i ostalim institucijama, 
medijima i naπim graanima te tako doprinijeti boljem razu-
mijevanju poloæaja i uloge hrvatske policije u druπtvu. 

Novi broj MUP-va glasila oËekujte krajem svakog mje-
seca.

www.mup.hr



meunarodna suradnja

14
sijeËanj • 2010. • mir • ugled • povjerenje

Rezultati akcije “Mir i dobro”
Podsjetimo, MUP RH od 14. prosinca 2009. do 

8. sijeËnja ove godine provodio je veÊ tradicionalnu 
operativnu akciju „Mir i dobro“ koja se organizira od 
1993. godine, a Ëiji je cilj sprjeËavanje zloporabe oruæja, 
eksplozivnih tvari te ostalih ubojitih sredstava tijekom 
boæiÊnih i novogodiπnjih blagdana. Zbog nezakonite 
uporabe i neopreznog rukovanja oruæjem i razliËitim 
eksplozivnim sredstvima smrtno su stradale dvije 
punoljetne osobe. 

Teπke tjelesne ozlijede zadobilo je sedam osoba, 
od toga dvoje su djeca mlaa od 14 godina, a jedan 
ozlijeeni je maloljetnik. Lakπe je ozlijeeno 19 osoba, 
od toga petero djece mlae od 14 godina i jedan 
maloljetnik. Takoer, u tom razdoblju propucano je 
dvadeset razliËitih objekata. Ozljede su uglavnom 
zadobivene zbog nestruËnog rukovanja pirotehnikom, 
samoranjavanja i ranjavanja kao i nestruËnog 
rukovanja oruæjem i eksplozivnim sredstvima. 
Zbog nezakonita posjedovanja i uporabe policija je 
oduzela 172 komada oruæja, 17 588 komada strjeljiva, 
23 kilograma raznog eksploziva, 170 komada raznih 
eksplozivnih sredstava (bombi i dr.)  i 67 775 komada 
pirotehniËke galanterije. 

MUP darovao na koriπtenje 
vozilo Æupi u Janjevu

Tomislav Karamarko, ministar unutarnjih poslo-
va Republike Hrvatske i don Matej PaliÊ, æupnik Æupe 
sv. Nikole u Janjevu na Kosovu potpisali su 13. sijeËnja u 
sjediπtu MUP-a Ugovor o darivanju kojim MUP RH daje 
na koriπtenje u trajanju od 60 mjeseci jedno svoje vozilo 
tipa πkoda octavia janjevskoj Æupi sv. Nikole. 

„Vaπa donacija ima veliko znaËenje za cijelu naπu 
zajednicu, to je dogaaj za sve nas. Dokaz je to da 
hrvatska dræava brine za tu naπu zajednicu. Nadam 
se da Êe ovaj vaπ Ëin biti poticaj i drugim hrvatskim 
ministarstvima u pruæanju pomoÊi naπoj zajednici.“  - 
rijeËi su kojima je  don PaliÊ zahvalio ministru Karamarku 
i MUP-u RH na pomoÊi i razumijevanju za njegovu 
janjevsku hrvatsku enklavu.

Pripremila Marija ÆUÆUL
Snimili: Ivica LAJTNER, Dubravka PAVKOVI∆-POGA»AR

(www.mup.hr)

GoriËan
Na graniËnom prijelazu GoriËan I (stari graniËni prijelaz), 31. prosinca u 10 

sati odræan je tradicionalni susret djelatnika policije i carine Republike Hrvatske 
i Republike Maarske, povodom obiljeæavanja Nove godine. Na samom 
mostu preko rijeke Mure predstavnici su razmijenili novogodiπnje Ëestitke. 
Dogaanju su prisustvovali: Jozsef Molnar,  naËelnik PP Nagykanizsa, Peter 
Gabor, naËelnik odjela za granicu PP Nagykanizsa, Janos Vitovsky, naËelnik 
PP Letenye, Harmi Bela, gradonaËelnik Letenya, Janos Novak,  predstojnik 
CI Letenye i Karoly Kovago, prevoditelj s maarske strane.

S hrvatske strane prisustvovali su: Zdravko KolariÊ,  naËelnik PP Prelog, 
Krunoslav GosariÊ, glasnogovornik PU meimurske, Igor KolariÊ, pomoÊnik 

 Novogodiπnji susreti   na granici
Tradicionalno bacanje policijske kape u rijeku Muru obavio       je naËelnik PP Mursko SrediπÊe mr. Miljenko Vrbanec
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Radni sastanak predstavnika graniËne policije 
PU Maribor, PU krapinsko-zagorske i PU 
varaædinske odræan je u Postaji graniËne policije 
Varaædin u Ivancu

U prostorijama Postaje graniËne policije Varaædin u 
Ivancu, u utorak, 15. prosinca 2009., odræan je radni 
sastanak predstavnika Policijske postaje Podlehnik, 
Postaje mejne policije Gruπkovje, Policijske postaje 
Krapina, Postaje graniËne policije Macelj te  Postaje 
graniËne policije Varaædin.

Sastanci predstavnika ovih policijskih postaja odræavaju 
se tijekom svakog mjeseca s ciljem unaprjeenja suradnje i 
podizanja kvalitete zajedniËkih nastojanja na zaπtiti granice 
izmeu dviju dræava, ali i svih graana, posebice onih koji 
æive u pograniËnim podruËjima. DomaÊin ovih sastanaka 
je svaki put jedna od navedenih postaja.

Iako je ovaj sastanak, kao posljednji u 2009. godini, bio 
u sveËanijem raspoloæenju, komandir Policijske postaje 
Podlehnik Uroπ Kuπar, komandir Postaje mejne policije 
Gruπkovje Boris Ramot, naËelnik Policijske postaje Krapina 
Ivan Poljak, naËelnik Postaje graniËne policije Macelj Æeljko 

 Novogodiπnji susreti   na granici
Tradicionalno bacanje policijske kape u rijeku Muru obavio       je naËelnik PP Mursko SrediπÊe mr. Miljenko Vrbanec

naËelnika za granicu PP Prelog, Ivan SoboËan, predstojnik 
CI GoriËan, Milica Taradi, sluæbenica CI GoriËan, Dragutin 
Glavina, gradonaËelnik Preloga i Mario MohariÊ, naËelnik 
opÊine GoriËan. 

Mursko SrediπÊe
Na graniËnom prijelazu Mursko SrediπÊe, izmeu Republike 

Hrvatske i Republike Slovenije, na samom mostu odræan je 
31. prosinca 2009.  17. tradicionalni susret djelatnika policije, 
carine i lokalne samouprave. Ove godine domaÊin susreta 
bila Postaja graniËne policije Petiπovci, dok je tradicionalno 
bacanje policijske kape u rijeku Muru obavio naËelnik 
Policijske postaje Mursko SrediπÊe, mr. Miljenko Vrbanec. 
Tradicionalnom susretu nazoËili su: naËelnik Postaje graniËne 
policije mr. Ernest Bedek, podæupan OpÊine Lendava Stanislav 
Gyerkyeπ, naËelnik Policijske postaje Mursko SrediπÊe mr. 
Miljenko Vrbanec i gradonaËelnik grada Mursko SrediπÊe Josip 
DobraniÊ sa suradnicima. Na ovom susretu suradnja policijskih 
djelatnika, carinskih djelatnika, kao i lokalne samouprave 
ocijenjena je veoma uspjeπnom, te je izraæena æelja da se takva 
suradnja nastavi i ubuduÊe.m

 Krunoslav GOSARI∆

Radni sastanak graniËne policije
Leæ te domaÊin sastanka, naËelnik Postaje graniËne policije 
Varaædin Vladimir FriπËiÊ,  uspjeπno su odradili predvieni 
dnevni red, od prometa putnika na graniËnim prijelazima, 
stanju sigurnosti na dræavnoj granici, provedbi mjeπovitih 
ophodnji i dogovor za iduÊe razdoblje, dogovor u svezi 
postupanja tijekom predstojeÊih blagdana BoæiÊa i Nove 
godine i drugo.

Tako je ovom prilikom zakljuËeno da Êe se mjeπovite 
ophodnje provoditi sukladno Protokolu te je dogovoren 
njihov raspored za mjesec sijeËanj 2010. godine. Isto je 
tako zakljuËeno da se za predstojeÊe blagdane kao i u 
vrijeme izbora za Predsjednika Republike Hrvatske, na 
graniËnim prijelazima vrπe pojaËane kontrole. Takoer 
je, s ciljem odræavanja povoljnog stanja javnog reda i 
mira te opÊe sigurnosti graana, dogovoreno i pojaËano 
postupanje po operativnoj akciji „Mir i dobro“. 

Na kraju je dogovoreno je da Êe se iduÊi radni sastanak 
u sijeËnju 2010. godine odræati u Postaji mejne policije 
Gruπkovje, nakon Ëega je za sve sudionike radnog 
sastanka upriliËen prigodni domjenak.m

 Marina KOLARI∆
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KrijumËarenje cigareta
GraniËnoj kontroli na Meunarodnom cestovnom 

graniËnom prijelazu Hrvatska Kostajnica, na ulazu 
u Republiku Hrvatsku, 16. studenog pristupio je 
27-godiπnji dræavljanin BiH upravljajuÊi osobnim 
automobilom bosanskohercegovaËkih registracijskih 
oznaka. 

Obavljenom graniËnom kontrolom od strane 
sluæbenika Carinske ispostave Hrvatska Kostajnica 
i Policijske postaje Hrvatska Kostajnica posumnjalo 
se da je u vozilu skrivena veÊa koliËina cigareta. 

Temeljem naloga izvrπena je pretraga vozila, 
kojom je u njegovim raznim dijelovima i to ispod 
tapecirunga prednjih i straænjih vrata te unutar 
prednjih i straænjih sjedala, pronaeno 1500 
kutija cigareta oznaËenih nadzornim markicama 
Ministarstva financija RH namijenjenih za izvoz.

Dræavljanin BiH je uhiÊen i nakon kriminalistiËkog 
istraæivanja uz kaznenu prijavu zbog izbjegavanja 
carinskog nadzora doveden istraænom sucu 
Æupanijskog suda u Sisku.

 Iva HRANITELJ 

Nedavno je 19 polaznika iz viπe policijskih uprava uspjeπno 
zavrπilo teËaj za kriminalistiËke tehniËare 24. naraπtaja

Pred kraj 2009. godine zavrπen je TeËaj za kriminalistiËke tehniËare 
- 24. naraπtaj, kojeg je na zahtjev Odjela kriminalistiËke tehnike, Uprave 
kriminalistiËke policije, organizirao Odjel za struËno usavrπavanje Policijske 
akademije. TeËaj je zasigurno najdugotrajniji i najsloæeniji oblik obrazovanja 
specifiËne linije rada u sustavu obrazovanja i struËnog usavrπavanja 
djelatnika MUP-a, a unatoË raznim poteπkoÊama proveden je prema 
predvienoj satnici i trajao je gotovo tri mjeseca.

TeËaj za   kriminalistiËke tehniËare

PraktiËna vjeæba - pronalazak latentnih otisaka papilarnih linija

Meunarodni sajam
u Virovitici: Viroexpo 2010

Prilika za predstavljanje nove policijske tehnologije 
i suvremene opreme πiroj javnosti  ukazala se na 15. 
meunarodnom sajmu „VIROEXPO 2010” u Virovitici 
koji je trajao od 22. do 24. sijeËnja. Brojnim posjetitelji-
ma sajma tako su se, uz domaÊe i inozemne izlagaËe 
poljoprivrednih proizvoda, na izloæbenom pultu policije 
predstavili i prometni policajci PU virovitiËko-podrav-
ske. Posjetitelji su mogli vidjeti power point prezenta-
ciju koja predstavlja rad prometne policije i prikazuje 
posljedice najteæih prometnih nesreÊa. Isto tako, si-
mulacijom voænje mogli su isprobati motocikl honda 
riding trainer RT 17.  Posjetiteljima je bio omoguÊen i 
uvid u osobnu evidenciju kaznenih bodova u prometu 
te dodatno upoznavanje s prometnim pravilima. Na 
πtandu policije mogli su se naÊi i tiskani promotivni 
materijali, koji se najviπe odnose na probleme u pro-
metu (alkohol i sl.) te na prometne situacije u kojima 
sudjeluju djeca i pjeπaci.
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U izobrazbi polaznika sudjelovali su struËnjaci Policijske 
akademije, Centra za forenziËna ispitivanja, istraæivanja i 
vjeπtaËenja „Ivan VuËetiÊ“, Odjela kriminalistiËke tehnike, 
Uprave kriminalistiËke policije, Odjela za ljudske resurse i 
potencijale MUP-a, Protueksplozijskog Odjela MUP-a te 
iskusni struËnjaci kriminalistiËke tehnike iz PU zagrebaËke, 
PU osjeËko-baranjske, PU splitsko-dalmatinske, PU sisaËko-
moslavaËke, PU vukovarsko-srijemske i PU koprivniËko-
kriæevaËke.

Tijekom provoenja teorijskog dijela teËaja polaznici su 
stekli potrebna znanja o kriminalistiËkoj fotografiji i video 
snimkama, kriminalistiËkom skiciranju, poslovima identifikacije, 
daktiloskopskim i bioloπkim tragovima, balistici, mehanoskopiji, 
kontaktnim tragovima, tragovima kod poæara, paljevina 

i eksplozija, tragovima elektriËnih instalacija, tragovima 
prometnih nesreÊa, toksikologiji, poslovima ispitivanja 
rukopisa, dokumenata i novËanica, zatim o medicinskoj 
kriminalistici, pozitivnim pravnim propisima kojima je ureen 
rad policije i prevenciji profesionalnog stresa.

PraktiËni dio teËaja je uspjeπno izveden kroz situacijske 
vjeæbe simuliranih oËevida na mjestu eksplozije, samoubojstva 
vjeπanjem, razbojniπtva, ubojstva i prometne nesreÊe te sa 
iskusnim kriminalistiËkim tehniËarima i viπim kriminalistiËkim 
tehniËarima u ekipama za oËevide Odjela kriminalistiËke tehnike 
PU zagrebaËke. Pred kraj teËaja polaznici su posjetili Centar 
za forenziËna ispitivanja, istraæivanja i vjeπtaËenja „Ivan VuËetÊ“, 
gdje su „iz prve ruke“ mogli upoznati i vidjeti na djelu iskusne 
struËnjake Centra te sofisticiranu laboratorijsku opremu.

TeËaj za   kriminalistiËke tehniËare

Vježbe iz podruËja daktiloskopije

Timski rad na vježbi
Situacijska vježba -oËevid 
samoubojstva vješanjem

Razrada plana postupanja
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ne primjenjuju. Ono πto im je posebno interesantno jest 
neposredni doticaj s vidljivim i nevidljivim materijalnim tragovima 
koje poËinitelj zloËina ostavlja iza sebe te Ëinjenica da su oni 
osposobljeni da takve tragove mogu pronaÊi, izuzeti i objasniti. 
Ovo je vjerojatno nit vodilja koja, unatoË neadekvatnoj plaÊi, 
Ëestom kontaktu s raspadnutim tijelima i drugim poteπkoÊama 
s kojima se susreÊu u svakodnevnom radu, veÊinu iskusnih 
kriminalistiËkih tehniËara zadræava da se i nadalje bave ovim 
teπkim ali izuzetno odgovornim poslom.

Nakon provedenog pismenog i usmenog ispitivanja teËaj 
su s uspjehom zavrπili: Krunoslav Pajur i Josip Derifaj iz 
PU zagrebaËke, Zdenko TopiÊ i Igor Barbir iz PU splitsko-
dalamtinske, GaπparoviÊ Daniel, Marko ©ercer i Buπ Dominik 
iz PU primorsko-goranske, Kristijan Zeljak i Robert Ferenc iz 
PU osjeËko-baranjske, Tomislav Krampl i Tomislav SaboliÊ iz 
PU istarske, Hrvoje Jano iz PU dubrovaËko-neretvanske, Denis 
KrËevski iz PU karlovaËke, Robert »avloviÊ iz PU sisaËko-
moslavaËke, Ivan Deronja iz PU vukovarsko-srijemske, Boæidar 
TomaπkoviÊ iz PU zadarske, Boæidar Pernjek iz PU krapinsko-
zagorske, Damir Plantak iz PU varaædinske i Tomislav NjegaË 
iz PU virovitiËko-podravske.

Vjerujemo da Êe svi oni joπ dugo djelovati kao neizostavni 
dio pravih hrvatskih CSI timova.m

Vladimir »I»A 
Snimio Robert FERENC

Tijekom teËaja polaznici su iskazali interes za rad sa 
specifiËnom kriminalistiËko-tehniËkom opremom i primjenom 
posebnih metoda rada koje se kod drugih linija rada uglavnom 

Priprema za situacijsku vježbu

Situacijska vježba - oËevid ubojstva

Situacijska vjeæba - oËevid prometne nesreÊe
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putne isprave

U sjediπtu Ministarstva unutarnjih 
poslova 15. sijeËnja predstavljena je nova 
e-putovnica. Prve biometrijske putovnice 
poËele su se izdavati joπ 30. lipnja proπle 
godine. Nove putovnice, osim na svih 160 
πaltera u RH, od 18. sijeËnja izdaju se i 
u diplomatskim misijama i konzularnim 
uredima Republike Hrvatske u kojima su 
stvoreni tehniËki preduvjeti. 

- Projekt biometrijske putovnice hrvatskih 
graana jedan je od najznaËajnijih projekata 
koje je MUP tehniËki implementiralo. Projekt 
je bio zahtjevan za upravne poslove koji 
su definirali proces, ali je sloæen i zbog 
tehniËke arhitekture sustava izdavanja 
biometrijske putovnice. Prema 
standardima Europske unije 
naπa putovnica nalazi se u 
samom vrhu sigurnih putnih 
isprava - rekao je na konferenciji 
za novinare ravnatelj Uprave za 
razvoj, opremanje i potporu 
Æeljko FioliÊ.

Sigurne putovnice II. generacije
Osnovni ciljevi projekta biometrijske putovnice bili su odabrati 

adekvatan beskontaktni Ëip sukladno standardima i normama 
EU, koji je integriran u polikarbonatnu individualizacijsku 
stranicu. To je jedno od najkvalitetnijih rjeπenja za sigurnost 
Ëipa, a podaci su laserski ugravirani u individualizacijsku 
stranicu. Trebalo je odabrati i optimalno tehniËko rjeπenje izrade 
biometrijske putovnice uz minimalne modifikacije postojeÊeg 
sustava sukladno preporukama i smjernicama Europske 
unije. Takoer, struËnjaci MUP-a trebali su unaprijediti i 

elemente zaπtite putovnice te ih uskladiti 
sa standardima u svijetu, kao i odabrati 
adekvatan sustav za izdavanje digitalnih 
certifikata (PKI sustav), koji osigurava 
cjelovitost, izvornost i neporecivost osobnih 
podataka integriranih u biometri jsku 
putovnicu.

PKI sustav je najsloæeniji i najkompleksniji 
dio tehniËke arhitekture biometrijske 
putovnice, koji ima znaËajnu upravljaËku 
i nadzornu ulogu te stoga zahti jeva 
posebnu fiziËko-tehniËku zaπtitu, πto 
znaËi da je smjeπten u sigurnosni kavez 
sukladno EU standardima, te je certificiran 
na: vatrootpornost, zaπtitu od provala, 

nepropusnost na korozivne 
plinove, zaπtitu od prodora 
vode i elektromagnetskog 
zraËenja, te tehniËku zaπtitu 
koja ukljuËuje kontrolu pristupa 
i video nadzor. 

Biometr i jskim putovni-
cama omoguÊena je dodatna 
interoperabilnost automa-

tiziranog utvrivanja identiteta osoba na meunarodnoj razini, 
dakle primijenjeni su meunarodni standardi. Putovnica druge 
generacije, za razliku od prve, posjeduje dodatne sigurnosne 
kontrole za pristup biometrijskim podacima na Ëipu. Nova se 
od stare razlikuje jer ima ukljuËene i biometrijske podatke na 
Ëipu (na hrvatskoj putovnici su to dva otiska prsta). 

Putne isprave se izdaju na 112 lokacija, a jedno radno mjesto 
sadræava: raËunalo, printer, skener otiska prsta, ËitaË putnih 
isprava. Pri zaprimanju zahtjeva podatci se spremaju i kriptiraju u 
centralni informacijski sustav MUP-a. Podatci se tada automatski 

Biometrijske putovnice u cijeloj Hrvatskoj
Od 18. sijeËnja, na svim πalterima u policijskim upravama i postajama u cijeloj Republici Hrvatskoj 

zapoËelo je izdavanje novih biometrijskih putovnica. Prema standardima Europske unije 
hrvatska e-putovnica nalazi se u samom vrhu sigurnih putnih isprava.

Graaninu koji u razdoblju od 5 godina izgubi dvije ili 
viπe putovnica, nova putovnica izdavat Êe se s rokom 
vaæenja od godinu dana. Primjenom ovakve odredbe 

MUP graane nastoji potaknuti na paæljivije postupanje 
s putovnicama, buduÊi da je u praksi uoËeno kako 
pojedine osobe prijavljuju nestanak putovnice dva 
i viπe puta, a Ëesto je rijeË o kratkom razdoblju od 

izdavanja putovnice do njezina gubitka.

elemente zaπtite putovnice te ih uskladiti 
sa standardima u svijetu, kao i odabrati 
adekvatan sustav za izdavanje digitalnih 
certifikata (PKI sustav), koji osigurava 
cjelovitost, izvornost i neporecivost osobnih 
podataka integriranih u biometri jsku 
putovnicu.

dio tehniËke arhitekture biometrijske 
putovnice, koji ima znaËajnu upravljaËku 
i nadzornu ulogu te stoga zahti jeva 
posebnu fiziËko-tehniËku zaπtitu, πto 
znaËi da je smjeπten u sigurnosni kavez 
sukladno EU standardima, te je certificiran 
na: vatrootpornost, zaπtitu od provala, 

Putovnice druge generacije
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putne isprave

proslijeuju u personalizirani 
centar za izradu putne isprave. 
Osobni podaci graana ostaju 
jedino pohranjeni u centralnoj 
bazi informacijskog sustava 
MUP-a, πto znaËi da ne ostaju 
ni u personalizacijskom centru 
ni na razini Policijske uprave ni 
postaje.

Automatska kontrola na 
graniËnim prijelazima je mo-
guÊa na onim lokacijama gdje je instalirana oprema za 
nacionalni sustav za upravljanje dræavnom granicom (ukupno 
do sada 18 graniËnih prijelaza). U ovoj godini oËekuje se 
implementacija dodatnih Ëetrdesetak graniËnih prijelaza. 

TreÊi u Europi
Republika Hrvatska je uz Francusku i NjemaËku treÊa 

zemlja u Europi koja je uvela biometrijske putovnice druge 
generacije. E-putovnica sadræava elektroniËki nosaË podataka 
(RFID Ëip) na koji se, uz ostale osobne podatke, pohranjuju 
i biometrijske karakteristike nositelja putovnice, odnosno, 
biometrija lica i otisci prstiju. Otisci se neÊe uzimati od djece 
mlae od 12 godina jer oni joπ nemaju razvijene papilarne 
linije. Tajnik Kabineta ministra Dubravko Novak naglasio je 
da je gotovo nemoguÊe krivotvoriti novu putovnicu. Podatke 
u Ëipu najviπih standarda nije moguÊe izmijeniti, ali zato pri 
promjeni podataka treba promijeniti i putnu ispravu.  

- S biometrijskim putovnicama hrvatski dræavljani moÊi Êe 
putovati u sve zemlje svijeta. Za posjet SAD-u nije potrebno 
imati biometrijsku putovnicu, sve dok vam nije istekao rok 

vaæenja “stare” isprave. Naime, 
RH joπ uvijek ne sudjeluje u 
Programu izuzeÊa od viza - 
istakao je ravnatelj Uprave za 
upravne i inspekcijske poslove 
MUP-a Æarko KatiÊ. No, kada 
SAD ukine vize za hrvatske 
graane, u SAD Êe se moÊi 
uËi samo s biometri jskom 
putovnicom.

„Stare“ vs. „nove“ putovnice
· Biometrijske putovnice, kao i „stare“ imaju rok vaæenja od 

5 ili 10 godina, 

· Dobna granica od koje se putovnice izdaju s rokom vaæenja 
od 10 godina spuπtena je s 27 na 21 godinu. 

· Bez obzira na biometrijske putovnice, stare putovnice se 
mogu koristiti do isteka njihova roka vaæenja. 

· Graani viπe neÊe sami ispunjavati Zahtjev za izdavanje 
putovnice, veÊ Êe to uËiniti sluæbenik na πalteru te popunjeni 
zahtjev isprintati i dati graaninu na provjeru. 

· Cijena biometrijske putovnice za izdavanje u redovnom 
postupku je 320 kuna (upravna pristojba je 70 kuna), a 
putovnice izdane u æurnom postupku stoje 410 kuna (220 
kuna je upravna pristojba).

· Zahtjev za izdavanje novih putovnica moæe se podnijeti u 
bilo kojoj policijskoj upravi ili postaji, bez obzira na mjesto 
prebivaliπta podnositelja zahtjeva.m 

Ana Marija VOJKOVI∆
Snimili: Dubravka PAVKOVI∆-POGA»AR, Kristijan VUKOVI∆

· Od 1. sijeËnja do 31. prosinca 2009. godine u 
policijskim upravama i postajama izdano je 245 864 

starih putovnica;                                                   
     · Od 1. srpnja do 31. prosinca 2009. u Policijskoj 

upravi zagrebaËkoj izdano je 3 847 biometrijskih 
putovnica;                                                               

         · putovnice se izdaju u 112 policijskih uprava i 
postaja, odnosno na 160 πaltera;                              

  · obuku za izdavanje biometrijskih putovnica proπlo 
je 205 sluæbenika MUP-a.
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„Cijena ove naπe slobode bila je i jest vrlo visoka. Oni 
najbolji, oni najhrabriji dali su sve πto su imali. Dali su svoje 
æivote. Hrvatski redarstvenici bili su prvi, bili su izvor iz kojeg 
je nastala i Hrvatska vojska i hrvatska dræava. Naπa je sveta 
obveza Ëuvati uspomenu na te naπe heroje. Njihova ærtva 
naπa je obaveza da izgradimo i oËuvamo domovinu kakvu 
su oni sanjali i æeljeli i zbog koje su se ærtvovali. Kao i u ratu 
beskompromisno Êemo se obraËunati sa svima onima koji 
na bilo koji naËin stoje na putu da ova dræava bude zemlja u 
kojoj se poπtuju ljudske vrijednosti, zemlja u kojoj se poπtuju 
zakoni, zemlja poπtenih i Ëasnih ljudi. I ovaj spomenik bit Êe 
ovdje da sve one, koji prou pored njega, da sve policajce ove 
policijske uprave, ljude ovog grada i æupanije podsjeti na ovu 
Ëetrdeset trojicu hrvatskih redarstvenika. Neka nas podsjeti na 
njihove obitelji na koje ne smijemo zaboraviti. Briga za njih i o 
njima ostat Êe naπa trajna zadaÊa. Neka nas ovaj spomenik 
uvijek podsjeti na njihovu plemenitu ærtvu, jer bez te ærtve ne 
bi bilo naπe Domovine“, kazao je ministar unutarnjih poslova 
Tomislav Karamarko, meu inim, u svom govoru obraÊajuÊi 
se okupljenima u Dubrovniku, 6. prosinca na Dan branitelja 
Grada Dubrovnika povodom otkrivanja spomenika Ëetrdeset 

i trojici hrvatskih redarstvenika, policajaca PU dubrovaËko-
neretvanske koji su poginuli braneÊi svoj grad Dubrovnik, 
æupaniju i domovinu Hrvatsku u Domovinskome ratu. 

Prigodnoj sveËanosti upriliËenoj ispred zgrade PU 
dubrovaËko-neretvanske u organizaciji Policijske udruge 
branitelja PU Dubrovnik 91. i PU dubrovaËko-neretvanske, 
njezinih Ëelnika predsjednika Zlatka Bendera i naËelnika 
TonËija Glumca nazoËili su brojni uzvanici i gosti, meu njima 
Ëlanovi obitelji poginulih redarstvenika, dubrovaËki branitelji, 
predstavnici braniteljskih udruga proizaπlih iz Domovinskoga 
rata, bivπi i sadaπnji djelatnici PU dubrovaËko-neretvanske kao 
i najviπi duænosnici grada Dubrovnika i Æupanije dubrovaËko-
neretvanske gradonaËelnik Andro VlahuπiÊ, æupan Nikola 
DobrosaviÊ te saborski zastupnici Dubravka ©uica, Dragan 
VukiÊ i Tatjana ©imac BonaËiÊ. Uz ministra MUP-a Tomislava 
Karamarka bili su tajnik njegova kabineta Dubravko Novak i 
zamjenik glavnog ravnatelja policije Milijan BrkiÊ. 

Prije nego πto je sa Zlatkom Benderom otkrio spomen 
obiljeæje, bronËani lik sv. Mihovila, zaπtitnika policije, rad 
akademskog kipara Aleksandra Zvjagina, ministar Karamarko 
je zahvalio organizatorima njegova postavljanja na promicanju 

 Dan branitelja Grada Dubrovnika: Karamarko i Bender otkrili spomenik Ëetrdeset i trojici poginulih redarstvenika u Domovinskome ratu 

Naπa je sveta obveza Ëuvati uspomenu 
na te naπe heroje

Poginula 43 policijska sluæbenika, pripadnici PU dubrovaËko-neretvanske æivote na oltar domovine 
poloæili su na bojiπnicama u samom gradu i na πirem podruËju grada Dubrovnika, u Konavlima: Gruda, 

Debeli Brijeg, Pridvorje; u Æupi dubrovaËkoj Srebreno kao i na poloæajima 
Bosanka, Sustjepan, Komolac, Stara i Nova Mokoπica, Oraπac, Slano, Ston.
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uloge policije u Domovinskome ratu, a posebice i onima 
koji su pomogli na razne naËine podizanje toga spomenika 
kazavπi: „U ovoj prilici zahvaljujem Policijskoj udruzi branitelja 
PU Dubrovnik 91. koja uspjeπno promiËe dostojanstvo i 
vrijednost Domovinskog rata te ulogu pripadnika aktivnog 
i priËuvnog sastava ove policijske uprave. Jer upravo ste vi 
dragi kolege, pripadnici svih postrojbi ove policijske uprave bili 
prvi stup obrane temelja mlade hrvatske dræave. Zahvaljujem 
i svima onima koji su pomogli da se podigne ovaj spomenik i 
da predstavlja mali dio zahvalnosti koju smo ostali duæni tim 
hrabrim ljudima.“

Oni su otiπli da bismo mi æivjeli
Zlatko Bender, predsjednik PUB PUD 91. pozdravljajuÊi 

uzvanike, sve okupljene, zahvaljujuÊi dobrim ljudima koji su 
nesebiËno pomogli realizaciju ovog projekta, Ëlanovima obitelji 
poginulih u svome je izlaganju takoer ponosno istaknuo nesebiËnu 
ærtvu svojih suboraca, pripadnika policije u Domovinskome ratu 
te dodao: - Danas Êemo otkriti spomen obiljeæje, te obiljeæiti 
ærtvu junaka Domovinskog rata, 
za poginule i nestale suborce, 
pripadnike policije, pri Ëemu 
æelimo na dostojanstven naËin 
i trajno im zahval it i  u ime 
najviπeg motiva za koji su otiπli u 
Domovinski rat, a to je slobodna 
i neovisna Republika Hrvatska. 
»etrdeset i tri poginula policijska 
branitelja koji su nesebiËno 
ærtvovali sebe u ime spasa 
naroda i naπe domovine, duæni 
smo ispravno upisati u povijest, 
pokazujuÊi svetost njihove misije, 
jer to je najmanje πto smo mogli 
uËiniti za njihovu ærtvu. Oni su dali 
najviπe πto se moglo dati za naπu 
domovinu, a u biti, oni su otiπli da 
bismo mi æivjeli. Policijska udruga 
branitelja je s ponosom realizirala 
svoj prvi cilj podizanjem ovog  
spomen obiljeæja. 

Spomen obiljeæje, kip sv. Mihovila uz prigodne molitve 
posvetio je tajnik dubrovaËkog biskupa vlË. Marin LuËiÊ, dok 
je sveËani program u kojem je sudjelovala Klapa Subrenum 
iz Æupe dubrovaËke te proËitana pjesma oca Veljka MandiÊa 
posveÊena sinu poginulom policajcu Mariu MandiÊu „Udobna 
im budi“ vodila glasnogovornica PU dubrovaËko-neretvanske 
Marija Gjenero. 

Povodom Dana branite l ja grada Dubrovnika na 
dubrovaËkom gradskom groblju Boninovo ispred Spomen 
obiljeæja izaslanstva grada, æupanije, MUP-a, PU dubrovaËko-
neretvanske, braniteljskih udruga, obitelji poginulih u jutarnjim 
satima paljenjem svijeÊa i polaganjem vijenaca odala su 
poËast poginulima. Izaslanstva MUP-a i PU dubrovaËko-
neretvanske predvodili su ministar Tomislav Karamarko i 
naËelnik TonËi Glumac. 

Samo obiljeæavanje Dana dubrovaËkih branitelja na 
blagdan sv. Nikole, 6. prosinca je prisjeÊanje na 6. prosinca 
1991. kada je grad Dubrovnik, spomenik svjetske kulturne 
baπtine pod zaπtitom UNESCO-a doæivio najveÊe razaranje 

u svojoj stoljetnoj slavnoj 
povijesti. Naime, toga dana u 
teπkim zloËinaËkim topniËkim 
napadima  zloglasne JNA 
i srboËetniËkih rezervista 
poginulo je 19, a ranjeno je 
Ëak 60 branitelja i civila. Na 
staru gradsku jezgru napadaËi 
su bacili viπe od dvije tisuÊe 
razarajuÊih projektila, u gradu 
je izgorjelo devet palaËa.  
InaËe, tijekom Domovinskoga 
rata na podruËju DubrovaËko-
neretvanske æupanije poginulo 
je oko 430 branitel ja, od 
Ëega nj ih 190 pripadnika 
dubrovaËkih vojnih i policijskih 
postrojbi te 240 pripadnika 
drugih postrojbi koje su se 
hrabro borile na obrambenim 
poloæaj ima ove æupani je. 
P o g i n u l a  4 3  p o l i c i j s k a 

Pjesma poginulom sinu policajcu 

UDOBNA IM BUDI

Na mladom stablu æivota umro je jedan cvijet za one πto 
plaËu za njime umro je jedan svijet.

Zato molim za one πto viπe nisu s nama dadoπe mladost 
æivote da bolje bi bilo nama!

Ne daj da zaborav padne, na ærtve taj mladi svijet, u riznici 
duπe tvoje poËiva i moj cvijet!

O svetoj slobodi tvojoj svoje je snove snio za te je æivot dao 
jer ti je prijatelj bio!

Udobna im budi Croatio mati s ljubavlju ih zagrli u krilo! Da 
su oni sada ovdje meu nama vjeruj tebe, tebe ne bi bilo!

Veljko MandiÊ

U spomen naπem sinu Mariu MandiÊu (03.03.1971. 
- 12.11.1991) i svim poginulim hrvatskim braniteljima 
domovinskog rata

majka Ana i otac Veljko
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sluæbenika, pripadnici PU dubrovaËko-neretvanske æivote 
na oltar domovine poloæili su na bojiπnicama u samom gradu 
i na πirem podruËju grada Dubrovnika, u Konavlima: Gruda, 
Debeli Brijeg, Pridvorje; u Æupi dubrovaËkoj Srebreno kao i 
na poloæajima Bosanka, Sustjepan, Komolac, Stara i Nova 
Mokoπica, Oraπac, Slano, Ston. 

General Nojko MarinoviÊ, ratni zapovjednik obrane 
Dubrovnika i Juænog bojiπta nakon prigodne sveËanosti o 
policajcima dubrovaËkom braniteljima, njihovom doprinosu 
obrani je kazao: „U svezi danaπnjeg otkrivanja spomenika 
palim policajcima ove PU u Domovinskome ratu, iako 
je zakasnilo pokazalo je svu veliËinu njihove hrabrosti, 
dosljednosti i operativnosti, ne toliko tadaπnje PU, koliko 
njenih djelatnika.“ 

Tomislav Karamarko, ministar unutarnjih poslova pak u 
izjavi tamoπnjim sredstvima javnog priopÊavanja je naglasio: 

„Ovo je izuzetan dan za Dubrovnik, ali ne samo za Dubrovnik, 
nego i za cijelu Hrvatsku. Dubrovnik je isto kao Vukovar 
bio na braniku obrane Hrvatske i obranom i Dubrovnika i 
Vukovara, Hrvatska se mogla braniti. Jasno, ponosan sam 
kao ministar unutarnjih poslova da sam danas bio ovdje, da 
sam sudjelovao u ovom danu sjeÊanja na te naπe heroje. 
Vidjeli ste tu smo otkrili spomenik 43 hrvatskih policajaca koji 
su poginuli za Hrvatsku. Uvijek kaæem da se nedovoljno istiËe 
uloga i zasluge hrvatske policije u Domovinskome ratu. Kao 
πto sam i rekao danas u govoru, hrvatska policija je poËela 
obranu, iz hrvatske policije je nastao ZNG-e, a iz ZNG-e 
Hrvatska vojska i svi skupa su Ëinili, rekao bih, jednu krasnu 
povijesnu kompoziciju obrane Hrvatske i stvaranje neovisne 
dræave Hrvatske.“m

Biserka LUKAN

Snimio IVICA LAJTNER

Kako bi se odræalo povoljno stanje javnog reda 
i mira te opÊe sigurnosti graana povodom 
boæiÊnih i novogodiπnjih blagdana, i ove je 
godine na razini MUP-a RH, od 14. prosinca 
2009. do 8. sijeËnja 2010., provedena operativna 
akcija „Mir i dobro“.

Policijski sluæbenici Policijske uprave varaædinske u suradnji 
sa djelatnicima Dræavne uprave za zaπtitu i spaπavanje, 
PodruËni ured Varaædin, u razdoblju do 14. do 18. prosinca 
2009. godine odræali su predavanja za uËenike osnovnih 
πkola s podruËja Æupanije varaædinske, kako bi ih upozorili 
na opasnost od  zlouporaba oruæja, eksplozivnih naprava i 
rasprskavajuÊih sredstava, koji su naæalost neizostavan dio 
blagdanskog raspoloæenja te na taj naËin sprijeËili tragiËne 
posljedice.

Edukacija pod motom „Izbjegnimo neæeljene posljedice“ 
odræana je u osnovnim πkolama SraËinec, Svibovec, 
©emovec, »reπnjevo, Sveti –ur, Veliki Bukovec, Martijanec, 
Visoko, BrezniËki Hum, Donja VoÊa i Gornja VoÊa, a istom 

Predavanja za uËenike osnovnih πkola u sklopu operativne akcije „Mir i dobro“

Varaædin: Izbjegnimo neæeljene posljedice
je obuhvaÊeno petstotinjak uËenika drugih, treÊih i Ëetvrtih 
razreda navedenih πkola.

Tako su djeca ovom prilikom upozorena na ozbiljne ozljede 
koje moæe izazvati uporaba petardi, raketa, vatrometa i razliËitih 
drugih pirotehniËkih sredstava, te da ta sredstva nikako nisu 
igraËke veÊ da treba izbjegavati njihovu uporabu, pa Ëak i onih 
„najblaæih“ iz razreda I., kao πto su pucketajuÊe kuglice, æabice, 
pucajuÊi bomboni, vatreni prsteni i sliËno.

UËenici su isto tako od strane djelatnika PodruËnog ureda 
za zaπtitu i spaπavanje, na njima prilagoen naËin, educirani 
i o postupanju u situacijama kada su ugroæeni ljudski æivoti, 
primjerice u potresu, poplavi, poæaru i drugim nepogodama.

Po zavrπetku predavanja, djeci su podijeljeni i razliËiti 
edukativni i preventivni materijali, s napomenom da sa istim 
upoznaju i svoje roditelje kako bi i oni, sprjeËavajuÊi a ne 
potiËuÊi nerazboritu uporabu oruæja, eksplozivnih naprava i 
rasprskavajuÊih sredstava, i sami doprinijeli da blagdansko 
raspoloæenje protekne u πto ljepπem ozraËju, bez ozljeda i 
drugih neæeljenih posljedica.m

Marina KOLARI∆
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ZahvaljujuÊi inicijativi nekolicine policijskih branitelja 
osnovana je 29. travnja 2009. u  Dubrovniku Policijska udruga 
branitelja PU Dubrovnik 91. Udruga ima Statut kojim su 
precizno definirani njezini ciljevi i planovi te poslovnike o radu,  
radu nadzornog odbora, radu Ëasnog suda, dakle po pitanju 
pravne regulative ima ureenu svu mjerodavnu dokumentaciju 
koja Êe se vremenom nadopunjavati i mijenjati. Prostor im je 
dala PU  dubrovaËko-neretvanska, na Ëemu su im zahvalni. 
Jedan od prioriteta njihova djelovanja bio je podizanje spomen 
obiljeæja za Ëak 43 njihovih kolega, poginulih policajaca u 
Domovinskome ratu na podruËju ove æupanije πto su uspjeπno 
i ostvarili na Dan branitelja Dubrovnika, a tu je i briga o njihovim 
obiteljima. Broje gotovo tri stotine Ëlanova, imaju svoje web 
stranice. Udrugom upravlja izvrπni odbor od 17 Ëlanova, a 
mandat mu traje godinu dana i ne moæe se u ciklusu od Ëetiri 
godine obnoviti. 

O razlozima osnivanja udruge, njezinim ciljevima, sa 
zadovoljstvom nam je govorio njezin predsjednik dipl. inæ. 
graevine Zlatko Bender,  ali i ponosan branitelj policajac. - 
UkljuËio sam se u priËuvni sastav policije 12. kolovoza 1991., 
iako prije nisam imao nikakve veze s policijom, bio sam i 
ostao cestar i graevinar. Velik dio ljudi i s ovog podruËja 
se tada javio dragovoljno u priËuvni sastav policije, jer je to 
bila jedina obrambena hrvatska institucija koja je imala neku 
organizaciju, pa sam to uËinio i osobno. Policija je na ovom 
podruËju, pogotovo u naπoj æupaniji dala prve organizirane 
obrambene postrojbe koje su se suprotstavile agresiji. Mi, 
pripadnici aktivnog i priËuvnog sastava policije bili smo ti koji 
su s ostalim braniteljima, ne umanjujuÊi niËiji doprinos, branili i 
obranili grad, kazao je Bender i nastavio: - Prvo oklopno vozilo 
koje je uopÊe ijedna obrambena postrojba imala na ovome 
podruËju na poËetku Domovinskog rata, a poslije nazvano 
„Majsan“doπlo je s gradiliπta pristupne ceste  trajektnom 
pristaniπtu u Sobri na Mljetu kojim sam osobno rukovodio. 
Zadnji sam civil koji se vozio u tom kamionu od kojeg je kasnije 
napravljen taj legendarni „Majsan“. Vozilo je danas jednim 
dijelom obnovljeno i postavljeno u parku na gruπkoj obali. 
Æao mi je πto nije obnovljeno s oznakama MUP-a kome je na 
poËetku rata i pripadalo. Upravo obnavljanjem tog oklopnog 
vozila trebalo je skrenuti pozornost javnosti na ulogu policije 
u Domovinskome ratu na ovome podruËju. 

Kako tumaËite to da se o ulozi policije u obrani ovih 
najjuænijih hrvatskih prostora, slavnoga grada Dubrovnika, 
kojem je GunduliÊeva  himna slobodi zaπtitni znak do sada, 
Ëetrnaest godina poslije zavrπetka Domovinskoga rata 
nije govorilo, je li i to jedan od razloga vaπeg okupljanja u 
udrugu, pitamo Bendera. - TumaËim to tako πto se nakon 
Domovinskog rata veÊina naπih ljudi koji su bili u priËuvnom i 
redovnom sastavu policije, prikljuËila postrojbama  HV-a, OS 
RH, raznim braniteljskim udrugama ili se jednostavno vratila 
svojim prvotnim zanimanjima kao i ja osobno. Tu bi bilo vaæno 
napomenuti da imamo Ëak 43 poginula policijska branitelja i 
da je to respektabilan broj za mnogo veÊe æupanije, podruËja, 
nego πto je ovo naπe. Dakle, motivacija za osnivanje udruge 
bila nam je πto mislimo da se na pravi naËin ne vrednuje 
uloga policije u Domovinskome ratu, to æelimo svakako 
promijeniti.

Spomen obiljeæje poginulim policijskim 
braniteljima

Udruga je izvrπila i poloæila svoju prvu veliku zadaÊu, podigli 
su spomen obiljeæje svojim poginulim suborcima, o tome 
predsjednik Bender ushiÊeno dodaje: - Podizanje ovoga 

Policijska udruga branitelja PU Dubrovnik ‘91

Promicatelji uloge policije u Domovinskom ratu
O razlozima osnivanja udruge, njezinim ciljevima, sa zadovoljstvom nam je govorio njezin predsjednik 

dipl. inæ. graevine Zlatko Bender,  ali i ponosan branitelj policajac

Poginulim policajcima braniteljima Dubrovnika ispred zgrade PU dubrovaËko-neretvanske otkriveno 
je 6. prosinca 2009., na Dan branitelja grada Dubrovnika, spomen obiljeæje kojem je nazoËio ministar 

Karamarko

 Zlatko Bender

Zlatko Bender, na Ëelu je, predsjednik je I.O. ove po mnogo 
Ëemu jedinstvene braniteljske policijske udruge u Hrvatskoj. 
ZahvaljujuÊi upravo njegovu osobnu zalaganju kao i Ëlanova 
izvrπnog odbora i cijele udruge, poginulim policajcima 
braniteljima Dubrovnika ispred zgrade PU dubrovaËke-
neretvanske otkriveno je 6. prosinca 2009., na Dan branitelja 
grada Dubrovnika, spomen obiljeæje kojem je nazoËio ministar 
unutarnjih poslova Tomislav Karamarko, πto dokazuje da 
udruga u svom radu ima potporu najviπe razine MUP-a RH.  
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spomen obiljeæja u organizaciji naπe udruge kao trajne zahvale 
poginulim policijskim braniteljima ima za cilj da se jedanput 
trajno u povijest upiπe uloga policije u Domovinskome 
ratu, a posebno u DubrovaËko-neretvanskoj æupaniji. Tim 
spomen obiljeæjem, likom sv. Mihovila, zaπtitnika policije 
æelimo prikazati samo povijesne Ëinjenice. Naπa poginula  43 
momka, kad bih sve skupa zbrojio godiπta prosjek godina tih 
ljudi bio bi oko 25 godina. Svi ti mladi ljudi preteæito su se 
zbog Êudorednih osjeÊaja domoljublja, zaπtite svoga doma i 
domovine „himne slobode, obrane“ dragovoljno javili u policiju 
tada, osim, jasno,  malog dijela onih koji  su bili u prijaπnjem 
sastavu policije. Mnogi od njih, pripadnika priËuvnog sastava 
policije su tijekom rata 
odradi l i  svoje te se 
vratili svojim redovnim 
poslovima i zanimanjima. Mnogi od nas kao branitelji, 
pripadnici policije, trpjeli su silne nepravde kroz ove godine, 
a mislim da mnogi od nas Ëak i nemaju rijeπen odgovarajuÊi 
status branitelja, u odnosu na svoju ulogu koju su odigrali 
na poËetku Domovinskog rata braneÊi ovo naπe podruËje. 
Doista, veÊina tih ljudi je tada smatrala da je obrana domovine 
njihova sveta duænost, oni su odradili svoje i vratili se svojim 
zanimanjima, u svoje tvrtke, poduzeÊa pa doæivjeli Ëak i 
odreene neugodnosti pri tome.

Udruga je podizanjem spomen obiljeæja svojim kolegama 
ispisala zlatnim slovima stranice stoljetne dubrovaËke 
povjesnice, ostvarila  prvi od viπe svojih strateπkih ciljeva te 
nam je predsjednik Bender zadovoljno kazao:  - SimboliËno 
smo htjeli pokazati otkrivanjem spomen obiljeæja 6. prosinca 
kolika je bila velika uloga policije u obrani ovoga grada i ove 
æupanije. Otkrivanje spomenika na bilo koji drugi dan ne bi 
imalo efekt, niti poruku. Udrugu smo osnovali kako bismo 
promicali ulogu policije u Domovinskome ratu, da kaæemo 
punu istinu. Takoer, u realizaciji ovoga projekta bila nam je od 
najveÊe pomoÊi u svim vidovima PU dubrovaËko-neretvanska. 
Stoga posebice zahvaljujem naËelniku uprave gospodinu 
TonËiju Glumcu. Takoer, naglaπavamo da nam je iznimna 
Ëast i zadovoljstvo, poËaπÊeni smo  πto je ovu naπu akciju 
otkrivanja spomen obiljeæja poginulim policajcima podræao 
i sam ministar unutarnjih poslova Tomislav Karamarko te 
svojom nazoËnoπÊu uveliËao sam Ëin otkrivanja spomenika 
i Dan branitelja Grada Dubrovnika. »injenica je da je tu bilo 
odreenih krivih pogleda drugih udruga na osnivanje naπe 
udruge i na njezin rad, jer u Hrvatskoj osim udruga Specijalne 
policije koja je sudjelovala u Domovinskome ratu, ovakvih kao 
naπa policijskih braniteljskih udruga niti nema.

Uspjeh organizacije i financiranja podizanja  spomen 
obiljeæja u tako kratkom razdoblju od osnivanja udruge, 
predsjednik Bender je protumaËio ovako: - Donijeli smo 
odluku da nosilac svih aktivnosti oko izgradnje spomen 
obiljeæja i investitor bude iskljuËivo naπa udruga. Mi smo 
vlastitim prihodima od Ëlanarine, dobrovoljnim prilozima naπih 
Ëlanova krenuli u ovu akciju, a njezinu ostvarenju  pridonijeli 
su svojim zalaganjem mnogi naπi Ëlanovi, naπ izvrπni odbor. 
»injenica jest, recimo, da grad Dubrovnik nije dao niti jedne 
lipe za ovo naπe spomen obiljeæje. Projekt realizacije spomen 
obiljeæja imao je nekoliko faza. Æeljeli smo da sve bude 
transparentno i da sav novac dolazi na raËun udruge kako 
bismo uπli u sustav PDV-a. Tako da smo sve s te materijalne 
i financijske strane rijeπili u potpunosti na zadovoljstvo svih. 
Sve svoje ciljeve Êemo stoga i nadalje uspjeπno realizirati, 
πto je dokazalo i podizanje spomen obiljeæja. Zahvaljujem u 
tom smislu na pomoÊi dobrim ljudima iz grada Dubrovnika, 
Æupanije dubrovaËko-neretvanske, cijele Hrvatske i BiH. U 
ovom naπem projektu pomogla nam je OpÊina ©iroki Brijeg, 
opÊine Lumbarda, Konavle, Æupa DubrovaËka, Janjina i 
Trpanj s Peljeπca. Trideset posto novca skupljeno je van 
grada Dubrovnika. Donijeli  smo odluku da neÊemo objavljivati 
iznos pojedine donacije jer su je svi dali srcem bez obzira na 
novËanu vrijednost.  

InaËe, cijelo vrijeme 
D o m o v i n s k o g  r a t a 
Zlatko Bender je proæivio 

u Dubrovniku, a 1. travnja 1994. vratio se svom graevinskom 
poslu. Direktor je graenja za podruËje DubrovaËko-
neretvanske æupanije u Hrvatskim cestama i direktor 
projekta Most Peljeπac. Sretan je πto napreduje gradnja 
toga mosta koji doslovce „æivot znaËi“ za ovaj kraj. Nije mu 
jasno da su i danas kad obnavljamo sjeÊanja na zajedniπtvo 
u Domovinskome ratu, stvaranje hrvatske dræave mnogi u 
Hrvatskoj protiv gradnje Mosta Peljeπac. - Dubrovnik pripada 
Hrvatskoj, most Êe ga joπ viπe povezati s ostalim dijelovima 

Sv. Mihovil

Niπta nama ne treba - samo da se zna istina o obrani ovoga grada
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Lijepe naπe, vjerujte most Peljeπac je izvanredan projekt 
koji vode ozbiljni ljudi, zakljuËuje Bender, ujedno prvi Ëovjek 
policijske udruge i prvi cestar u Dubrovniku.

O svojim sjeÊanjima na teπke devedesete, ratnim 
iskustvima Zlatko Bender govori sljedeÊe:

bio je zapovjednik Specijalne policije na dubrovaËkom 
podruËju, prisjetio se ponosno i dostojanstveno svoje ne 
male braniteljske uloge: - Kao policijski sluæbenik u Zagrebu 
u LuËkom u tadaπnjoj republiËkoj policiji bio sam od 1988.. 
Nakon demokratskih promjena  1990. dobio sam premjeπtaj 
u PU Dubrovnik. PoËetkom agresije Jugovojske, Srba i 
Crnogoraca na Dubrovnik u Dubrovniku se na prijedlog 
zapovjednika specijalnih postrojbi Marka LukiÊa osniva 
specijalna policija. Tijekom Domovinskog rata do 1994. bio 
sam zapovjednik dubrovaËke Specijalne policije. Sa svojim 
specijalcima proπao smo Ëitav rat i sva ratiπta. U poËetku je 
bilo jako teπko doÊi do zdravog kadra, radili smo tada kroz dva 
- tri mjeseca ubrzani teËaj za obuku specijalaca u bazi Plat. 
VeÊ u srpnju 1991. poËele su provokacije na podruËju Prevlake 
i Konavala i mi smo tu dræali ophodnje i zasjede. PoËetkom 
kolovoza na Brgatu prema Trebinju veÊ smo dræali punkt. U 
meuvremenu odradili smo znaËajnu akciju na Peljeπcu. Tamo 
sam se Ëak predstavio kao poruËnik JNA i uπao u vojni objekt 
na OrebiÊu. Tako smo tamo uspjeli uzeti dosta oruæja raznih 
vrsta. To je bilo prvo oruæje koje smo dali ZNG-e koji je bio tada 
u formiranju. Aktivirao sam se u udruzi, oko spomen obiljeæja, 
jer ipak da se obiljeæi. Puno je ljudi iz same policije dalo æivot za 
obranu grada Dubrovnika i Republike Hrvatske. Samo u SJP u 
Domovinskome ratu bilo je nas 40 - 50 djelatnika s priËuvnim 
sastavom, Ëak deset naπih pripadnika je poginulo. To su sve 
bili ljudi od 20 - 22, 23 godine. Ile TopuzoviÊ umirovljen je joπ 
1996. s 27 godina,  iako je  zavrπio Kinezioloπki fakultet. Danas 
se uspjeπno bavi ugostiteljstvom, ni za Ëim ne æali, smatra 
da se treba viπe govoriti o ulozi policije u obrani Hrvatske, a 
u tome svemu Êe im viπe pomoÊi rad i djelovanje Policijske 
udruge branitelja PU Dubrovnik 91.m 

Biserka LUKAN
Snimio Ivica LAJTNER

- Rat je sam po sebi sumorna priËa. Nitko od nas nije bio 
prije u bilo kakvom ratu, a nije niti znao πto to znaËi. Trebalo 
je smoÊi snage i primiti onaj prvi nagovjeπtaj rata. Meni Êe 1. 
listopada 1991., pored svih teπkih dana ostati u posebnom 
sjeÊanju. Toga dana, naime, bio je opÊi napad na Dubrovnik 
s kopna i s mora. Tada sam s postrojbama prometne policije 
bio na Brgatu. To je bio pravi pakao i sreÊa da nitko od 
nas nije poginuo taj dan, imali smo samo nekoliko ranjenih. 
Tek smo tada shvatili πto nas Ëeka, no vodilo nas je srce. 
Taj poËetak rata simboliËan je bio za nas tadaπnju policiju, 
jer trebalo je primiti te granate, a jasno i 6. prosinca je bio 
dramatiËan dan. 

Na Kriænom putu odræanom tradicionalno na Sru koji u 
Ëast Dana branitelja Dubrovnika predvodi dubrovaËki biskup 
Æelimir PuljiÊ u ime Policijske udruge branitelja PU Dubrovnik 
91, noseÊi njihovu zastavu bio je te sunËane dubrovaËke 
prosinaËke subote i Slavko Soldo, zamjenik predsjednika I.O.. 
U policiji je Soldo proveo punih osam godina i πest mjeseci, 
doπao 1991. kao dragovoljac, a kako je strukom ugostitelj 
vratio se 2000. svome poslu. O svom djelovanju i pokretanju 
udruge je kazao: - Niπta nama ne treba - samo da se zna istina 
o obrani ovoga grada. Predstavljam male ljude koji su branili 
ovaj grad, one koji su tada ostali u ovom gradu. Mi nismo 
doπli u rat, niti da budemo pukovnici ni pokojnici, nego nam je 
bila Ëast i zadovoljstvo braniti i obraniti ovaj grad. Zahvaljujem 
svim ljudima koji su nam doπli pomoÊi u obrani grada. Moja 
crta obrane je bila Brgat, od Orkanskih  visova  do Kantafiga. 
Ovdje se nisu dizale bijele zastave, borili smo se s puπkom u 
ruci, spasio nas je sv. Vlaho i sv. Mihovil, a naglaπavam: ovi 
mali ljudi, branitelji, sudionici i ovoga Kriænoga puta spasili su 
i obranili ovaj grad. 

Ile TopuzoviÊ, takoer Ëlan I.O. udruge, jedan od 
desetorice njezinih pokretaËa. Tijekom Domovinskog rata 

Kriæni put Ile TopuzoviÊ
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Dubrovnik je apsolutno siguran grad

Povodom otkrivanja spomen obiljeæja Ëetrdeset i trojici 
poginulih policajaca branitelja Dubrovnika i cijeloga toga kraja 
tijekom Domovinskoga rata toga 6. prosinca 2009., na Dan 
branitelja grada Dubrovnika, posjetili smo PU dubrovaËko-
neretvansku. Tom prigodom razgovarali smo s njezinim 
djelatnicima osim o velikom doprinosu dubrovaËkog aktivnog 
i priËuvnog sastava policije obrani domovine i o danaπnjoj 
problematici i djelatnostima ove PU. 

Sam naËelnik PU dubrovaËko-neretvanske TonËi  Glumac bio 
je aktivan sudionik Domovinskog rata s neposrednim zadaÊama 
na osiguranju ZraËne luke Dubrovnik, podruËja Konavala i Luke 
Gruæ, a sudjelovao je i u oslobaanju Cavtata i Grude. Iznimno 
ponosan πto su likom sv. Mihovila, zaπtitnika policije  u dvoriπtu 
zgrade uprave ovjekovjeËili, podigli spomen-obiljeæje svojim 
poginulim kolegama, πto je njegovu Ëinu otkrivanja nazoËio 
ministar unutarnjih poslova Tomislav Karamarko, naËelnik 
Glumac kao relativno novi Ëelni Ëovjek dubrovaËke policije 
otkrio nam je i goruÊa pitanja kojima se bavi kako bi unaprijedio, 
podigao na viπu razinu rad svoje PU. 

 - Nakon niza natjeËaja nismo postigli zadovoljavajuÊu 
popunjenost u Policijskoj upravi dubrovaËko-neretvanskoj 
te smo prisiljeni na naπe podruËje rasporeivati policijske 
sluæbenike iz unutraπnjosti. Dosadaπnje nas iskustvo uËi kako 
veÊina njih zbog previsokih æivotnih troπkova i nerijeπenog 
stambenog pitanja traæi premjeπtaj u neku drugu policijsku 
upravu gdje su u stanju bræe rijeπiti svoj stambeni problem. 

Iz æivota i rada PU dubrovaËko-neretvanske

U studenom ove godine vjeæbenici koji su zavrπili program 
prekvalifikacije za zanimanje policajac na Policijskoj akademiji 
u Zagrebu, njih ukupno 94 su rasporeeni u naπu Policijsku 

TonËi  Glumac, naËelnik PU dubrovaËko-neretvanske
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upravu. Meutim, unatoË tom poveÊanju broja djelatnika joπ 
uvijek smo nedovoljno popunjeni, a posebno nam nedostaje 
policijskih sluæbenika srednje struËne spreme. Nadalje, 
osnovna zadaÊa koja stoji pred ovom upravom, a koja prije 
svega podrazumijeva konkretne aktivnosti koje Êe se provoditi 
u postupku reforme policije je unutarnja demokratizacija 
koja pretpostavlja transparentno ocjenjivanje rezultata rada 
i motiviranost za rad svih policijskih sluæbenika. Æelimo raditi 
viπe i na komunalnoj prevenciji koja pretpostavlja osnovu za 
rjeπavanje problema u druπtvu, jer policijski profesionalizam 
podrazumijeva unaprjeenje kvalitete æivota ljudi kao i 
uspostavljanje partnerskog odnosa policije i svih drugih sluæbi, 
institucija na ovom podruËju. Meutim, da bi naπa policijska 
uprava zaista ostvarila navedene ciljeve moramo u suradnji s 
Ministarstvom unutarnjih poslova te regionalnom i lokalnom 
samoupravom poboljπati uvjete rada policije tako da policijski 
sluæbenici ove uprave æive i rade barem u prosjeËnim uvjetima,  
pojasnio je naËelnik Glumac. 

Dobra komunikacija s medijima
Susretl j iva i domaÊica u pravom smislu r i jeËi za 

naπeg dvodnevnog boravka u Dubrovniku bila nam je 
glasnogovornica PU dubrovaËko-neretvanske Marija 
Gjenero. Iako u dubrovaËkoj PU radi veÊ punih 16 godina 
i na odgovornom glasnogovorniËkom mjestu posljednju 
godinu biljeæi samo pozitivna iskustva: - Ne mogu reÊi da 
imam problema u obavljanju ove moje nove radne zadaÊe 
u PU. To je tako zahvaljujuÊi mojim kolegama. U svakom 
trenutku mogu se osloniti na njihovu eventualnu pomoÊ. 
Mogu reÊi da mi je ova godina dana koliko radim ovaj posao 
doslovno proletjela, jer je posao vrlo dinamiËan i zahtjevan. 
Prednosti ovog glasnogovorniËkog posla su dinamiËnost, 
upoznavanje novih ljudi, uvijek si na izvoru informacija bilo 
dobrih, bilo loπih, a mane su mu recimo πto nikad ne znaπ 
kad Êe ti mobitel zazvoniti,  kad Êe se neπto dogoditi, uvijek 
moraπ biti dostupan.

O iskustvima s tamoπnjim zahtjevnim predstavnicima 
sredstava javnog priopÊavanja i specifiËnostima posla 

glasnogovornica Gjenero je dodala: - Nastojim uvijek biti 
dostupna novinarima, oprezna i sve informacije dobro provjeriti. 
Kod novinara cijenim profesionalnost i korektnost, jer kad se to 
izgubi javlja se problem, odnosno, dolazi do izvlaËenja Ëinjenica 
iz konteksta od strane medija πto ponekad moæe dovesti do 
pogreπnih zakljuËaka. ©to se tiËe suradnje s novinarima i inaËe 
odnosa ove PU prema medijima, mislim da smo uspjeli razviti 
dobru dvosmjernu komunikaciju, a na takvom odnosu treba 
konstantno raditi. SpecifiËnost ovog posla na podruËju PU 
dubrovaËko-neretvanske je u tome πto tijekom ljetnih mjeseci 
na tom naπem podruËju, ne samo u gradu Dubrovniku, nego 
i na naπim otocima i u ostalim turistiËkim mjestima u æupaniji, 
boravi velik broj turista, tako da se obim posla tada ne moæe 
usporediti s ostalim mjesecima u godini. Tijekom turistiËke 
sezone u velikoj mjeri imamo poveÊan broj dogaaja od 
interesa za javnost πto ujedno utjeËe na angaæiranost policijskih 
sluæbenika, a samim time i na interes medija ne samo domaÊih, 
nego i stranih za rad naπe PU.

Posebnosti PP Dubrovnik
O djelovanju i radu PP Dubrovnik saznali smo od njezina 

naËelnika Mate Udæenije koji sam biljeæi 19 godina predanog 
rada u policiji, od 1991.. Krenuo je na svom policijskom putu 
s mjesta pozornika, bio πef smjene, a radio je i na poslovima 
prevencije u PP Dubrovnik. Kako je pred godinu dana postao 
naËelnikom PP Dubrovnik,  cilj mu je postiÊi zajedniπtvo 
u policiji, timski rad, podiÊi meuljudske odnose na viπu 
razinu.  

Sama PP Dubrovnik, inaËe je temeljna PP u sklopu koje 
djeluje kriminalistiËka i temeljna policija te nezakonite migracije. 
Pokriva administrativno podruËje grada Dubrovnika skupa 
s elafitskim otocima gdje se, osim naselja samog grada 
Dubrovnika, nalazi joπ 21 naselje. To podruËje obuhvaÊa oko 
143 kilometra Ëetvorna s 43 700 stanovnika prema zadnjem 
popisu, πto spada u gusto naseljena podruËja. Izravni doticaj 
s granicom ova PP nema, jer te poslove pokrivaju PP Ston i 
PP Gruda s kojima su razvili izvrsnu suradnju, naime, podruËje 
tih postaja je nekada bilo u sastavu PP Dubrovnik. 

Marija Gjenero, glasnogovornica Mate Udæenija, naËelnik PP Dubrovnik
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KriminalistiËka policija ove PP bavi se svim oblicima 
kriminaliteta osim gospodarskog, ostala kaznena djela pokrivaju 
i obrauju, naravno, u suradnji s odjelom kriminalistiËke policije 
svoje PU.  PostojeÊom sistematizacijom PP Dubrovnik broji 
83 policijska sluæbenika i Ëetiri administrativna djelatnika. Sve 
do dolaska sadaπnjih novih jedanaest vjeæbenika od kojih 
je njih devet s podruËja Slavonije, bili su u minusu za 26 
policijskih sluæbenika. Tim svojim  novim djelatnicima PU je 
osigurala i privremeni smjeπtaj, obzirom da je iznajmljivanje 
stanova u Dubrovniku vrlo skupo. Nadalje PP Dubrovnik na 
svom podruËju opsluæuje tri suda: Prekrπajni sud Dubrovnik, 
OpÊinski i Æupanijski sud pa osim svojih tekuÊih poslova 
kriminaliteta i prekrπaja pokrivaju i administrativne poslove 
potrage i dovoenja njihovih osumnjiËenika. Tijekom 2009. 
godine imali su 1200 naloga za privoenje, iako im je to 
ogromno optereÊenje, sav posao odradili su na vrijeme unatoË 
manjku zaposlenih. Zbog poveÊanja obujma poslova Ëesto 
poseæu za prekovremenim radom, saznajemo od naËelnika 
Udæenije koji nastavlja: 

 - Imamo izvrstan tim voditelja sektora, πefova smjena, 
zadovoljan sam njihovim radom. Slijedom toga moæemo 
krenuti na bolje ostvarivanje projekta Policije u zajednici. Bilo 
bi nam daleko lakπe raditi kad bismo imali bolju popunjenost 
djelatnicima. Policijski posao u Dubrovniku je pod posebnom 
pozornoπÊu kako domaÊih tako i svjetskih medija, obzirom da 
ovdje borave mnoge svjetski poznate javne osobe iz svijeta 
politike, πporta, zabave, umjetnosti. Tako da mi radimo i 
osiguranja svih πtiÊenih osoba koje posjeÊuju Dubrovnik. 
Imamo ovdje veÊ iskusan tim ljudi koji dobro obavlja i taj 

posao. Grad Dubrovnik je svjetsko turistiËko odrediπte i mi mu 
kao takvom nastojimo dati svoj obol. Trudimo se maksimalno 
pridonijeti sigurnosti graana i turista, jer se tijekom ljetnih 
mjeseci broj stanovnika na ovom podruËju gotovo udvostruËi. 
U nekim terminima tijekom srpnja i kolovoza kad je poveÊan 
broj dolazaka kruzera, samo oni nam donesu do petnaest 
tisuÊa gostiju. Tako da imamo objektivnih problema u samome 
starome gradu gdje guæva bude tolika da moramo regulirati 
promet pjeπaka kod ulaska u grad. Tu ostvarujemo  izvrsnu 
suradnju s djelatnicima turistiËke zajednice i samim gradom 
Dubrovnikom.

GovoreÊi o kaznenim djelima na podruËju svoje PP Udæenija 
je kazao: - U prvih devet mjeseci ove godine zabiljeæili su 600 
kaznenih djela, preko tisuÊu prekrπaja. Uz mali broj policijskih 
sluæbenika to je dobar rezultat, postigli smo svoj cilj i naπe 
poslanje pa se graani osjeÊaju zadovoljnima i sigurnima. 
Stojimo im 24 sata na usluzi. 

I projekt Policija u zajednici u ovoj PP ostvaruje se dobro. 
Imaju 11 kontakt-policajaca i sluæbenika za prevenciju, svi 
su na Ëelu s naËelnikom Udæenijom  zavrπili odgovarajuÊi 
teËaj Policije u zajednici u Policijskoj akademiji. Takoer, 
njihovi kontakt-policajci ostvaruju dobru suradnju s gradskim 
Ëetvrtima, samom lokalnom zajednicom, lokalnom upravom 
i samoupravom. PoËetkom svake πkolske godine obiu i 
sve vrtiÊe, sve πkole gdje djeci i mladima odræe preventivna 
predavanja o sprjeËavanju zloporabe droge, o prevenciji u 
prometu. Osnovali su poËetkom studenog 2009. i VijeÊe za 
prevenciju grada Dubrovnika na Ëijem je Ëelu gradonaËelnik 
Andro VlahuπiÊ dok su mu zamjenici naËelnik uprave TonËi 

Stradun
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Glumac i naËelnik PP Mato Udæenija. U planu vijeÊa je projekt 
kojim bi se kljuËna mjesta u gradu, trgovi i raskriæja pokrili 
kvalitetnim video nadzorom. 

- Mi svakako nastojimo uistinu biti „policija u zajednici“, 
pruæiti maksimalnu sigurnost i pomoÊ svim graanima te naπi 
graani imaju povjerenja u policiju. No, ono Ëime se joπ nisu 
pomirili jest Ëinjenica da je Dubrovnik turistiËka meka. Tuæe 
nam se na problem buke iz kafiÊa, noÊnih klubova. U suradnji 
s inspekcijom mi pokuπavamo izaÊi na kraj s ugostiteljima, 
vlasnicima klubova i kafiÊa u ljetnim mjesecima, no voljeli bismo 
da se noÊni æivot u Dubrovniku ozakoni, dodaje Udæenija.

S policijom pariπkog 94. okruga 
Posebnost ove postaje je i πto tijekom ljetne turistiËke 

sezone veÊ treÊu godinu za redom temeljem Meudræavnog 
sporazuma o policijskoj suradnji na njihovu podruËju borave 
dvojica francuskih policijskih sluæbenika. „Njihov rad se 
pokazao izuzetno korisnim, bili su uistinu od velike pomoÊi 
dubrovaËkim policajcima, obzirom da u Dubrovniku tijekom 
ljeta boravi veliki broj francuskih turista“, kaæe zadovoljno 
naËelnik Udæenija. 

Djelatnici PP Dubrovnik, kontakt-policajci Antonio Marlais 
koji je inaËe zaduæen za podruËje Babinog Kuka i Mario Beus 
za podruËje Nova Mokoπica  radili su s francuskim kolegama 
tijekom te tri protekle sezone. PoËetkom prosinca obojica su 
bila par dana u Parizu kod svojih francuskih kolega, policajaca 
u posjetu. O iskustvima rada s francuskim kolegama, svom 
boravku u Francuskoj, Parizu rekli su: - Imali smo izvrsnu 
suradnju s naπim francuskim kolegama, dokaz tome je i ovaj 

naπ posjet Parizu, za Ëiju je organizaciju zasluæan naπ pratitelj 
Gregori VukadinoviÊ, Hrvat s francuskim dræavljanstvom  
koji je boravio ove godine kao francuski policajac kod nas 
u Dubrovniku. Boravili smo Ëetiri dana na podruËju 94. 
okruga Pariza i pri tom nas je VukadinoviÊ upoznao s brojnim 
policijskim postajama i policijskom upravom u tom okrugu. 
Tako smo po osam sati dnevno obilazili postaje, sve kolege 
su tamo bili vrlo ljubazni i susretljivi domaÊini. Upoznavali 
smo se s naËinom njihova rada, radom, dakle, francuske 
policije te zakljuËili da nam je sam policijski posao sliËan. 
Policija u svakoj dræavi radi isti posao. No, francuska policija 
ima bolje moguÊnosti, tehniku, opremu. Njihova velika 
prednost je πto imaju puno viπe rodova policije: æandarmeriju, 
nacionalnu policiju i gradske redare, a oni pak gradski redari 
imaju dosta πiroke ovlasti i u mnogim poslovima rastereÊuju 
policiju. Primijetili smo kako francuska policija ima puno 
veÊe probleme s doseljenicima, strancima, nasiljem mladih 
iz tih doseljeniËkih, emigrantskih druπtvenih skupina i Ëetvrti. 
Francuska policija ima dobar ugled u svome druπtvu, no 
graani se kod nas u Hrvatskoj ipak osjeÊaju sigurnijima nego 
oni u Francuskoj. Sve u svemu, puno smo nauËili druæeÊi se 
s naπim kolegama u Parizu. Ovaj naπ radni boravak u Parizu 
omoguÊit Êe nam da joπ bolje obavljamo svoj policijski posao 
ovdje u Dubrovniku, joπ bolje suraujemo tijekom ljeta s naπim 
francuskim kolegama.

Valja naglasiti da  je Antonio Marlais za postignute rezultate 
i uspjehe, iznimno dobro ostvarenu suradnju s francuskim 
policajcima u sezoni 2008. na podruËju PU dubrovaËko-
neretvanske od TZ Hrvatske  dobio 2008. u Opatiji vrijednu 

Marlais, Beus
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nagradu Plavi cvijet, proglaπen je djelatnikom godine u 
kategoriji policajac. 

Stane UrloviÊ, pomoÊnica naËelnika PP za 
graniËnu kontrolu 

onda moramo te ljude smjestiti u prihvatni centar za strance. 
Pretproπle i proπle godine imali smo viπe takvih dogaaja.   

Nedovoljna kadrovska popunjenost, manje od trideset 
posto, traæi od nje i njezinih kolega iznimne napore u obavljanju 
zahtjevnih zadaÊa pogotovo za vrijeme turistiËke sezone kad je 
ogroman promet putnika preko granice. „Imamo na podruËju 
samo naπe PP Ëetiri graniËna prijelaza, tri cestovna. To su 
GP KarasoviÊi prve kategorije te Brgat i Vitaljina GP druge 
kategorije a tu je i sezonski pomorski graniËni prijelaz koji se 
nalazi u Cavtatu, a u funkciji je od 1. ili 15. travnja, ovisi o tome  
kako pada Uskrs i zatvara se 1. studenog. Taj je cavtatski 
pomorski prijelaz ove godine zabiljeæio tri tisuÊe plovila πto je 
po nekakvim statistiËkim pokazateljima otprilike jednak broj 
plovila kao i u Postaji pomorske policije Dubrovnik, s tim πto 
oni imaju kruzere i veÊi broj putnika. Svu graniËnu kontrolu u 
Cavtatu obavljamo tijekom dana, obzirom da i tu imamo velikih 
problema s LuËkom kapetanijom koja tijekom noÊi ne radi. 
Mi smo prisutni 24 sata, ali se bez svih sluæbi koje moraju biti 
na graniËnom prijelazu graniËna kontrola ne moæe se obaviti. 
Tu u pravilu ulaznu i izlaznu kontrolu obavlja jedan policajac, 
a ima gotovo do 50 plovila dnevno. U Cavtatu nemamo niti 
svojih stalnih prostorija. Svake godine kao rukovoditeljica 
moram traæiti od Æupanijske luËke uprave prostor u kojem 
Êe biti smjeπten GP, prostoriju u kojoj Êe policajac boraviti, 
meutim i oni iz kapetanije zakupljuju prostor od nekog hotela 
tako da je tu svake godine problem. No, unatoË tome mi 
sve svoje zadaÊe obavimo na vrijeme i kvalitetno”, zakljuËuje 
Stane UrloviÊ. 

Vrlo smo zadovoljni radom naπe policije
Nakon susreta s dubrovaËkim policijskim Ëelnicima 

i djelatnicima, proπetali smo, jasno, Stradunom æilom 
kucavicom, srcem grada pod Srem, gdje smo graane 
pitali jesu li zadovoljni radom policije u svome gradu, æupaniji 
te znaju li da je policija prva organizirano stala u obranu 
Dubrovnika, domovine? Da je dubrovaËka policija na dobrom 
glasu u gradu sv. Vlaha bila i u vrijeme Domovinskoga rata, ali 
i u danaπnje doba potvrdili su nam mnogi od njih. Evo nekih 
izdvojenih miπljenja:

Stane UrloviÊ

Stane UrloviÊ je u PP Gruda pomoÊnica naËelnika Policijske 
postaje za graniËnu kontrolu. Sama Policijska  postaja Gruda 
ima viπe linija rada u svom sastavu, praktiËno je PU u malom, 
imaju i temeljnu i kriminalistiËku policiju te zaπtitu i kontrolu 
dræavne granice. InaËe po struci ekonomistica u policiji je od 
1993.. U PP Gruda je doπla nakon njenog osnivanja gdje je 
obavljala u poËetku poslove tajnice, kasnije dobila ovlaπtenje, 
preπla u aktivni sastav policije i veÊ Ëetvrtu godinu obavlja 
poslove pomoÊnice, a prije toga je radila na poslovima 
nezakonitih migracija i poslovima voditelja smjene GP. Ima 
zavidno struËno iskustvo, svoje poslove i radne zadaÊe obavlja 
s lakoÊom  pa dodaje: „Volim ovaj svoj posao, zanimljiviji je 
od nekog klasiËnog uredskog posla.  Raspolaæemo s oko 35 
zaposlenih policijskih sluæbenika koji iskljuËivo obavljaju poslove 
graniËne kontrole. NajveÊe uspjehe u poslu poluËujemo na 
GP KarasoviÊi, jer je tu i najveÊi broj putnika. Tijekom 2009. 
zabiljeæili smo njih skoro milijun i osamsto tisuÊa. Od znaËajnijih 
poslovnih uspjeha izdvojila bih u proljeÊe 2009. otkriÊe 25 kg 
marihuane u autobusu koji je prometovao na relaciji Kosovo - 
SR NjemaËka, zatim smo imali par sluËajeva veÊih otkrivanja 
cigareta, a otkrili smo i protuzakonito prebacivanje osoba 
preko dræavne granice.“

Baπ na KarasoviÊima ostvarili su i dobru suradnju s 
crnogorskom graniËnom policijom no UrloviÊeva izdvaja i  
neke probleme u toj suradnji: - NajveÊi problem u suradnji s 
crnogorskom policijom imamo kad su u pitanju nezakonite 
migracije i to posebice readmisije, jer Crnogorci ne æele primiti 
natrag osobe koje su nezakonito preπle naπu dræavnu granicu, 
a dokazano je da su uπli u naπu zemlju s dræavnog podruËja 
Crne Gore. Po Zakonu o readmisiji oni su ih duæni prihvatiti. To 
naπoj postaji, MUP-u i dræavi predstavlja ogroman problem. Mi 

Biba HadæiahmetoviÊ: - Prezadovoljna sam radom naπe 
policije. U Dubrovniku sam najsigurnija. ©to se tiËe sigurnosti 
Dubrovnik je najsigurniji grad u Hrvatskoj. Cijelo vrijeme rata, 
napada na Dubrovnik sa svojom djecom provela sam ovdje 
u gradu, zahvalna sam naπim policajcima πto su nas tada 
uspjeπno branili.

Biba HadæiahmetoviÊ
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–uro Market: - S obzirom da sam turistiËki djelatnik, rad 
dubrovaËke policije pratim ne samo kao graanin, nego i kroz 
sigurnost turista u naπem gradu. Mislim da je naπa policija, 
ako nije ocjena pet, ono je plus Ëetiri. Vrlo, vrlo sam osobno 
zadovoljan naπom policijom, struËno je vrlo kvalitetna. Mislim 
da bi ponekad trebala u nekim sluËajevima biti i oπtrija, 
posebice kad se radi o bezobrazlucima, huliganizmu. Mi 
danas imamo jednu policiju koja je uljuena, civilizirana, koja 
ima jedan europski πlif. To je policija kakvu smo i oËekivali, 
naπa prava hrvatska policija koja se izvrsno uklapa u sve 
standarde europskih policijskih formacija. Kad uemo u 
Europu, a nadam se da Êe to biti uskoro, oni Êe to i dokazati. 
Znam da su policijske formacije prve branile Dubrovnik, bili su 
prvi koji su se stavili u obranu domovine Hrvatske,  zaloæivπi 
Ëak i svoje æivote. Nekad mi i smeta da im se ne pridaje onaj 
znaËaj kojega bi kao branitelji trebali imati. Lijepo je da se za 
njihov doprinos domovini Hrvatskoj oda duæno poπtovanje. 
Smatram da su poginuli policajci branitelji Dubrovnika zasluæili 
spomenik koji im se podiæe sutra ispred PU, zbog svega toga 
im se duboko klanjam.

Jelka TepπiÊ, direktorica TuristiËke zajednice grada 
Dubrovnika: - U ime TZ grada Dubrovnika zaista mogu reÊi 
da je prvo naπa suradnja s nadleænom PU zaista vrlo dobra, 
na jednoj visokoj razini. Mi se u svakom trenutku i onda kad 
procijenimo da nam je potrebno moæemo obratiti za pomoÊ 
naπoj policiji. Na sreÊu,  takvih situacija je jako malo. Dubrovnik 
je apsolutno siguran grad. Ove izdvojene neke situacije koje 
smo biljeæili u naπim medijima na neki naËin odavale su neku 
pogreπnu sliku o naπoj policiji i turistiËkoj destinaciji. »injenica 
je da se nemili dogaaji kod nas ne zbivaju, odnosno jako 
su rijetki. Naπi posjetitelji, gosti nikad nisu imali primjedbu da 
su se u naπem gradu osjeÊali loπe, bili nesigurni, da su bili 
izloæeni nepristojnosti i neuËinkovitosti policije.  Znamo da je 
u naπoj æupaniji manjak policijskih snaga, no unatoË tome svi 
oni rade dobro. Znam da su policajci prvi branili grad, no o 
tome se malo zna jer su oni sami o tome premalo obavjeπÊivali 
javnost. Nadam se da Êe sutraπnje otkrivanje spomen obiljeæja 
to promijeniti.m

Biserka LUKAN
Snimio Ivica LAJTNER

Jelka TepπiÊ

Operativno deæurstvo

–uro Market
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Tijekom akcije savjesni graani su predali: 3.5 
kg eksploziva, 14 ruËnih bombi, 2 minobacaËke 
mine, 12 tromblonskih mina, 5 automatskih 
puπaka, 1 strojnicu (πpagin), 2 poluautomatske 
puπke, 11 komada topniËkog streljiva, 2 puπke 
ruËne izrade, 1 piπtolj ruËne izrade, 1 puπku 
„M-48“, 2 detonatorske kapsle, 10 metara 
detonirajuÊeg πtapina, 5085 komada raznog 
streljiva i 2 CS metka 38 call.

U subotu, 5. prosinca 2009. 
na podruËju Æupanije virovitiËko 
- podravske u Virovitici, Slatini 
i  Orahovici  te u mjest ima 
PitomaËa, Suhopolje, »aËinci i 
VoÊin djelatnici PU virovitiËko - 
podravske uspjeπno su proveli 
akciju „Manje oruæja - manje 
tragedija“, kojoj su se savjesni 
graani odazvali te vratili svoje 
nelegalno oruæje. Graani su 
se prethodno informirali na 
policijskom info-pultu, gdje 
su im policijski djelatnici dali 
sve potrebite upute o naËinu 
predaje oruæja.

Brojnim graanima, koji su posjetili policijske info-pultove 
i pokazali veliki interes za ovu akciju, uz korisne informacije 
podijeljeno je tada i: 180 majica, 150 kemijskih olovaka, 150 
vezica za mobitele i velika koliËina letaka - sve s logom akcije 
„Manje oruæja - manje tragedija“.

Kontakt-policajci pridonijeli dobrim rezultatima 
akcije  

Nelegalnog oruæja i minsko-eksplozivnih sredstava kod 
graana joπ uvijek ima jer da nema - ova akcija ne bi uspjela! 
O tome govori i podatak da su tijekom akcije savjesni graani 
predali: 3.5 kg eksploziva, 14 ruËnih bombi, 2 minobacaËke 
mine, 12 tromblonskih mina, 5 automatskih puπaka, 1 strojnicu 
(πpagin), 2 poluautomatske puπke, 11 komada topniËkog streljiva, 
2 puπke ruËne izrade, 1 piπtolj ruËne izrade, 1 puπku „M-48“, 2 

detonatorske kapsle, 10 metara 
detonirajuÊeg πtapina, 5085 
komada raznog streljiva i 2 CS 
metka 38 call.

Prije provoenja ove akcije 
i tijekom nje, bitno je naglasiti, 
policijski sluæbenici kontakt-
policije uloæili su velik napor πto 
je rezultiralo i dobrim rezultatima 
akcije. Naime, oni su  prethodno 
kontaktirali braniteljske i lovaËke 
udruge, kao i ostale graane te 
im davali potrebite podatke o 
naËinu vraÊanja oruæja. 

Svo j  zas igu r no  na j veÊ i 
doprinos akciji dali su kontakt-

policajci PP PitomaËa - gdje je prikupljena i najveÊa koliËina 
oruæja.

Graani koji  dragovoljno predaju nelegalno oruæje neÊe snositi 
nikakve sankcije!m

Josip ©TAJDOHAR

Akcija i dalje traje
 Ova akcija nije zavrπena - ona traje i dalje!  Policija 

zahvaljuje graanima koji su 5. prosinca predali svoja 
nelegalna ubojita sredstva i iznimno cijeni tu njihovu 

savjesnu odluku. Istodobno: i dalje pozivamo sve 
gaane koji posjeduju bilo kakva eksplozivna sredstva, 

vatreno oruæje ili strjeljiva zaostala iz Domovinskog 
rata, a boje ih se vratiti, da svakako pozovu najbliæu 
policijsku postaju, nakon Ëega Êe na njihovu kuÊnu 

adresu ili na mjesto gdje se oruæje nalazi doÊi policijski 
sluæbenik osposobljen za pirotehniËka sredstva te Êe ih  

preuzeti.

Uspjeπno provedena  akcija ‘Manje oruæja - manje tragedija’ u PU virovitiËko - podravskoj

Savjesni graani vratili nelegalno oruæje
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BoæiÊni πtand na rijeËkome Korzu privukao 
pozornost velikog broja graana

Krajem 2009. godine po prvi put je i Policijska uprava 
primorsko-goranska na rijeËkome Korzu postavila svoj boæiÊni 
πtand, kako bi na jedan sasvim drugaËiji naËin upoznala 
graane sa svojim radom i akcijama te  na taj naËin ostvarila 
bolju suradnju sa svojim graanima. 

Graani su tako od policijskih sluæbenika iz prve ruke 
mogli saznati da li i koliko kaznenih bodova imaju, a za πto su 
pokazali itekako veliki interes. KomentirajuÊi svoje „bodovno“ 
stanje popriËali su sa policijom i usput se informirali o 
prekrπajima i kaznama. Moglo se tako Ëuti i πto misle o svojim 
prekrπajima, ali i o policiji.

No, postavili su i razna druga pitanja, posebno sadaπnji i 
buduÊi mladi vozaËi koji su se zanimali za vozaËke dozvole, ali i 
upravljanje vozilom pod utjecajem alkohola. Velik dio posjetitelja 
πtanda æelio je isprobati alkotest, bilo je tu i vozaËa, ali i vozaËica. 
U vrlo kratkom vremenu doslovno je „planuo“ simpatiËni bonton 
za vozaËe, kojega su posebno traæile æene. Tako nam je i gospoa 
Zorica, koja je posjetila πtand sa kÊeri Nedom i unucima, sa 
zagonetnim smijeπkom rekla da Êe uzeti Bonton za svoga muæa, 
nadajuÊi se kako Êe on, kada ga proËita, biti bolji vozaË.

Najnoviji policijski motocikl „Kawasaki“  privukao je paænju 
kako starijih, tako i onih najmlaih, koji su se vrlo rado i 
fotografirali na njemu. Na pravom policijskom motoru slikali 
su se mali Alen i Marcel i mnogi drugi maliπani, a poæelio je to 
i 17-godiπnji Stiven.

Pravog policijskog psa koji pomaæe policiji u otkrivanju 
eksplozivnih tvari, πetaËi na Korzu imali su priliku upoznati 
u veËernjim satima. Za sve ovo pobrinuli su se policijski 
sluæbenici iz Odjela za sigurnost cestovnog prometa, policajci 
u zajednici iz I. i  III. policijske postaje Rijeka, Odjela za javni 
red i Protueksplozijskog odsjeka Policijske uprave primorsko-
goranske.

Nadalje, kako je u tijeku akcija „Mir i dobro“ , a u ovo 
blagdansko vrijeme Ëesta je uporaba pirotehnike, policijski su 
sluæbenici savjetovali roditelje, ali i one druge zainteresirane 
(meu kojima je bilo baka i djedova) kako izbjeÊi nemile 
posljedice od nestruËnog rukovanja pirotehniËkim sredstvima, 
ali i na to da  bez vremenskog ograniËenja mogu vratiti 
zabranjeno oruæje bez bojazni da Êe zbog toga biti prekrπajno 
ili kazneno prijavljeni. Svaki je posjetitelj uzeo bar jedan 
promidæbeni letak, neki su se i vraÊali, a neki su i davali 
prijedloge policiji.

Najmlai posjetitelji, ali i odrasli s veseljem su prihvatili 
prigodne darove iz Nacionalnog programa sigurnosti 
cestovnog prometa, razne privjeske, kape, znaËke te 
promotivni materijal, a bio je tu i pokoji slatkiπ. I naπe glasilo 
Mir - Ugled - Povjerenje naπlo se u rukama graana koji su od 
policije traæili primjerak viπe.

Blagdansko je vrijeme koje sa radoπÊu i veseljem iπËekujemo 
i kada Ëovjeku trebaju pravi prijatelji. RijeËka je policija pokazala 
da je prijatelj graanima, a oni su joj pruæili ruku suradnje kako 
bi svi zajedno sudjelovali u stvaranju boljeg i kvalitetnijeg 
æivota. Veliki interes pokazali su i mediji prepoznajuÊi u moru 
πtandova  i plavo policijsko svjetlo koje je ovoga puta svijetlilo 
drugaËijim sjajem.m

Mirjana KULA©
Slike: PU PG

RijeËka policija na Korzu s graanima
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Policija je uhitila petoricu gospodarstvenika 
dviju tvrtki s lipiËkog podruËja, koje je nakon 
kriminalistiËkog istraæivanja s kaznenom 
prijavom odvela istraænom sucu Æupanijskog 
suda u Sisku. SumnjiËi ih se da su kao 
odgovorne osobe poËinile kazneno djelo 
prijevare u gospodarskom poslovanju, oπtetivπi 
tvrtku sa sisaËkog podruËja za 19,7 milijuna 
kuna.

Policijski sluæbenici Odsjeka gospodarskog kriminaliteta 
PU sisaËko-moslavaËke, u suradnji s policijskim upravama 
poæeπko-slavonskom i zagrebaËkom, proveli su kriminalistiËka 
istraæivanja nad petoricom muπkaraca u dobi od 37, 68, 34, 42 
i 55 godina, koji su kao odgovorne osobe dviju tvrtki s podruËja 
Lipika poËinili kazneno djelo prijevare u gospodarskom 
poslovanju na πtetu tvrtke s podruËja Siska.

OsumnjiËeni 37-godiπnjak, 68-godiπnjak i 34-godiπnjak 
su kao odgovorne osobe u lipiËkim tvrtkama u srpnju proπle 
godine, s ciljem pribavljanja protupravne imovinske koristi za 
svoje tvrtke, s oπteÊenom tvrtkom sa sisaËkog podruËja sklopili 
sporazum za prijenos poslovnih udjela i ugovora o kupoprodaji 
nekretnina u ukupnoj vrijednosti od 19.759.292,00 kuna.

Za plaÊanje, tj. podmirivanje preuzetih obveza izdali su 
bjanko zaduænice i mjenice koje se po dospijeÊu naplate nisu 
mogle naplatiti jer na raËunu nije bilo novËanih sredstava. Time 
su odgovorne osobe i vlasnike oπteÊene tvrtke sa sisaËkog 
podruËja doveli u zabludu da im prenesu u vlasniπtvo poslovne 
udjele i nekretnine njihove tvrtke, prouzroËivπi toj tvrtki πtetu u 
navedenom viπemilijunskom iznosu. 

Policajci su uhitili tri muπkarca u dobi od 19, 20 
i 22 godine, koji su od ranije poznati policiji zbog 
izvrπenja kaznenih djela imovinskog kriminaliteta 
i zlouporabe opojnih droga

Nakon dojave da su nepoznati maskirani muπkarci izvrπili 
razbojniπtvo u kladionici u centru Slavonskog Broda, policijskim 
sluæbenicima nije trebalo puno vremena da stignu do mjesta 
dogaaja jer se jedna ophodnja veÊ nalazila u blizini. 

Policajci su vrlo brzo pohvatali sumnjivce koji su se nalazili u 
blizini i to tri muπkarca u dobi od 19, 20 i 22 godine, od ranije 
poznatih policiji zbog izvrπenja kaznenih djela imovinskog 
kriminaliteta i kriminaliteta zlouporabe opojnih droga, nad 
kojima je provedeno kriminalistiËko istraæivanje. 

Izvrπenom pretragom stana u Slavonskom Brodu u kojemu 
boravi 19-godiπnjak, temeljem sudskog naloga, pronaeno je 
37 ruËno pravljenih paketiÊa (PVC vreÊice) sa ukupno 187,2 
grama, opojne droga tipa marihuana, kao i torba sa ukupno 
483,5 grama marihuane. 

Preostala dvojica osumnjiËenih kazneno djelo poËinila 
su tako da je 42-godiπnjak, predstavljajuÊi se kao projekt 
menadæer tvrtke iz Lipika, vodio pregovore u vezi sa sklapanjem 
i realizacijom sporazuma, dok je 55-godiπnjak kao zakonski 
zastupnik lipiËke tvrtke od poËetka 2008. godine do srpnja 
iste godine takoer sudjelovao pri sastavljanju sporazuma, 
obavljao pripremu i dostavu dokumentacije o bonitetu svoje 
tvrtke te davao struËne upute i savjete.

Izvrπenom pretragom poslovnog prostora lipiËke tvrtke, 
kao i pretragom stanova kod 42-godiπnjaka i 55-godiπnjaka 
pronaeni su predmeti kaznenog djela, tj. poslovna 
dokumentacija i πtambilji oπteÊene tvrtke. 

Svi osumnjiËeni su uhiÊeni te su nakon provedenog 
kriminalistiËkog istraæivanja uz kaznenu prijavu dovedeni 
istraænom sucu Æupanijskog suda u Sisku.

Iva HRANITELJ 

Viπemilijunska prijevara 
u gospodarskom poslovanju

Slavonski Brod: 
po dojavi o razbojniπtvu uhiÊeni dileri 

Pretragom doma i drugih prostorija koje koristi 20-
godiπnjak iz Slavonskog Broda izuzeto je ukupno 326,1 grama 
marihuane, jedna automatska puπka marke AK-47 sa dva 
pripadajuÊa spremnika i 217 komada pripadajuÊeg streljiva, 
koje je on nepovlasno posjedovao.

Dvadesetdvogodiπnjak, takoer iz Slavonskog Broda, imao 
je namjeru zajedno sa 20-godiπnjakom dalje preprodavati 
drogu koju su dobili od 19-godiπnjaka. Kod 22-godiπnjaka je 
pronaeno ukupno 95,7 grama opojne droge marihuane. 

Ukupna koliËina marihuane, teæine 1 092,5 grama, 
proslijeena je na vjeπtaËenje u Centar za kriminalistiËko 
vjeπtaËenje.

U suradnji sa æupanijskim dræavnim odvjetniπtvom protiv njih 
su podnesene kaznene prijave, zbog osnovane sumnje da su 
poËinili kaznena djela zlouporabe opojnih droga, a policijski 
sluæbenici nastavljaju daljnji rad u cilju pronalaska poËinitelja 
kaznenog djela razbojniπtva.

Kata NUJI∆
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U posljednjih godinu dana ovo je veÊ Ëetvrti 
sluËaj laæno prijavljenog razbojniπtva u PU 
krapinsko-zagorskoj

Sedmog sijeËnja 2010. u 17.51 sati 39-godiπnja zaposlenica 
jedne sportske kladionice iz Krapine dojavila je policijskim 
sluæbenicima da je nad njom izvrπeno razbojniπtvo.

Prema njenom iskazu, nepoznata ju je muπka osoba 
izmeu 17.15 i 17.30 sati u ©etaliπtu hrvatskog narodnog 
preporoda u Krapini bacila na tlo, te joj je oduzela torbicu 
u kojoj se nalazio dnevni utræak od nekoliko tisuÊa kuna 
poslovnice sportske kladionice u kojoj je zaposlena i njen 
novËanik sa nekoliko stotina kuna. PoËinitelj se nakon 
toga udaljio u pravcu OpÊinskog suda u Krapini. Opisala je 
napadaËa kao muπku osobu, visine oko 180 cm, odjevenog 
u crvenu jaknu i smee samt hlaËe, sa crnom kapom na glavi 
i umotanog oko vrata u crni πal.

Dræavnu granicu u RuπËici ilegalno je preπlo 11 
osoba, dræavljana Republike Albanije

Policijski sluæbenici na zaπtiti dræavne granice Policijske 
uprave brodsko-posavske, imali su πto vidjeti kad su prvog 
dana prosinca u RuπËici, prilikom nadzora kombi-vozila u 
teretnom prostoru ugledali viπe osoba - stranih dræavljana.

Daljnjim radom utvreno je da je 35-godiπnjak iz Zagreba 
u tovarnom prostoru prethodno iznajmljenog kombi-vozila 
marke fiat ducato, zagrebaËkih registracijskih oznaka, 
obavljao prijevoz stranih dræavljana, koji su ilegalno preπli 
dræavnu granicu. RijeË je o 11 osoba, dræavljana Republike 
Albanije, starih izmeu 17 i 34 godine. Dræavnu granicu preπli 
su izvan mjesta predvienog za prijelaz dræavne granice 

PU brodsko-posavska

Razbijen lanac krijumËara osoba 

tako da su prevezeni drvenim Ëamcem preko rijeke Save 
iz Republike Bosne i Hercegovine na teritorij Republike 
Hrvatske. Namjera im je bila stiÊi preko Bosne i Hercegovine, 
Hrvatske, Slovenije do krajnjeg odrediπta - Italije. Naravno, 
dræavljani Albanije su procesuirani sukladno odredbama 
Zakona o strancima. 

Nakon provedenog kriminalistiËkog istraæivanja, a u 
suradnji s dræavnim odvjetniπtvom protiv tri osobe (35-
godiπnjeg vozaËa i dvojice pomagaËa 30-godiπnjaka, 
dræavljanin Bosne i Hercegovine i 28-godiπnjaka, dræavljanin 
Republike Hrvatske), slijedi podnoπenje kaznenih prijava, zbog 
osnovane sumnje da su poËinili kazneno djelo protuzakonitog 
prebacivanja osoba preko dræavne granice.m

Kata NUJI∆

Laæno prijavila razbojniπtvo
Policijski sluæbenici odmah su reagirali te je za poËiniteljem 

u Krapini tragalo nekoliko policijskih ophodnji i viπe policajaca 
u civilu, ali i svi sluæbujuÊi djelatnici naπe Policijske uprave.

Meutim, tijekom kriminalistiËkog istraæivanja policijskim 
sluæbenicima nije se slagalo nekoliko detalja.

Na kriminalistiËko istraæivanje dovedena je i osoba koja je 
prijavila kazneno djelo te je utvreno da je ista laæno prijavila da 
je na njenu πtetu poËinjeno kazneno djelo razbojniπtva, kako bi 
pred svojim poslodavcem opravdala manjak novca koji je toga 
jutra uzela iz kase za vlastite potrebe, a πto je i priznala, te je 
protiv nje podnijeta kaznena prijava zbog pronevjere i laænog 
prijavljivanja kaznenog djela.

U posljednjih godinu dana ovo je veÊ Ëetvrti sluËaj u kojem 
su policijski sluæbenici Policijske uprave krapinsko-zagorske, 
primjenjujuÊi svoja policijska znanja i iskustva utvrdili i dokazali 
da su razbojniπtva laæno prijavljena.m

Pripremio: Zoran LON»AR
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GraniËni policajci iz PP Æupanja i PGP Oraπje - 
Ivica ©ivak, Franjo Andrin, Mile Kamenjaπ, Ranko 
VaradinoviÊ i Admir »oliÊ - zajedno nadziru 
granicu na Savi kod Æupanje, sukladno planu 
πto su ga naËinile PU vukovarsko-srijemska 
i Terenski ured dræavne graniËne sluæbe 
Sjeveristok - Bijeljina  2. listopada 2008. u 
Bijeljini.

U hladno i maglovito prosinaËko jutro krenuli smo put 
ravne Slavonije. Namjera nam je bila  zaploviti policijskim 
plovilom s ekipom mjeπovite graniËne ophodnje koja se veÊ 
neπto viπe od godine dana odvija u suradnji hrvatske policije 
i policije Federacije BiH na rijeci Savi kod Æupanje. U sjediπtu 
PU vukovarsko-srijemske doËekao nas je glasnogovornik 
Krunoslav Ægela, koji s nama kreÊe put PP Æupanja u Ëijoj je 
nadleænosti 50, 3 km dræavne granice koju Ëini rijeka Sava koja 
je ujedno i prirodna granica dviju dræava. U sjediπtu PP Æupanja 
srdaËno nas doËekuju naËelnik PP Æupanja Zlatko »aËiÊ 
te pomoÊnik za graniËnu kontrolu Josip BaotiÊ. Kao dobar 
poznavatelj ovih krajeva ali i tematike koja nas zanima, Josip 
BaotiÊ nam objaπnjava kako mjeπovita ophodnja funkcionira 
na terenu. 

MjeseËno 4-6 mjeπovitih graniËnih ophodnji
- BuduÊi da sa susjednom Republikom BiH  imamo 

zajedniËku dræavnu granicu cijelom duæinom toka rijeke Save, 
mjeπovite ophodnje se veÊinom odvijaju na samoj rijeci Savi. 
IstiËe da se mjeπovite ophodnje takoer odvijaju i kopnom na 
naËin da kopnene patrole jedne dræave mogu ulaziti u dubinu 
teritorija druge dræave najviπe do deset kilometara. MjeseËno 
se odradi 4-6 zajedniËkih ophodnji i to veÊinom plovilima, 
naglaπava BaotiÊ. Suradnja je za sada jako dobra, ocjenjuje te 
dodaje da do sada na ovom podruËju nije bilo nekih znaËajnijih 
akcija u smislu zatjecanja veÊih skupina krijumËara ljudi ili roba. 
GraniËni policajci mjeπovitim ophodnjama odrauju svoje 
redovite policijske poslove i zadaÊe koje se uglavnom odnose 
na uoËavanje i legitimiranje osoba koje se kreÊu uz dræavnu 
granicu. Tako najËeπÊe legitimiraju korisnike plovila, a nerijetko 
se susreÊu i s lovcima. Na taj se naËin kontrolira poπtivanje 
odredaba Zakona o lovu, dodaje. U kopnenim ophodnjama 
situacija je sliËna. 

U patroli s mjeπovitom ophodnjom graniËnih policija Hrvatske i BiH na rijeci Savi kod Æupanje

Budni i savjesni Ëuvari savske granice

Zlatko »aËiÊ, naËelnik PP Æupanja



iz rada policije

43
 mir • ugled • povjerenje • 2010. • sijeËanj 

- GraniËni policajci legitimiraju osobe koje zateknu uz sam 
graniËni pojas te se u okviru toga susreÊu s nizom prekrπaja 
od onih prometne naravi pa sve do remeÊenja javnog reda 
i mira. 

Sam ustroj graniËne policije na naπem podruËju datira 
joπ od 1993. godine, kazuje nam  BaotiÊ. Joπ od davnina 
æupanjsko stanovniπtvo njeguje dobrosusjedske odnose 
sa stanovniπtvom iz pograniËnih krajeva susjedne nam 
BiH. IstiËe da su spomenuti krajevi naseljeni uglavnom 
hrvatskim stanovniπtvom, tako da je oduvijek postojala dobra 
meusobna suradnja i komunikacija joπ i prije utemeljenih 
„pisanih ugovora“, tim viπe jer je æupanjski æivalj sa svojim 
susjedima iz BiH povezan i rodbinski i prijateljski. Bit Êe da je 
upravo zbog toga, objaπnjava nam BaotiÊ, na ovom naπem 
podruËju bilo puno lakπe zapoËinjati zajedniËke projekte, 
ustrojavati ih i na koncu policijski suraivati s naπim susjedima 
iz BiH, nego πto je moæda bio sluËaj na nekim drugim 
podruËjima gdje su poËetkom devedesetih bile zaraÊene 
strane.  

GraniËni policajci iz PP Æupanja svoje mjeπovite ophodnje 
obavljaju patrolnim Ëamcem tipa V 300 R, dok PGP Oraπje 
posjeduje patrolni Ëamac tipa Sinnautic Patrol P2. Hrvatski 
graniËari kopno Ëeπljaju raspoloæivim terenskim vozilima, 
najËeπÊe Land Rover Defenderima, dok kolege u BiH za 
potrebe graniËne ophodnje koriste terence marke Nissan 
Patrol, precizan je BaotiÊ.

Kadrovski dobro popunjeni
NaËelnik PP Æupanja Zlatko »aËiÊ posebno je zadovoljan 

opremljenoπÊu graniËne policije, buduÊi da uz naπe ministarstvo 
i Europska unija kroz niz  PHARE i CARDS projekata donira 
dobar dio sredstava i opreme potrebne za rad suvremene 
graniËne policije. Takoer smo kadrovski dobro popunjeni, 
kazuje nam naËelnik, a nada se da Êe kroz dogledno vrijeme 
i sitni nedostaci doÊi na svoje. 

- Joπ uvijek raspolaæemo s dosta kadra koji je u dobroj 
mjeri optereÊen ratnim zbivanjima. Svi ti ljudi veÊ su  pomalo 
i umorni za zahtjevnije napore koji se od njih oËekuju u 
buduÊnosti po ulasku Hrvatske u EU,  iako svojim bogatim 
radnim iskustvom oni itekako doprinose uspjeπnom obavljanju 
svakodnevnih zadaÊa graniËne policije. Nedavno smo dobili 
dvadesetak mladih policajaca tako da smo donekle popunili 
i pomladili kadar. Na taj su se naËin spojili  mladost i iskustvo 
πto bi trebalo poluËiti nekim boljim rezultatima u bliskoj 
buduÊnosti, ali i lakπim savladavanjem prijelaznog razdoblja 
prilagodbe graniËne policije EU standardima, optimistiËan je 
naËelnik »aËiÊ. S njime Êe se sloæiti i BaotiÊ koji je uvjeren da 
je hrvatska graniËna policija dobrim djelom veÊ osposobljena 
za buduÊu ulogu u EU. Da je tomu tako potvruje i Ëinjenica 
da su zemlje iz redova EU-a, donatori sredstava i opreme za 
potrebe rada hrvatske graniËne policije veÊ tri puta kucali na 
vrata PP Æupanja kako bi se na licu mjesta  uvjerili kako se u 
praksi graniËna policija prilagoava EU standardima. 

- Svaka zemlja donator, Ëlanica EU-a  koja nam je donirala 
nekakav vid opreme za potrebe rada hrvatske graniËne 
policije, dolazi u razne monitoringe i nadzore. Oni redovito 
prate naπ rad, daju svoje miπljenje o tome πto bi trebalo 
korigirati u radu i mogu vam reÊi da su s radom PP Æupanja 
do sada bili jako zadovoljni. Obavljena su tri nadzora i, koliko 
nam je poznato, nismo dobili ni jedno negativno miπljenje, 
ponosno Êe BaotiÊ. 

Put na granicu
Dok se vozimo prema rijeci Savi po æupanjskim, od uporne 

kiπe ispranim, mokrim i πirokim kolnicima saznajemo da 
mjeπovita graniËna ophodnja kvalitetno surauje i s drugim 
dræavnim sluæbama, posebno s dræavnim vodopravnim 
inspektorom i Hrvatskim vodama.

- Zapravo mi ovdje volimo reÊi, veselo Êe BaotiÊ, da su 
naπi rijeËni graniËni policajci njihove oËi i uπi, buduÊi da oni 
nisu uvijek u moguÊnosti izlaziti na teren. Stoga im policajci s 
rijeke rado signaliziraju na svaku nepravilnost koju uoËe, a za 
koju procijene da je u njihovoj nadleænosti. 

Iza sebe ostavljamo gradski Muzej Æupanja, penjemo se 
na nasip pa se preko πetnice spuπtamo prema kontejneru 
koji se nazire u daljini. Pogled puca na sve strane, s lijeva se 
crvene æupanjski krovovi, a s desna se tromo valja moÊna, od 
uporne kiπe zamuÊena rijeka Sava. Zaustavljamo se  ispred 
malog policijskog kontejnera. Ispod tende doËekuje nas ekipa 
mjeπovite ophodnje hrvatske graniËne policije i graniËne policije 
BiH, koja je prva zapoËela provoditi  mjeπovite ophodnje u 
studenom 2008. godine temeljem Sporazuma o suradnji, o 
nadzoru dræavne granice potpisanog izmeu hrvatske Vlade 
i VijeÊa ministra BiH te potpisanim protokolima izmeu MUP-
a RH i Ministarstva sigurnosti BiH. Redom se rukujemo s 
graniËnim policajcima iz PP Æupanja i PGP Oraπje: Ivicom 
©ivakom, Franjom Andrinom, Milom Kamenjaπem, Rankom 
VaradinoviÊem i Admirom »oliÊem. Svi oni danas rade zajedno, 
sukladno planu πto su ga naËinile PU vukovarsko-srijemska 
i Terenski ured dræavne graniËne sluæbe Sjeveristok- Bijeljina  
koji je napravljen 2. listopada 2008. u Bijeljini. Na temelju 
spomenutog plana PP Æupanja i postaja graniËne policije 
Oraπje svaki mjesec izrauju zaseban plan kojem prethodi 
analiza dosadaπnjih postupanja mjeπovitih ophodnji, informira 
nas BaotiÊ. 

Josip BaotiÊ



iz rada policije

44
sijeËanj • 2010. • mir • ugled • povjerenje

Uskim stepenicama uspinjemo se u kontejner koji su naπi 
graniËari „doveli u red svojim rukama“. 

- Organizirali smo radnu akciju te napravili ovu tendu za 
koju smo naπli sponzora koji nam je donirao armaturu i sav 
potreban materijal, postavili smo laminat, nabavili grijalicu i 
ostale neophodne stvarËice tako da sada imamo pristojne 
uvjete za rad, objaπnjava nam Ivica ©ivak, voditelj sluæbenog 
plovila. I doista, po ulasku u toplu prostoriju uoËili smo kauË, 
preko puta njega drveni stoliÊ, nekoliko stolica, police, ormar... 
Sve to stalo je u malenu prostoriju od tek nekoliko kvadrata. 
Pozorno sluπamo naπeg sugovornika koji plovi Savom punih 
jedanaest godina. 

- Mjeπovita ophodnja graniËnih policija RH i Republike 
BiH kod nas se odvija jako dobro, kazuje nam ©ivak. Kada 
obavljamo mjeπovitu ophodnju imamo vlast i na lijevoj i desnoj 
obali Save. Kada samostalno radimo imamo ingerenciju 
samo na „naπoj“ obali rijeke Save. Nekada moramo ploviti 
pet metara udaljeni od hrvatske obale, a nekada plovimo 
sa suprotne, susjedne strane takoer na udaljenosti od pet 
metara od obale, πto opet ovisi od vodostaja rijeke Save i 
ostalih uvjeta na plovnom putu, koji i nisu uvijek idiliËni. Evo, 
danas je drugi dan kako vodostaj rijeke raste i sa sobom 
donosi gomile smeÊa, trupaca, granja..., u πto smo se i sami 
uvjerili nekoliko minuta poslije. MoÊna Sava sa sobom nosi 
velike opasnosti, jer nikada ne znaπ πto se krije ispod povrπine 
muπiÊave rijeke. 

Ispod povrπine rijeke bezbroj opasnosti
- Sve πto je na povrπini vode i vidljivo je okom ne 

predstavlja nam nikakav problem, ali ispod povrπine se 

krije bezbroj opasnosti. Na svu sreÊu, u ovih jedanaest 
godina od kada sam voditelj sluæbenog plovila, nisam 
doæivio niti jednu havariju plovila, kazuje nam kapetan ©ivak 
koji je zaduæen za ophodni rajon od 259. do 292. rijeËnog 
kilometra na Savi. Svakoga dana plovi uzvodno od Muzeja 
Æupanja prema Babinoj Gredi ili DuboËici, dok mu kolega 
LeπiÊ Mihael patrolira podruËjem nizvodno i to od 259. do 
241. rijeËnog kilometra. Da obie svoju dionicu od 32 km, 
potrebno mu je, kazuje nam ©ivak, Ëetiri sata spore voænje, 
ili pak sat vremena brze voænje. Ali opreza nikad dosta,  pa 
se naπi sugovornici u pravilu dræe ove sporije verzije jer se 
na taj naËin stvari ipak bolje zapaæaju, lakπe se kontroliraju, 
kazuju nam. 

- ObiËno glisiramo na 2 do  2,5 tisuÊe okretaja u minuti, 
s time da se uvijek zadræavamo na sumnjivim mjestima koja 
su pogodnija za krijumËarenje ljudi i roba kako bismo izvrπili 
temeljitu prismotru. Najviπe zatjeËemo ribiËe, kontroliramo 
plovila. Sada svako plovilo koje vozi naπ dræavljanin ima 
istaknute registarske oznake, hrvatsku zastavu, vozaËi 
obavezno imaju isprave... S BiH dræavljanima je druga 
priËa, kaæe ©ivak, buduÊi da su njihova plovila veÊinom 
neregistrirana. U posljednje vrijeme nije bilo nekih veÊih 
krijumËarenja ljudi ili roba. Do nedavno su imali jednog 
problematiËnog ribiËa koji je ubijao ribe strujom. Od kada su 
ga sankcionirali, priznaju kolege graniËari, poËinuli su. 

- Prilikom ophodnji na rijeci susreÊemo i kontroliramo 
ribiËe koji su evidentirani kao poËinitelji kaznenih djela, od 
krijumËarenja ljudi, roba pa sve do droge... Spremni su na 
sve kontra zakona. Stoga ih pojaËano pratimo, nadziremo, 
vodimo evidenciju - jer zlu ne trebalo, kazuje ©ivak.

GraniËni policajci - stoje s lijeva na desno: Ivica ©ivak, Mile Kamenjaπ, Ranko VaradinoviÊ, Franjo Andrin, ËuËi Admir »oliÊ
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Mjeπovite ophodnje s kolegama iz BiH graniËari provode 
Ëetiri puta mjeseËno, dva puta  s hrvatskim plovilom, a dva s 
onim iz BiH. Takoer Ëetiri puta mjeseËno graniËni policajci 
poduzimaju i kopnene mjeπovite ophodnje koje se ne odvijaju  
isti dan kada i ophodnje na vodi, saznajemo.

Kolegijalnost na zavidnoj razini
Kormilar Ranko VaradinoviÊ iz Bosanskog ©amca, graniËni 

je policajac od 2001. godine. IstiËe da je kolegijalnost na 
zavidnoj razini, unatoË tri razliËite nacionalnosti kolega na 
poslu.

- Ovdje ima  Hrvata, pravoslavaca i muslimana,  ali - „ 
nit’ ko’ to gleda, nit’ koga to brine“ - iskreno Êe Ranko. 
Zajedno radimo veÊ godinu dana i mogu vam reÊi da nikakvih 
problema nema, a kamoli razmirica, pa Ëak ni onih verbalne 
naravi. Zajedno i jedemo i pijemo kavu, a nadam se da Êe 
tako i ostati, optimistiËan je Ranko. 

Preko „starog plavog pontona“ oprezno kreÊemo prema 
8 metara dugom policijskom gliseru koji je hrvatskoj policiji 
donirala Republika Italija.

- Ovo je plovilo dobro i za snijeg i kiπu, osim πto u njemu 
tijekom ljetnih mjeseci  zna biti popriliËno sparno buduÊi 
da posjeduje kabinu zatvorenog tipa, kazuju nam ©ivak i 
Kamenjaπ dok nam pomaæu da se ukrcamo u gliser. 

Bilo je tragiËnih, ali i neobiËnih dogaaja
Dok plovimo nabujalom Savom po kojoj se klate gomile 

smeÊa, granja, drvenih trupaca, koje ©ivak vjeπto zaobilazi, 
pitamo ga koji mu je dogaaj u novije doba izazvao veÊi stres 
na poslu. Bez oklijevanja nam kazuje: onaj nesretni dogaaj 
od prije nekoliko godina kada se u Savi utopilo onih dvanaest 
nesretnih ilegalnih imigranata po kojemu su Schmidt i SvilËiÊ 
snimili film „Put Lubenica“. I ©ivak je osobno sudjelovao u 
akciji traganja za utopljenicima,  a najteæe mu je bilo kada je 

izvukao tijelo utopljenog malenog djeteta. I dan danas taj mu 
nesretni dogaaj priziva muËna sjeÊanja.

- Uvijek kada prolazim tim dijelom terena film mi se vraÊa 
unatrag, a sjeÊanja oæive…, kazuje nam ©ivak.  IstiËe da  
od 2004. godine na svu sreÊu viπe nije bio angaæiran u 
potragama za utopljenicima. 

Na æalost ova tragedija nije bila jedina na ovom podruËju. 
U blizini su se utopili brat i sestra, zatim jedan kolega u 
Rajevom selu. Bilo je i onih pomalo smijeπnih, nesvakidaπnjih 
dogaaja kao onaj kada su cura i deËko s automobilom upali 
u Savu, prisjeÊaju se ©ivak i Kamenjaπ. Na svu sreÊu njihova 
je avantura sretno zavrπila.

Sluæbeno plovilo za ophodnju granice na Savi

Mile Kamenjaπ i Ivica ©ivak u patroli granice

Kapetan ©ivak na vodi je neprestano od 1998. godine 
kada je po prvi puta poËeo samostalno voziti sluæbeno plovilo. 
VozaËki je ispit poloæio u LuËkoj kapetaniji Slavonski Brod. 
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Prije nego je poËeo Ëuvati granicu na Savi, njegov kolega i 
zamjenik, inaËe i susjed, Mile Kamenjaπ  radio je u specijalnoj 
policiji. Kaæe da ga ovaj posao potpuno ispunjava  jer je veliki 
ljubitelj lova i prirode. Plovni put poznaju kao svoj dæep kao i 
veÊinu mjesnih ribara, πto onih s obale, πto koncesionare koji 
svoj kruh zarauju svakodnevnim izlovom ribe. Upravo dok 
prolazimo kraj jednog takvog, ©ivak Êe: 

- Ovo je gospodin MrkonjiÊ Rasim, dræavljanin BiH koji 
ima dozvolu za privredni ribolov na ovom dijelu terena. Osim 
njega koncesiju ima i KamberoviÊ Selim, zatim jedan hrvatski 
dræavljanin. InaËe, pravilo broj jedan kojega se svi striktno 
pridræavamo jest ono o zabrani izazivanja valova kada plovimo 
blizu Ëamaca, plutajuÊih tijela ili splavova, kao i kupaliπta 
tijekom ljetnih mjeseci - jer naπ val moæe oπtetiti privatnu 
imovinu ili, ne daj Boæe, nekoga stajati i æivota, pojaπnjavaju 
nam naπi sugovornici. 

- Trenutno se nalazimo na terenu gdje je rijeke Sava 
najdublja. ProsjeËna dubina iznosi oko 13 metara jer je 
vodostaj 310-315 cm u porastu, precizno Êe ©ivak. Trenutno 
je ovdje zimovaliπte ribe te Ëesto odrediπte kormorana, ptica 
grabljivica koje su najveÊi istrebljivaËi ribe. 

- Na ovom dijelu terena imamo Ëetiri plutajuÊa tijela 
odnosno splava, pokazuje nam Kamenjaπ neke od njih, 
za koje kaæe da su svi uredno registrirani i imaju istaknutu 
registarsku oznaku.

Pokazuju nam radar koji signalizira na veÊinu opasnosti 
koje se ukaæu na putu. Kroz njega se vidi svaki balvan, sprud, 
panj, Ëamac..., gotovo sve! »esto im noÊu dobro doe i 
reflektor.  OpÊenito, jako smo zadovoljni plovilom, uvjeti rada 
na njemu su na visokoj razini. Ipak i unatoË najsuvremenijoj 
opremi, kaæu nam naπi sugovornici, najvaænije je dobro 
poznavati plovni put.

- »im netko od nas uoËi neπto novo na plovnom putu, o 
tome obavijesti kolege. Voda sa sobom neprestano donosi 
gomile smeÊa, granje, panjeve... Najbolje je znati gdje se koji 
od njih nalazi tako da ga  moæeπ zaobiÊi. Dogodi se da rijeka 
odnese neki stari, a donese novi, objaπnjava Mile Kamenjaπ. 
Znatiæeljno ih pitamo πto bi se dogodilo kad bi plovilo udarilo 
u njega veÊom brzinom?! Kaæu nam: raspolovilo bi se ili u 
lakπem sluËaju znatno oπtetilo...

Po povratku „u luku“ prolazimo kraj velikog semafora, koji 
su proπle godine na savsku πetnicu postavile gradske vlasti. 
Na njemu se mogu pratiti svi meteoroloπki i hidrometeoroloπki 
podaci, od temperature zraka pa sve do vodostaja rijeka, 
kazuju nam naπi sugovornici. Stoga i sami svakoga dana na 
njega rado bace oko, kako bi bar pribliæno znali πto ih Ëeka 
tamo „dolje“...

- BoËno Êemo parkirati, dovikuju se, lakπe je iziÊi... Potom 
nam kolege s obale srameæljivo pruæaju ruke, pomaæu da 
se ne poskliznemo na drvenim stepenicama veÊ pomalo 
raskvaπenim od kiπe i vlage. Ostavljamo ih usred njihova 
ophodnog rajona da i dalje budno motre i Ëuvaju naπu savsku 
granicu.

- Drage bismo volje doπli i na proljeÊe, kada malo zatopli 
i priroda procvjeta..., predlaæemo kolegama dok se s njima 
pozdravljamo. Moæda do tada odluËimo posjetiti i onaj „ put 
lubenica“... m

Marija ÆUÆUL   
Snimio Mario MIKULI∆

IljiÊ: visoka profesionalnost i 
ozbiljnost u radu

Upitan πto misli o formiranju mjeπovitih graniËnih ophodnji 
i o njihovu dosadaπnjem radu, Tomislav IljiÊ, naËelnik Odjela 
za granicu, kazao je: 

- Mjeπovite graniËne ophodnje formirane su na temelju 
sporazuma izmeu vlade RH i zajedniËkog VijeÊa ministra 
BiH-a. Cilj zajedniËkih ophodnji je zaπtita zajedniËke 
dræavne granice i odræavanje povoljnog stanja sigurnosti, 
sprjeËavanje i otkrivanje kaznenih djela, prekrπaja i povreda 
dræavne granice te otkrivanje i pronalazak njihovih poËinitelja 
kao i razmjena informacija, iskustava i drugih saznanja o 
stanju sigurnosti na zajedniËkoj dræavnoj granici. Takoer 
bih istakao i prednosti zajedniËkih ophodnji a to su: 

- poznavanje geografskih karakteristika terena na drugoj 
strani granice,

- poznavanje operativno interesantnih osoba na drugoj 
strani granice,

- poznavanje specifiËnosti i dinamike æivota na drugoj 
strani granice,

- poznavanje dominantnih riziËnih toËaka i mjesta 
nezakonitih prelazaka na drugoj strani granice,

- ubrzani protok informacija izmeu graniËnih policija 
susjednih dræava.

Mislim da je dobro πto su ustrojene zajedniËke mjeπovite 
ophodnje upravo iz veÊ navedenih razloga, a to je ujedno i 
poruka svim osobama koje se bave ili imaju namjeru da se 
bave krijumËarenjem ljudi i roba da se viπe ne mogu skrivati 
iza druge dræave te da policiji nije viπe administrativna 
zapreka dræavna granica. Dosadaπnjim radom obje strane 
policije su iskazale visoku profesionalnost i ozbiljnost u radu 
te nismo evidentirali niti jedan problem izmeu zajedniËkih 
ophodnji.
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Josip ColariÊ, Stipo StankoviÊ, Mirko 
MadæareviÊ, Franjo BoæiÊ i Ivan Kuterovac Ëine 
malu ali hrabru i uËinkovitu ekipu koja obavlja 
poslove protueksplozijske zaπtite u Odjelu 
policije PU vukovarsko-srijemske

Za naπeg posjeta istoËnoj Slavoniji posjetili smo malu 
ali uËinkovitu ekipu koja obavlja poslove protueksplozijske 
zaπtite u Odjelu policije PU vukovarsko- srijemske. Josip 
ColariÊ, Stipo StankoviÊ, Mirko MadæareviÊ, Franjo BoæiÊ i Ivan 
Kuterovac ovaj posao predano rade joπ od Domovinskog rata. 
Devedesetih godina imali su pune ruke posla - onesposobljavali 
su, izuzimali i uniπtavali pronaena improvizirana i druga 
eksplozivna sredstva zaostala na osloboenom terenu 
nakon vojno-redarstvenih akcija Bljesak i Oluja, a velik dio 
odgovornosti preuzeli su na sebe i u Vukovaru gdje su nakon 
mirne reintegracije hrvatskog Podunavlja punom parom radili 
na sanaciji i ËiπÊenju terena od opasnih, ubojitih eksplozivnih 
sredstava zaostalih iz Domovinskog rata. Ovaj visokoriziËni 
posao obavljali su hladne glave i topla srca jer su æeljeli svojim 
ratom napaÊenim sugraanima i njihov djeci pruæiti πto veÊu 
sigurnost u gradu Vukovaru i okolnim ratom pogoenim 
podruËjima. O tomu svjedoËi i statistika prema kojoj je ova 
malena, uËinkovita i visokoprofesionalna ekipa od 1991. 
godine do danas onesposobila ukupno 26 avio-bombi teæine 
od 100 do 500 kg, od Ëega njih 50% potjeËe iz Domovinskog 
rata, dok dobar dio otpada i na bombe iz II. Svjetskog rata.

Protueksplozivci PU vukovarsko-srijemske ni danas ne 
miruju. Osim obavljanja oËevida eksplozija eksplozivnih 
sredstava te njihovog onesposobljavanja, izuzimanja i 
uniπtavanja, obavljaju i  protueksplozijske preglede objekata, 
otvorenih  prostora, predmeta i prijevoznih sredstava prije 
javnih manifestacija i zbog osobne zaπtite πtiÊenih osoba. 
Takoer su nositelji akcija „Manje oruæja, manje tragedija“ i  „Mir 
i dobro“ koja se veÊ tradicionalno svake godine provodi u svim 
PU-ima uoËi i za vrijeme boæiÊnih i novogodiπnjih blagdana. 
U sklopu spomenutih akcija dræe edukativna predavanja 
πkolarcima o opasnostima koje sa sobom nose eksplozivna 
sredstva te nepaæljivo i nestruËno rukovanje istima. 

Djelatnike protueksplozijske zaπtite zatekli smo u njihovom 
uredu na prvom katu zgrade PU vukovarsko- srijemske u 
Vinkovcima. Vou grupe protueksplozijske zaπtite Josipa 
ColariÊa upitali smo koje predispozicije trebaju posjedovati 
policijski sluæbenici koji obavljaju ovaj nadasve odgovoran i 
visokoriziËan posao. 

 - Za obavljanje ovoga posla, osim dobrog psihofiziËkog 
zdravstvenog stanja i viπe πkolske tehniËke naobrazbe, svi 
naπi djelatnici moraju posjedovati i volju i æelju da se takvim 
poslom bave te biti svjesni i spremni prihvatiti sve opasnosti i 
izazove koje ova vrsta posla donosi, jer se prilikom njegovog 
obavljanja moæe teπko nastradati, πto znaËi ostati bez nekog 
ekstremiteta ili ne daj boæe i bez æivota, kazuje ColariÊ. Pored 
toga bitno je posjedovati senzibilnost prema tom poslu i 
prema opasnostima koje on donosi u odnosu na graane, 
jer je naπ prioritet prvenstveno sigurnost naπih graana.  Joπ 
od 1991. godine kontinuirano nastojimo postiÊi da svako 
dijete shvati ozbiljnost prostora u kojem æivi, jer je Ëinjenica 
da æivimo u okruæenju  gdje je bilo puno okupiranih podruËja  
na kojima je odbaËena masa eksplozivnih sredstava, kazuje 
nam ColariÊ. 

Intenzivna edukacija graana
Mirko MaareviÊ, takoer djelatnik PEZ-a, inaËe zaduæen 

za podruËje Æupanje, Drenovaca a po potrebi i Lipovca, kazat 
Êe da na æalost, za njega i njegove kolege rat joπ uvijek nije 
gotov, buduÊi da po obiteljskim kuÊama ima jako puno oruæja 
zaostalog iz ratnih vremena. Stoga oni marljivo i intenzivno 
veÊ duæi niz godina educiraju graane kako bi ih upozorili 
na opasnosti koje prijete od eksplozivnih sredstava i ostalih 
vrsta oruæja. 

- UËinak takvih edukativnih predavanja je gotovo 100 
postotni, buduÊi da je bilo sluËajeva da su djeca nakon 
predavanja u roku od 5 minuta nazvala 92,  kako bi nas 
izvijestila da se na odreenom podruËju nalazi neka vrsta 
oruæja, eksploziva ili sliËnih ubojitih sredstava. Takoer je bilo 
i sluËajeva da su djeca „prisilila“ svoje roditelje da izvrπe povrat 
oruæja, kazuje nam ColariÊ. 

Iako naπi sugovornici u svome poslu niπta ne prepuπtaju 
sluËaju te su uvijek na maksimalnom oprezu kod osiguranja 
πtiÊenih zona, kazuju nam da se ponekad stvari znaju dodatno 
i zakomplicirati najËeπÊe krivicom pojedinih neodgovornih 
graana. Najviπe je takvih sluËajeva zabiljeæeno tijekom i 

Protueksplozijska zaπtita PU vukovarsko-srijemske

Uvijek spremni na sve opasnosti i izazove

Josip ColariÊ, voa grupe protueksplozijske zaπtite
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nakon mirne reintegracije hrvatskog Podunavlja, kada mnogi  
pripadnici srpske nacionalne manjine nisu poπtivali zakone i 
propise RH, jer su mislili da se joπ uvijek nalaze u „Krajini“,  
priËa nam ColariÊ dok se prisjeÊa sluËaja kada je jedan 
Ëovjek uπetao u πtiÊenu zonu koju nije æelio napustiti unatoË 
preventivnim aktivnostima, raznim upozorenjima i obavijestima 
upuÊenim graanima putem medija  koju su djelatnici odjela 
poduzimali tih dana. 

- Spomenuti gospodin se potpuno ogluπio na naπa 
upozorenja i tom je prilikom uπao u πtiÊenu zonu koji nije æelio 
napustiti. Situacija je dovela do toga da je jedan kolega koji je 
uganuo nogu bio prisiljen trËati za njim kako bi ga sustigao te 
ga pod prisilom izveo iz πtiÊene zone, prisjeÊa se ColariÊ ove 
nimalo ugodne situacije.  

Naπi sugovornici takoer osiguravaju javni red i mir kroz 
preventivne protueksplozijske preglede javnih okupljanja, a 
posebno onih sportske naravi, kada navijaËi masovno rabe 
omiljena im pirotehniËka sredstva za zabavu. 

- U tom kontekstu pirotehniËka sredstva viπe nisu za zabavu, 
s obzirom da se za vrijeme utakmica na jednom prostoru moæe 
zateÊi i do nekoliko tisuÊa ljudi. Odbacivanje takvog sredstva 
u masu moæe dovesti do ozljeivanja  pojedinaca, ali i do 
posljedica puno veÊih razmjera,  istiËe ColariÊ. 

Naπi su sugovornici takoer bili maksimalno angaæirani u 
akciji „ Mir i dobro“ koju MUP RH veÊ tradicionalno provodi 
od 1993. godine, a trajala je od 14. prosinca do 8. sijeËnja. 
Spomenutom akcijom policija je pojaËano kontrolirala 
nedozvoljenu prodaju pirotehniËkih sredstava kako bi se 
poveÊala opÊa sigurnost graana i postigla zadovoljavajuÊa 
razina javnog  reda i mira za vrijeme boæiÊnih i novogodiπnjih 
blagdana. 

Dobra suradnja sa πkolama
- Jako dobro suraujemo sa πkolskim ustanovama po 

pitanju edukacije i prevencije djece o zloporabi eksplozivnih 
sredstava. Tako je kolega MaareviÊ u proteklih mjesec 
dana pojaËano obilazio sve πkolske ustanove kako bi 
uËenike upoznao sa zakonskim odredbama o pirotehniËkim 
sredstvima i svim opasnostima koje prijete zbog nestruËnog 
rukovanja istim. Dobro suraujemo i s lokalnim medijima 
putem kojih nastojimo upozoriti graane na opasnosti 
od zloporabe oruæja, streljiva, eksplozivnih i pirotehniËkih 
sredstava, a naroËito od  improviziranih eksplozivnih 
sredstava kuÊne izrade, kazuje nam ColariÊ te dodaje da 
se pirotehniËka sredstva dijele u tri razreda. PirotehniËka 
sredstva I. razreda mogu se prodavati tijekom cijele godine 

Djelatnici PEZ-a: slijeva nadesno: M. MadæareviÊ, J. ColariÊ i S. StankoviÊ
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osobama starijim od 14 godina. PirotehniËka sredstva II. i III. 
razreda smiju kupovati samo osobe starije od 18 godina u 
razdoblju od 15. prosinca do 1. sijeËnja. Spomenuta sredstva 
mogu se prodavati iskljuËivo u prodavaonicama oruæja i 
streljiva ili u onim koje za to imaju odobrenje. Njihova upotreba 
dozvoljena je od 27. prosinca do 1. sijeËnja. Uporaba ove 
vrste pirotehniËkih sredstava zabranjena je u zatvorenim 
prostorijama  i na prostoru gdje se okuplja veÊi broj osoba, 
struËno nam objaπnjava ColariÊ. 

Stipo StankoviÊ s nama je podijelio svoja traumatiËna 
sjeÊanja na gorko iskustvo koje je doæivio prije nekoliko godina 
kada je s kolegama spaπavao djelatnika HEP-a koji je usred 
minskog polja ranjen zapomagao i dozivao ih u pomoÊ, dok 
su oni krËili mine kako bi doπli do nesretnog Ëovjeka i spasili 
ga. Tragedija se dogodila u selu Markuπica kada su trojica 
djelatnika HEP-a iπla u nadzor dalekovoda, pri Ëemu nisu ni 
slutili da se svojim dæipom voze po minskom polju. Pri aktivaciji 
tenkovske mine, dva nesretna djelatnika na licu mjesta su 
smrtno stradala dok  je treÊi teπko ozlijeen ostao leæati usred 
minskog polja, prisjeÊa se MaareviÊ.

-  Da stvar bude gora, kako bismo doπli do nesretnog 
Ëovjeka i spasili ga, morali smo vaditi mine ispred sebe kako 
bismo si prokrËili put, prisjeÊa se StankoviÊ ovog tragiËnog 
dogaaja. 

 Niπta manje stresa nije mu priuπtio ni sluËaj kada su 
neodgovorni pojedinci odbacili ruËne bombe na smrznuti 
Bosut u neposrednu blizinu kolektora. 

- Trebao sam doÊi do tih mina, a led se veÊ poËeo otapati 
i pucati na pojedinim mjestima, prisjeÊa se ovaj hrabri Ëovjek. 
Na svu sreÊu ova je akcija dobro zavrπila zahvaljujuÊi njegovoj 
improvizaciji i dosjetljivosti.

- Nekako sam uz pomoÊ vatrogasnih ljestava uspio doÊi do 
ubojitih sredstava i uspjeπno ih otkloniti, prisjeÊa se i dodaje 
da je za njega najveÊi rizik ovog posla izmjeπtanje i uniπtavanje 
eksplozivnih sredstava. Zadnju avio-bombu iz II. svjetskog rata 
teæine oko 250 kg koja je pronaena u Vukovaru, izmjeπtali 
smo, a potom i uniπtili uz svesrdnu pomoÊ i asistenciju 
naπih kolega, djelatnika Protueksplozijskog odjela MUP-a 
RH, kaæe StankoviÊ. Sva prikupljena eksplozivna sredstva 
s ovog podruËja uniπtavaju se u πumi –ergaj kod Vukovara, 
saznajemo. 

Prije dvije godine takoer je bilo „gusto“ kada je jedna mlada 
gospodiËna na cesti Nuπtar- Brπadin, na odvojku za PaËetin, 
uslijed loπih zimskih uvjeta na kolniku sletjela sa osobnim 
automobilom direktno u minsko polje. 

- Nakon πto je nazvala 92 i precizirala gdje se nalazi, u 
koordinaciji s nama reËeno joj je da ni sluËajno ne napuπta 
vozilo. Nakon uspjeπne akcije spaπavanja, pronaπli smo tri 
eksplozivne naprave koje su kotaËi automobila uspjeli izvuÊi 
na povrπinu, prisjeÊa se ColariÊ ove nesvakidaπnje, pomalo 
bizarne situacije. 

Nerjeπive stvari rjeπavaju odmah
Osim eksplozivnih sredstava zaostalih iz Domovinskog 

rata koja su mahom novijeg datuma proizvodnje, naπim 
kolegama protueksplozivcima puno posla zadaju i zaostala 
eksplozivna sredstva iz I. i II. Svjetskog rata Ëija πarolika paleta 
malo koga ostavlja  ravnoduπnim. Na ovim prostorima ima 
pravih „relikata“ ruske, njemaËke, austrijske, austrougarske, 

maarske, rumunjske, bugarske, ameriËke, engleske te 
francuske proizvodnje. Ne Ëudi stoga πto naπi sugovornici u 
πali kaæu da nerjeπive stvari rjeπavaju odmah, a one rjeπive 
mogu saËekati i 10 godina! Nemalo iznenaeni ovakvom 
situacijom na istoËnohrvatskim prostorima ostali su i 
francuski policijski sluæbenici protueksplozivci koji su s naπim 
sugovornicima suraivali na jednom zajedniËkom Twinnin 
Light projektu.

- Oni su na poËetku naπe zajedniËke suradnje moæda Ëak 
pomalo i sumnjali u naπu struËnost, a smatrali su da nas ima 
previπe za obavljanje poslova protueksplozijske zaπtite na 
ovom podruËju, kazuje nam ColariÊ te nastavlja:

- Ipak su po zavrπetku projekta promijenili takvu svoju 
iskrivljenu percepciju o naπoj djelatnosti, jer su se na koncu 
uvjerili da “imaju  posla“ s vrlo iskusnim i profesionalnim ljudima 
koji jako puno posla vrlo kvalitetno i profesionalno obavljaju na 
velikom podruËju. IstiËe da su jako sretni i ponosni jer od 1991. 
godine do danas niti jedan djelatnik s njihovog podruËja nije 
smrtno stradao iako je na æalost na podruËju cijele Hrvatske 
u istom periodu poginulo sedam hrabrih protueksplozivaca, 
dok ih je desetak zadobilo teπke tjelesne ozljede. 

Naπi sugovornici najviπe surauju s interventnom i 
prometnom jedinicom policije, zatim policajcima u zajednici te 
krim policijom. Stipo StankoviÊ nekada je bio vodiË sluæbenog 
psa za detekciju  eksploziva kojeg je vinkovaËkom odjelu 
doniralo naπe ministarstvo. Naπi se sugovornici rado prisjeÊaju 
ovog vrsnog psa tragaËa koji im je godinama vjerno sluæio, a 
kao dokaz njegove izvrsnosti ponosno nam pokazuju brojna 
priznanja i odliËja koja je osvojio na raznim natjecanjima, a koja 
danas krase zidove njihovog vinkovaËkog ureda.

Danas im u otkrivanju eksplozivnih sredstava pomaæe 
belgijski ovËar za kojeg je zaduæen jedan kolega iz interventne 
jedinice policije, kazuju nam naπi sugovornici. Dobro surauju 
i s graanima te vanjskim institucijama koje djeluju u sustavu 
zaπtite i spaπavanja, kao πto su civilna zaπtita, javna vatrogasna 
postrojba, GSS. Takoer izvrsno surauju sa tvrtkama za 
razminiranje Ëiji se djelatnici-pirotehniËari iskljuËivo bave 
osnovnim formacijskim sredstvima, dok su za sve ostale 
specijalnosti na podruËju PU vukovarsko-srijemske, kao πto su 
deaktivacija i izmjeπtanje eksplozivnih sredstava koja su teæa 
od 20 kg, a sukladno zakonu o policiji, zaduæeni upravo ovi 
hrabri ljudi s kojima smo danas imali Ëast razgovarati.m 

Marija ÆUÆUL
Snimio Mario MIKULI∆
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RijeË je o automobilu koji ima karakteristike 
sportskog BMW-a, motor obujma 3000 kubiËnih 
centimetara 251 konjske snage maksimalne 
brzine od 250 km/h.

Pojavi li se na straænjem staklu odnosno „displayju“ na prvi 
pogled klasiËne limuzine naredba “Stop policija” - znajte da 
vozite “debelo” iznad dozvoljene brzine. Naete li se k tome 
iza novog BMW-a serije 3 - vozite se iza jednog od Ëetiriju naj-
novijih vozila iz skupine za nadzor brzine kretanja prometne 
policije PUZ-a. 

No, ne radi se baπ o klasiËnoj limuzini. RijeË je o automobilu 
koji ima karakteristike sportskog BMW-a, motor obujma 3000 
kubiËnih centimetara 251 konjske snage maksimalne brzine 
od 250 km/h. Opremljen je kamerom koja snima i biljeæi brzinu 
kretanja vozila ispred te pritom sve zapise i podatke sprema na 
tvrdi disk.  - Nakon uoËavanja, odnosno, pribliæavanja vozilu 
koje se prebrzo kreÊe, na otprilike 300 do 500 metara, poËinje 
snimanje i mjerenje brzine. Nakon toga sustiæemo vozilo, za-
obilazimo ga, a na straænjem dijelu pale se bljeskalice - “Stop 
policija - slijedi me”. Na prvom sigurnom ugibaliπtu zaustavljamo 
prekrπitelja, a vozaËu pokazujemo 
izmjerenu brzinu i snimku voænje 
- opisao je Stjepan Fabek, voa 
ophodnje u skupini za nadzor br-
zine kretanja II. postaje prometne 
policije Zagreb. 

Hrvatska ima ponajbolje 
presretaËe u Europi

Intenzivna gradnja autocesta 
i brzih cesta u Hrvatskoj unatrag 
desetak godina, osim πto je pro-

met uËinila sigurnijim, potakla je i njene korisnike da pritisnu 
papuËicu gasa viπe od dozvoljenog, pogotovo one koji posje-
duju sportske automobile. Hrvatska ima ponajbolje presretaËe 
u Europi πto se kvalitete vozila i opreme tiËe - potvrdili su to 
kolege policajci iz mnogih europskih zemalja. - Prva pojava 
presretaËa u PUZ-u datira joπ od 2000. godine, no tada je bio 
samo jedan audi A4 s tehnikom za mjerenje, ali bez signali-
zacije. Vozila smo zaustavljali palicom “Stop” - kroz prozor. 
Tek su 2004. doπli opremljeni presretaËi kakve imamo danas 
u PUZ-u, a sada ih imamo desetak. Kamera je smjeπtena s 
unutarnje strane, kod retrovizora na vjetrobranskom staklu. 
Kad presreÊete vozilo pri voænji preko 240km/h u takvoj brzini 
adrenalin je uistinu na visokoj razini. Potrebna je koncentraci-
ja jer i najmanja pogreπka moæe biti kobna. Preko dana smo 
uglavnom na autoputu na podruËju ZagrebaËke æupanije, a tek 
u noÊnim satima kontroliramo po gradu, πto je i logiËno zbog 
gustoÊe prometa tijekom dana  - objaπnjava Fabek.

Iznimka su neke europske zemlje koje se susreÊu s pro-
blemom ilegalnog “street racinga”, pa stoga i ne zaËuuje πto 
njihove prometne policije posjeduju po nekoliko automobila 
izuzetne snage. Talijanska dræavna policija, Polizia di Stato, pri-
mjerice za ekstremne sluËajeve koristi lamborgini gallardo sna-

ge 560 konja i maksimalne brzine 
preko 320 km/h, dok njemaËko 
federalno ministarstvo i austrijska 
policija koriste porsche 911. Novi 
BMW zasigurno Êe pridonijeti si-
gurnosti voænje na cestama. Tko 
zna: ukoliko vozite pod utjeca-
jem alkohola, prebrzo ili koristite 
mobitel za vrijeme voænje moæda 
presretnu baπ vas! m

 Mario MA»KOVI∆

Snimio Kristjan VUKOVI∆

Novi BMW-i u voznom parku PUZ-ovih presretaËa

Podaci za 2009. su do listopada
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U projektu prometne preventive „Sekunda koja 
mijenja æivot“, kojeg provodi  Autoklub Rijeka 
s ciljem smanjenja broja prometnih nesreÊa, 
aktivno sudjeluje i rijeËka policija 

Jedna od najugroæenijih kategorija sudionika 
u prometu svakako su mladi vozaËi, Ëemu 
nesumnjivo doprinosi njihovo neiskustvo, 
nezrelost, ali i precjenjivanje vlastitih 
moguÊnosti, sklonost poduzimanju riziËnih radnji 
te voænja pod utjecajem alkohola.  

Projekt prometne preventive pod nazivom „Sekunda koja 
mijenja æivot“, namijenjen je upravo njima, mladima u ado-
lescentskoj dobi. Provodi ga Autoklub Rijeka  veÊ dugi niz 
godina, a u radionicama koje se u sklopu projekta provode 
sudjeluju i prometni policajci Policijske uprave primorsko-
goranske. Bili smo na jednom od predavanja, odræanom u 
opatijskoj Ugostiteljskoj πkoli te iz prve ruke saznali kako se 
projekt provodi.

UËenicima 3.a i 3.c razreda, predavanje u trajanju od dva 
sata, osim policije odræali su i  predstavnici hitne medicin-
ske pomoÊi te vatrogasaca. Na samom poËetku predavanja 
predstavnica hitne medicinske pomoÊi, Emilija LazareviÊ,  
upoznala je uËenike s pojmom traume te opasnostima, kao 
i posljedicama koje proizlaze u razliËitim situacijama nekori-
πtenja zaπtitnog pojasa prilikom voænje.  UËenici su takoer 
mogli saznati πto uËiniti i kako postupiti kada se zateknu na 
mjestu prometne nesreÊe. 

U ime Vatrogasne postrojbe Opatija kratko predavanje odræ-
ao je Zoran LasloviÊ. PrikazujuÊi slike s oËevida prometnih ne-
sreÊa u kojima su intervenirali vatrogasci, upoznao je uËenike 
s poslovima vatrogasaca, alatima i sredstvima koja koriste te 

o ponaπanju promatraËa i sudionika posebno na oËevidima 
prometnih nesreÊa.

Neprimjerena brzina najËeπÊi uzrok nesreÊa

Odgovore na pitanje πto uËiniti da do prometnih nesreÊa 
ne doe, u svome je predavanju dao predstavnik policije Jure 
JurkoviÊ, policijski sluæbenik iz Odjela za sigurnost cestovnog 
prometa Policijske uprave primorsko-goranske. Kao i pretho-
dni govornici, istaknuo je vaænost koriπtenja zaπtitnog pojasa 
bez obzira na mjesto sjedenja u vozilu te zaπtitne kacige kod 
voænje motocikala. U kratkim je crtama prezentirao rezultate 
jednog anketnog istraæivanja provedenog ove godine na temu 
prometnih nesreÊa, Ëiji su rezultati pokazali da je ipak neprimje-
rena brzina najËeπÊi uzrok prometnih nesreÊa.  Na JurkoviÊevo 
pitanje koliko ih je upravljalo motornim vozilom, sedamdesetak 
posto uËenika izjasnilo se pozitivno, odnosno da su iako ne-
maju poloæen vozaËki ispit, upravljali motornim vozilom.

Jure JurkoviÊ upoznao je uËenike, buduÊe vozaËe, s gla-
vnim odredbama Zakona o sigurnosti  prometa na cestama 
posebno u dijelu koji se odnosi na mlade vozaËe. Na kraju, 
prikazane su slike s oËevida najteæih prometnih nesreÊa na 
podruËju naπe æupanije te okolnosti i posljedice upravljanja 
vozilom pod utjecajem razliËitih opijata.

- Ovaj projekt „Sekunda koja mijenja æivot“Autoklub Rijeka 
provodi veÊ dugi niz godina, rekla je Tihana TurËinoviÊ, struË-
na suradnica za prometnu preventivu u Autoklubu. ObuhvaÊa 
ciklus radionica tijekom Ëetiri susreta s uËenicima, a zapoËinje 
prikazivanjem filma istog naziva. DugoroËni je cilj projekta sma-
njenje broja prometnih nesreÊa te poticanje kod sudionika u 
prometu izbora neriziËnih ponaπanja u prometu. Stoga i rijeËka 
policija pozdravlja i podræava ovakve i sliËne projekte. m

Mirjana KULA©
Slike: PU PG

Prometna preventiva

Sekunda koja mijenja æivot
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Krijesnica - obasjavaË za pjeπake je jednostavno 
sigurnosno sredstvo koje omoguÊuje vozaËu 
da na vrijeme zamijeti pjeπaka, malo uspori i 
sigurno proe kraj njega. 

U svrhu zaπtite pjeπaka u prometu, primarno osiguranjem 
njihove poveÊane uoËljivosti u prometu, policijski sluæbenici 
prometne policije PU vukovarsko-srijemske proveli su 23. 
prosinca 2009. na podruËju Uprave preventivnu akciju „S 
krijesnicom sigurnije po mraku“, kojom prilikom su pjeπa-
cima dijelili jedan noviji element zaπtite pjeπaka poznat pod 

S krijesnicom sigurnije po mraku

nazivom obasjavaË za pjeπake ili „krijesnica“, nabavljen u su-
radnji s Upravom za ceste vukovarsko-srijemske æupanije.  

U sklopu preventivne akcije navedenog dana u prijepodne-
vnim satima policijski sluæbenici obiπli su i uËenike prvih razreda 
u osnovnim πkolama V. Nazora i I. G. KovaËiÊa u Vinkovcima, 
O.©. I. B. MaæuraniÊ u Andrijaπevcima  te  O.©. Antun i Stje-
pan RadiÊ u Gunji.   

Pjeπaci su najranjiviji sudionici u prometu, a osobito dje-
ca. Zbog vlastite sigurnosti, pjeπaci ne smiju:  
• prelaziti kolnik izvan obiljeæenih pjeπaËkih prijelaza ako u 

naseljenom mjestu nisu udaljeni viπe od 50 metara, a izvan 
naselja viπe od 100 metara od pjeπaËkog prijelaza; 

• stupiti na kolnik i prelaziti preko kolnika bez prethodne pro-
vjere da to mogu uËiniti na siguran naËin; 

• prelaziti kolnik na znak crvenog svjetla na semaforima;  
• pretrËavati kolnik ispred nailazeÊih vozila. 

Sigurnost pjeπaka od najveÊe je vaænosti od sumraka do 
svitanja.  OdjeÊa svijetle boje i upotreba obasjavaËa za pjeπake 
poboljπava vidljivost pjeπaka i samim time umanjuje se vjeroja-
tnost njihovog stradavanja u prometu. Krijesnica - obasjavaË za 
pjeπake je jednostavno sigurnosno sredstvo koje omoguÊuje 
vozaËu da na vrijeme zamijeti pjeπaka, malo uspori i sigurno 
proe kraj njega. 

PU vukovarsko-srijemska poziva sve pjeπake da se, zbog 
smanjene vidljivosti, osvijetle ili oznaËe reflektirajuÊim materi-
jalima, nose svjetliju odjeÊu te poπtuju uz njih vezane prome-
tne propise.m

Krunoslav ÆGELA
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Stanje sigurnosti ocjenjujem iznimno dobrim 
i kao graanin i kao Ëelnik regionalne uprave, 
a  suradnju s policijom - izvrsnom! - izjavio 
je Danijel MaruπiÊ, æupan Æupanije brodsko-
posavske

OsjeÊaj sigurnosti graana Æupanije brodsko-posavske 
zasigurno je odraz dobrog rada i odliËne suradnje policije i lo-
kalne uprave i samouprave, a to potvruju i rezultati nedavno 
provedene ankete na podruËju Policijske uprave brodsko-po-
savske po kojoj se graani uistinu osjeÊaju sigurnima. Policija je 
inicijator niza preventivnih aktivnosti, ali ne izostaje ni inicijativa 
drugih sluæbi na lokalnoj razini. Cilj je zajedniËki: doprinijeti πto 
sigurnijem i ugodnijem boravku graana na svom podruËju, 
πto izuzetno cijeni i podræava i sam æupan Æupanije brodsko-
posavske Danijel MaruπiÊ. 

Vjerojatno najmlai æupan u Republici Hrvatskoj, vrlo skro-
man i jednostavan, ne propuπta sudjelovati u svim  pozitivnim 
aktivnostima koje su bitne za poboljπanje æivota graana, a 
samim tim i stanja u æupaniji.

BuduÊi da je nedavno provedena i akcija „Manje oruæja - 
manje tragedija“, u sklopu koje je odræan i prigodni program u 
OkuËanima, a znamo da je okuËansko podruËje od posebne 
dræavne skrbi i zaviËaj æupana brodsko-posavskog, s kojim 
smo tom prigodom porazgovarali:
MUP: BuduÊi da smo proveli akciju „Manje oruæja - 
manje tragedija“ i na podruËju OkuËana, koje je bilo 
zahvaÊeno ratom i koje je podruËje od posebne dræavne 
skrbi,  smatrate li da su graani dovoljno senzibilizirani i 
potaknuti na dragovoljnu predaju oruæja te po vaπoj ocjeni: 
koliko je joπ uvijek oruæja u domovima graana?

Danijel MarušiÊ:  Mislim da graani joπ posjeduju oru-
æja i trebali bi ga dragovoljno predati. Policija doista dobro 
radi i informira graane o moguÊnostima vraÊanja oruæja 
bez odreenih sankcija. ©teta je da se oruæje poËne vraÊati 
nakon tragedija koje se, naæalost, dogaaju. Takoer bi i 
graani koji legalno posjeduju oruæje trebali biti savjesniji i 
paziti te se educirati i pridræavati zakonskih odredbi. 

Izgleda da sigurno koraËamo ka Europskoj uniji, ako se 
prisjetimo onih ranijih godina tijekom i iza Domovinskog 
rata kad se pucalo iz vatrenog oruæja za vrijeme blagdana i 
drugih sveËanosti. SreÊom sada je to proπlost i daleko iza 
nas. Mislim da je uz dobru medijsku potporu i kod graana 
proradila savjest jer ih se sve viπe odluËuje na dragovoljnu 
predaju oruæja.
MUP: Od kada ste æupan jeste li zadovoljni stanjem u 
æupaniji te moæete li izdvojiti neke programe koji se 
provode i kako na sve to utjeËe recesija?

D. M.:  Æupan sam od sijeËnja 2008. godine i uvijek 
æelim bolje u svojoj æupaniji. Nisam zadovoljan πto je naπa 
æupanija na zadnjem mjestu po razvijenosti, ali to je poticaj 
da bismo radili viπe i da se pokrenemo. Na pragu je novi 
Zakon o regionalnom razvoju koji Êe vjerojatno donijeti 
neπto pozitivno i u razvoju naπe æupanije. Na æalost, tre-
nutaËno je recesija pogodila cijeli svijet, cijelu naπu zemlju 
pa tako i naπu æupaniju. Takvo stanje se osjeti i u naπem 
gospodarstvu. Teπko je, ali mogu reÊi da smo mi kao regi-
onalna uprava  bili meu prvim æupanijama koja je donijela 
anti recesijske mjere. Cilj nam je iznaÊi naËin kako pomoÊi 
naπem gospodarstvu, pogotovo naπim „brendovima“ kao 
πto je Holding –uro –akoviÊ. 

Razgovor s Danijelom MaruπiÊem, æupanom Æupanije brodsko-posavske

Izvrsna suradnja policije i æupanije
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Imamo odreena rjeπenja i trudimo se da uspiju u dobi-
vanju poslova za naπ Holding. ©to se tiËe velikih kapitalnih 
projekata, mogu reÊi da se odvijaju po planu: obnove πkola, 
odreenih dijelova bolnice te da je i niz  projekata u zdravstvu 
pred realizacijom. U poljoprivredi od velikih projekata izdva-
jam navodnjavanje u Orubici, a radimo i na subvencioniranju 
odreene  poljoprivredne proizvodnje - u svakom segmentu 
pokuπavamo djelovati. Naπa æupanija propada u slavonskoj 
regiji koja obuhvaÊa pet slavonskih æupanija i radimo projekte 
s kojima Êemo iÊi prema sredstvima Europske unije. Izdvojio 
bih tok rijeke Save, zajedno s oËuvanjem okoliπa te joπ neke 
infrastrukturne projekte jer svakako nam je na umu i briga o 
podizanju ekoloπke svijesti kod 
naπih graana.
MUP: ©to kaæete na titulu 
Slavonskog Broda kao 
najljepπeg grada u Republici 
Hrvatskoj?

D. M.: Slavonski Brod je 
πesti grad po veliËini u Repu-
blici Hrvatskoj, a ovom titulom 
moæemo svi biti ponosni. Za 
mene osobno, on je oduvijek 
jedan od  najljepπih  gradova. Gradske sluæbe, zajedno s 
TuristiËkom zajednicom u tome su odigrale vrlo veliku ulogu 
i svako tko doe u Slavonski Brod moæe se uvjeriti kako je 
to lijep grad. 

Izgradnja zgrade za policiju - prioritet

MUP: Jeste li zadovoljni stanjem sigurnosti i kako 
ocjenjujete suradnju s policijom?

D. M.:  Uvijek sam iznimno cijenio rad policije jer je to 
izrazito teæak i odgovoran posao. Stanje sigurnosti ocjenju-
jem iznimno dobrim i kao graanin i kao Ëelnik regionalne 
uprave, a suradnju s policijom - izvrsnom! 

Vrlo sam zadovoljan, ali moram reÊi da nisam zadovoljan 
prostorom u kojem se nalazi policija, odnosno, zgradom Po-
licijske uprave. Uvjeti rada u tako staroj zgradi vrlo su nehu-
mani, a u takvim neadekvatnim uvjetima oteæan je rad naπoj 
policiji. Tijekom ovih godina jedan od prioriteta mi je izgra-
dnja zgrade za policiju, ali i sudstvo jer ni jedni ni drugi nisu 
zasluæili takve uvjeta rada. Na æalost, zasad je zaustavljena 
gradnja zgrade, ali ja æivim u uvjerenju da to nije konaËno i 
borit Êu se svim sredstvima da se zgrada gradi u Slavonskom 
Brodu. Moram dodati da policija, pa i sudstvo, velikim radom, 
vrlo dobro kompenzira te nehumane uvjete, obavljajuÊi svoje 
poslove Ëasno i izvrsno, postiæuÊi odliËne rezultate.
MUP: Mislite li da su naπi graani, kroz zajedniËku 
provedbu niza preventivnih aktivnosti policije i lokalne 
zajednice dovoljno upoznati i da razumiju πto je bit 
projekta Policija u zajednici?

D. M.: Rekao bih da jesu jer graani sve viπe i viπe vjeruju 
policiji. Aktivno sudjeluju u aktivnostima koje provodi policija 
i, koliko znam, pohvaljivani su od policije za svoj doprinos 
poslovima sigurnosti. Siguran sam i da se nae mnoπtvo 
poruka koje graani ubacuju u SanduËiÊe povjerenja, koji 
su postavljeni na frekventnijim mjestima u gradu. I sam vrlo 
Ëesto sretnem kontakt-policajca ili pjeπaËku ophodnju, a to 

ulijeva dodatan osjeÊaj sigurnosti. Policija je dosta uËinila na 
izgradnji povjerenja graana, dobro obavlja posao u zajednici 
i graani vide da je ona tu upravo zbog njih.
MUP: Trpi li obitelj zbog vaπeg zahtjevnog posla i kako 
se nosite sa stresom?

D. M.:  Sretan sam jer imam veliku potporu obitelji: su-
prugu koja me podræava i moje sinove, 4-godiπnjeg Mateja i 
8-godiπnjeg Maria, koji razumiju da imam malo vremena za 
igranje nogometa s njima. Takoer su i bake angaæirane kad 
treba pomoÊi oko djece (vrtiÊ, πkola…) i shvaÊaju moje ve-
like obveze. Posao mi je dinamiËan, vremena baπ i nemam 
napretek. Naravno da moja obitelj osjeti taj nedostatak oca 

i supruga, ali ja svaki slobodan 
trenutak posvetim njima i na 
takav naËin to kompenziram. 
Stresa dakako ima: osloba-
am ga se vjeæbanjem i „poziti-
vnim mislima“.

Lijepo je susresti 
ljubazne policajce na 
naπoj granici

MUP: Kakva su vaπa osobna iskustva s policijom i πto 
mislite o æenama u policijskoj odori?

D. M.:  Moram reÊi da je iznimno lijepo vidjeti policajku u 
odori. Uvijek sam smatrao da su æene sposobnije za neke po-
slove od nekih muπkaraca. Nemam predrasuda prema æena-
ma kad je u pitanju tako teæak posao kao πto je policijski. 

IspriËao bih svoje iskustvo kad sam se nedavno preko gra-
niËnog prijelaza vraÊao s jednog putovanja i moram reÊi da je 
naπa policija za svaku pohvalu: lijepo je susresti ljubazne poli-
cajce na naπoj granici. Osim πto su lijepi, vrlo su uljudni, kulturni 
i vrlo susretljivi za razliku od drugih graniËnih prijelaza gdje vam 
ne kaæu ni: Dobra veËer. To je veliki plus naπoj graniËnoj policiji 
jer je granica prvi dodir sa zemljom i kad policajac kaæe: „Dobra 
veËer!“, „Izvolite!“, „Laku noÊ!“, „Sretan put“ - to Ëovjeku puno 
znaËi i ja se kao æupan ponosim naπom policijom. 

Imao sam i neæeljenih kontakata s policijom, kada sam 
platio prometnu kaznu, ali je bila zasluæena jer sam skrivio 
prekrπaj u prometu. Takoer sam primijetio da su i prometni 
policajci vrlo susretljivi i tolerantni. OËito im je preventivno 
djelovanje na prvom mjestu: Ëesto upozore. Ja inaËe poπ-
tujem prometne propise: veæem se sigurnosnim pojasom, 
ne razgovaram na mobitel kad vozim i uvijek djecu dræim na 
zadnjem sjedalu i u propisanoj autosjedalici - πto bi trebali 
Ëiniti i ostali graani.

MUP: Moæete li komentirati naπe glasilo „Mir, Ugled, 
Povjerenje“?

D. M.:  Izuzetno me veseli πto za mene odvajate po je-
dan primjerak vaπeg glasila koje sam veÊ imao priliku pro-
Ëitati i uvijek Êu ga rado Ëitati. Vrlo je sadræajno, kvalitetno, 
s mnoπtvom zanimljivih tema, koje se ne odnose samo na 
rad policije a opet, s druge strane, mi obiËni ljudi moæemo 
vidjeti i proËitati πto to sve policija radi diljem Lijepe Naπe. 
Iz vaπeg glasila se da iπËitati i koliko je u stvari bitno, teπko 
i Ëasno biti hrvatski policajac.m

Kata NUJI∆

Vrlo sam zadovoljan radom policije, ali moram reÊi 
da nisam zadovoljan prostorom u kojem se nalazi 

policija, odnosno, zgradom Policijske uprave. Uvjeti 
rada u tako staroj zgradi vrlo su nehumani, a u 

takvim neadekvatnim uvjetima oteæan je rad naπoj 
policiji. Tijekom ovih godina jedan od prioriteta mi je 
izgradnja zgrade za policiju…dvije fotografije uz tekst 
- onu sa tajnicom i onu gdje je sam i Ëita naπe glasilo.
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Policijski sluæbenici Postaje prometne policije Sisak s dje-
latnicima Auto Hrvatske - Servis Sisak, na ulicama grada Si-
ska 16. prosinca proveli su Ëetverosatnu preventivnu akciju 
usmjerenu na nadzor tehniËke ispravnosti vozila.

Akciju su proveli na dva mjesta, tj. dvije najprometnije ulice, 
Petrinjskoj i GaldovaËkoj, te su tom prigodom zaustavljajuÊi 
vozila ista na mjestu odmah i pregledali te vozaËe upozori-
li na propisanu opremu koja je obavezna u vrijeme zimskih 
uvjeta na cesti. 

Kako je akcija bila iskljuËivo preventivnog karaktera, ne-
ispravni vozaËi koji svoja vozila nisu „opremili“ propisanom 
zimskom opremom ovom prilikom nisu sankcionirani veÊ samo 
upozoreni. Na ovaj se naËin, dakle i prevencijom, nastojalo 
utjecati na smanjenje prometnih nesreÊa i stradavanje sudioni-
ka u prometu, naroËito u vrijeme zimskih uvjeta na cestama. 

A takvi uvjeti toga su dana doista i „vladali“ naπim prometni-
cama jer je pao prvi obilniji snijeg ove zime i stvorio dosta pro-
blema u prometu, a i broj prometnih nesreÊa toga je dana bio 
neπto veÊi, no na sreÊu bile su samo s materijalnom πtetom. 

Gotovo svi zaustavljeni i kontrolirani vozaËi ovu su akciju 
prihvatili s velikim odobravanjem i pohvalili policiju πto i na 
ovakav naËin brine o sigurnosti vozaËa. 

Tom su prigodom dijeljeni i letci koje su za ovu akciju osmi-
slili i tiskali „Auto Hrvatska“ i Postaja prometne policije Sisak, 
potvrujuÊi tako njihovu dobru viπegodiπnju suradnju.

Podsjetimo: 
- ZIMSKI UVJETI NA CESTI su takvi uvjeti kada je kolnik pre-

kriven snijegom ili kada je na kolniku poledica.
- Za vrijeme zimskih uvjeta na cestama zabranjuje se promet 

motornim vozilima koja nemaju propisanu zimsku opre-
mu.

- Pod zimskom opremom motornih vozila podrazumijevaju 
se zimske gume (M+S) na svim kotaËima ili ljetne gume s 
najmanjom dubinom profila 4 mm i s lancima za snijeg pri-
pravnim za postavljanje na pogonske kotaËe.

- NovËanom kaznom od 700 kn za prekrπaj Êe biti kaænjen 
vozaË ako upravlja vozilom koje nema propisanu zimsku 
opremu u vrijeme kada su nastupili zimski uvjeti na cesti.m

Iva HRANITELJ

Prometna akcija u 
Sisku

SisaËki prometni policajci vozaËe upozorili na 
zimske uvjete

Slavonski Brod: 
dobrodoπlica 
vjeæbenicima

Od vas se oËekuje da proaktivnim naËinom rada 
predstavljate hrvatsku policiju u EU kao moderni 
policajci - kazao je Mijo KrπiÊ, naËelnik PU 
brodsko-posavske, okupljenim vjeæbenicima

U sklopu Radnog kolegija za mjesec studeni naËelnik Po-
licijske uprave brodsko-posavske Mijo KrπiÊ zaæelio je dobro-
doπlicu vjeæbenicima koji su, sukladno potrebama, rasporeeni 
po ustrojstvenim jedinicama. 

- Koristim ovu prigodu da vam prenesem poruku ravna-
telja policije. Trebate znati da je Ravnateljstvo policije iza vas 
jer ste upravo vi buduÊnost nove hrvatske policije. Kad kaæ-
em nove hrvatske policije, mislim na policiju koja Êe ulaskom 
Republike Hrvatske u Europsku uniju djelovati po europskim 
standardima. Od vas se oËekuje da prvenstveno proaktivnim 
naËinom rada predstavljate hrvatsku policiju u Europskoj uniji  
kao moderni policajci.

Stiglo vas je 53, a to je dosad najveÊi broj koji je u Policijsku 
upravu doπao odjednom, ako izuzmemo razdoblje Domovin-
skog rata. Dobro nam doπli! Vi ste nova velika snaga i od vas 
se oËekuje da date doprinos te ono πto ste nauËili i primijenite. 
Naravno, ne oËekuje se da odmah uzmete palice, junaËite se 
i krenete u akciju hvatanja kriminalaca veÊ da, za prvu ruku,  
upijate, uËite od starijih, iskusnih kolega dok ne postignete 
potrebne ovlasti, znanja i vjeπtine.

Mogu vam reÊi da se od vas traæi primjerena disciplina i 
na tome Êemo ustrajati. Nemojte iskakati iz vrlo jasnih pravila, 
propisanih zakonima i pravilnicima. U ovoj Policijskoj upravi 
poπtuje se red, zakon i disciplina. Podrπka smo vam i pomoÊ 
u vaπem napretku kroz rad, a vaπe je da to prihvatite i na kraju 
uspijete - rekao je naËelnik Mijo KrπiÊ.

Dolaskom novih vjeæbenika, koji su rasporeeni po policij-
skim postajama, zasigurno je stigla nova snaga i mladost. Pred 
njima je teæak i trnovit put hrvatskog policajca. NaËelnik je, na-
kon πto im  je uruËio rjeπenja, zaæelio puno sreÊe u radu.m 

Kata NUJI∆
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Predstavnici ugostiteljskih objekata zadovoljni 
su nazoËnoπÊu policijskih ophodnji na terenu i 
suradnjom s njima

Potkraj mjeseca studenoga u Policijskoj upravi brodsko-
posavskoj odræan je sastanak sa ugostiteljima u cilju jaËanja 
partnerskog odnosa. Na sastanku su razmijenjena iskustva i 
dogovorene daljnje smjernice u cilju dosljedne provedbe za-
konskih odredbi.

Unutar ugostiteljskih objekata u centru grada, i ispred njih, 
uglavnom je vikendima koncentrirana populacija mladih iz 
Slavonskog Broda, ali i okolnih sela. Situaciju koja je trenutno 
zadovoljavajuÊa, treba nastaviti dræati pod kontrolom, kako u 
unutraπnjosti objekata, tako i izvan njih. Sustavi sigurnosti su 
razliËiti (tjelesna, tehniËka i sl), iako pojedini ugostitelji nemaju 
nikakav vid zaπtite. Sve ËeπÊi angaæmani zaπtitarskih sluæbi su 
za svaku pohvalu. Predstavnici ugostiteljskih objekata zado-
voljni su nazoËnoπÊu policijskih ophodnji na terenu i suradnjom 
s njima, te su dodali da dodatno ohrabruje pojava policijskih 
sluæbenika u civilu, kojih bi trebalo biti i viπe.

Ugostitelji su iznijeli i detektirane probleme s kojima bi se 
trebalo na bezbolan naËin uhvatiti u koπtac. To su zasigur-
no gosti provokatori, uz pitanje kako se takvih rijeπiti. Jedno 
je sigurno, a to je postupiti kao diplomat i na nekakav naËin 
spustiti tenzije do dolaska policije. »esti problemi su i susjedi 
koji se æale na buku, pa zovu inspekciju, iako je u objektu sve 
atestirano i radi se u skladu s propisima. Takoer se susreÊu 
i s problemima, kao πto je dolazak veÊ pijanih gostiju, pa je 
teπko dokazati da takvom gostu nije usluæeno alkoholno piÊe 
u tom objektu, a nalaze se i prazne boce od alkoholnih piÊa 
u unutraπnjosti ugostiteljskog objekta, koja se inaËe ne sluæe 
u tom objektu.

Policijski sluæbenici su iznijeli podatak da je tijekom 2008. i 
2009. godine evidentirano preko tisuÊu osoba koje na javnom 
mjestu konzumiraju alkohol, te je odreen broj procesuiran. 
Izdavani su obavezni prekrπajni nalozi ili pisana upozorenja.

Razmiπljam o nekom vidu tehniËke zaπtite

 U noÊnom klubu caffe baru „Alfa“ poπtuje se radno vri-
jeme, vrlo je visok stupanj sigurnosti gostiju te su rijetki po-
jedinaËni ekscesi.

„U svom ugostiteljskom objektu imam angaæirana dva 
djelatnika zaπtitarske sluæbe, dok za sada nemam nikakvu 
tehniËku zaπtitu, a dogodile su mi se veÊ tri provale kojima 
mi je priËinjena veÊa πteta. Otuivali su mi polog, cigarete 
i piÊe. Mogu reÊi da Êu ubrzo i realizirati neki vid tehniËke 
zaπtite. Najvjerojatnije Êu postaviti nadzorne kamere sa svih 
strana“- rekao je vlasnik Denis Buruπ. 

Na naπ upit kako ocjenjuje suradnju s policijom i ima li 
negativnih iskustava, rekao je: „NazoËnost policije mi puno 
znaËi i dobro suraujemo, a volio bih da vas je i viπe. Imam 
povjerenje u policiju, ali 80 %, a 20 % ne, jer i policajci su 
samo ljudi. Negativnih iskustava sa policijom nemam“, re-
kao je Denis, dodavπi da i njega tiπte sliËni problemi, koji su 
izneseni na ovom sastanku.

Denis Buruπ, jedan je od onih ugostitelja koji vode po-
sebnu brigu o svojim gostima. Pijanim gostima ne usluæuje 
alkoholna piÊa, a ako primijeti da se netko zbog alkoholi-
ziranosti nije sposoban voziti, on ga odveze kuÊi ili netko 
od njegovih zaposlenika. Naravno, vlasnik Buruπ u takvim 
situacijama koristi vlastito vozilo, jer mu je sigurnost njego-
vih gostiju najbitnija.

U konaËnici je dogovorena joπ kvalitetnija suradnja, tako 
da Êe tijekom vikenda, kada je poveÊan broj gostiju u i 
ispred ugostiteljskih objekata, policijski sluæbenici s odgo-
vornim osobama tijekom svoga rada uspostavljati kontakte 
i razmjenjivati iskustva u vezi s postojeÊim stanjem, a sve 
u cilju pravovremenog rjeπavanja eventualno nastalog pro-
blema. m

Kata  NUJI∆ i Vladimir LIOVI∆,
(pom. naËelnika PP Slavonski   Brod)

 Foto: Vladimir LioviÊ

PU  brodsko-posavska

JaËanje partnerskog odnosa ugostitelja i policije



iz rada policije

57
 mir • ugled • povjerenje • 2010. • sijeËanj 

 Policijske su postaje temelj kvalitetnog rada, 
one su operativna baza. OjaËamo li postaje 
kvalitetom i kvantitetom - neizostavan je bolji 
rezultat u radu

U ponedjeljak, 30. studenoga 2009. u prostorijama Po-
licijske uprave zagrebaËke odræan je radni sastanak gra-
donaËelnika gradova iz æupanije i naËelnika opÊina na Ëelu 
sa æupanom Stjepanom KoæiÊem.

Inicijativu domaÊina, naËelnika Policijske uprave zagre-
baËke Tomislava Buterina, koji im se predstavio zajedno  sa 
svojim najbliæim suradnicima, zamjenikom Mihaelom Var-
gom, naËelnikom Sektora policije Dubravkom Teurom i naË-
elnikom Sektora kriminalistiËke policije Markom MikuliÊem, 
svi prisutni su prepoznali kao hvalevrijedan iskorak u obnovi 
odnosa policije i lokalne samouprave. GradonaËelnici i naË-
elnici opÊina s podruËja zagrebaËke Æupanije iznijeli su svoja 
iskustva, osvrnuli se na pohvale, ali i na neke od problema 
na koja su naiπli odnosno nailaze pri koordiniranju rada i 
suradnje s policijom. 

Zvonko LuketiÊ, policijski sluæbenik u I. PP 
Rijeka, Tomislav TopaloviÊ, voa interventne 
grupe u IJP, te dvojica policijskih sluæbenika u 
Odjelu opÊeg kriminaliteta PU PG, Dinko KudriÊ 
i  Kristijan MarinoviÊ, dobitnici su prigodne 
nagrade za skupinu

Na prigodnoj sveËanosti, odræanoj 25. studenoga 2009. u 
Policijskoj upravi primorsko-goranskoj, zamjenik naËelnika PU 
Branimir Liker uruËio je prigodne nagrade Ëetvorici policijskih 
sluæbenika, kao i spomen znaËke umirovljenim djelatnicima.

Zvonko LuketiÊ, policijski sluæbenik u I. Policijskoj postaji 
Rijeka, Tomislav TopaloviÊ, voa interventne grupe u IJP, te 
dvojica policijskih sluæbenika u Odjelu opÊeg kriminaliteta PU 
PG, Dinko KudriÊ i  Kristijan MarinoviÊ, dobitnici su prigodne 
nagrade za skupinu, a prema odluci Ravnateljstva policije.

Ovi su policijski sluæbenici temeljitim i upornim radom na 
terenu prikupili korisna saznanja o moguÊim poËiniteljima ka-

Nagrada u pravim rukama
znenih djela, koja su poËinjena na podruËju ove, ali i drugih 
policijskih uprava. Tijekom kriminalistiËkih istraæivanja to je bila 
vaæna komponenta u otkrivanju skupine poËinitelja ciljanih ka-
znenih djela razbojniπtava i provala u kuÊe, izvrπenjem kojih je 
poËinjena milijunska materijalna πteta. Izuzetnim i nesebiËnim 
angaæmanom te na koncu uspjeπno provedenim kriminalisti-
Ëkim istraæivanjem oni su i razrijeπili ova kaznena djela. Stoga 
je nagrada koju su dobili itekako zasluæena, a za vjerovati je 
da nije niti posljednja.

Na istoj su sveËanosti dodijeljene i spomen znaËke trojici 
umirovljenih djelatnika ove Policijske uprave i to: Danku Hla-
vaËu, koji je umirovljeniËke dane doËekao radeÊi kao  pomo-
Ênik naËelnika PP za policiju u PP Vrbovsko; Ivici Janeπu - do 
nedavno voa graniËnog sektora u Policijskoj postaji Delnice 
i Mladenu Kezeleu, bivπem zapovjedniku ophodnog broda u 
Postaji pomorske policije Rijeka. m

Mirjana KULA©
Slika: PU PG

PUZ: Radni sastanak 
s predstavnicima lokalne samouprave

Temeljem iznesenog, naËelnik Policijske uprave zagrebaËke 
Tomislav Buterin i æupan Stjepan KoæiÊ sloæili su se u razmiπlja-
njima da je suradnja vrlo dobra, πto ne znaËi da nema prostora 
za njezino poboljπanje. Kontakt-policajac je ono πto lokalna 
zajednica smatra prioritetom. I gradovi i opÊine s podruËja 
Æupanije prisutnost kontakt-policajca smatraju vrlo korisnim i 
iznimno dobro prihvaÊenim od stanovnika lokalne zajednice. 
Upravo stoga, s ciljem da se poboljπa meusobna suradnja 
svih koji mogu doprinijeti poboljπanju stanja sigurnosti, a sa-
mim time i kvalitete æivljenja odreenog podruËja, i opÊine su 
prepoznale svrhu vijeÊa za prevenciju, koje svi gradovi s po-
druËja ZagrebaËke æupanije veÊ imaju.

„Policijske su postaje temelj kvalitetnog rada, one su operati-
vna baza. OjaËamo li postaje kvalitetom i kvantitetom - neizosta-
van je bolji rezultat u radu. Uz sve veÊi broj kontakt- policajaca, 
Ëiju prisutnost i nezamjenjiv rad svi pozdravljaju, pojaËala bi se 
preventivna aktivnost. Naizgled malim problemima i kriminalu 
u lokalnoj zajednici na taj bi naËin onemoguÊili jaËanje i πirenje 
- sloæili  su se u razmiπljanju naËelnik Tomislav Buterin i æupan 
Stjepan KožiÊ. m

PUZ 
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U sklopu zajedniËkog projekta Programa UNDP-
a i MUP-a „Sigurnost zajednica“,  zapoËetog 
u oæujku 2007., te uz suradnju varaædinskog 
VijeÊa za prevenciju kriminaliteta,  predstavnika 
grada Varaædina i Razvojne agencije sjever-DAN, 
30. studenoga, u Varaædinu, u prostorijama 
bivπe vojne pekare otvoren je Centar kreativne 
industrije „BUKA“. 

Otvorenju Centra „Buka“ prisustvovali su izaslanik ministra 
unutarnjih poslova Republike Hrvatske Tomislava Karamar-
ka, naËelnik Policijske uprave varaædinske Rade Sitar,  Stalni 
predstavnik UNDP-a u Hrvatskoj Yuri Afanasiev, gradonaËelnik 
grada Varaædina Ivan »ehok i predsjednik Uprave Razvojne 
agencije sjever-DAN Miljenko ErnoiÊ.

Centar kreativne industrije osmiπljen je nakon provedenog 
istraæivanja javnog mnijenja o stanju sigurnosti u gradu Varaædi-
nu u sklopu projekta „Sigurnost zajednica“. Istraæivanje je poka-
zalo kako je nedostatak prostora za aktivnosti mladih i njihovu 
kreativnost ocijenjen kao problematiËan od strane graana.  

Stoga je VijeÊe za prevenciju kriminaliteta grada Varaædina 
odluËilo pronaÊi mjesto u kojem Êe se mladi moÊi okupljati. 
»etiri glavna projektna partnera (UNDP, PU Varaædinska, Grad 
Varaædin, Razvojna agencija Sjever-DAN)  zapoËeli su suradnju 
u traæenju lokacije za Centar kreativne industrije. Ministarstvo 
unutarnjih poslova dobilo je od Ministarstva obrane prostorije 
stare vojne pekare kako bi ju prenamijenilo i adaptiralo u novu 
policijsku upravu, no zajedniËki s gradom Varaædinom dogo-
voreno je da se prostorije vojne pekare iskoriste za adaptaciju 
Centra kreativne industrije.  

UNDP je investirao u ovaj projekt iznos od 200.000 kuna, 
Grad Varaædin je dao 250.000 kuna, a prikljuËilo mu se i Mi-
nistarstvo gospodarstva, rada i poduzetniπtva s iznosom od 
100.000 kuna. Centar kreativne industrije prvi je projekt pre-
namjene vojnih objekata u lokalnim zajednicama  u druπtveno 
korisne objekte kako bi se osigurala sigurna, kreativna mjesta 
za mlade, poticao lokalni razvoj te lokalno poduzetniπtvo. Kroz 
javni poziv na predaju projekata potencijalnih korisnika Centra 
odabrano je 12 udruga, obrtnika i umjetnika. 

U skladu s projektom UNDP-a „Sustavno gospodarenje 
energijom u gradovima i æupanijama RH“ (SGE),  provedena je 
provjera energetske efikasnosti objekta, te je tim za energet-
sku efikasnost predloæio potencijalne sponzore koji su ponudili
energetski uËinkovite materijale za adaptaciju prostora.

U Republici Hrvatskoj joπ uvijek postoji velik broj vojnih obje-
kata koji stoje neiskoriπteni. Upravo iz tog razloga UNDP Êe 
nastaviti suradnju s Ministarstvom obrane, lokalnom upravom 
i samoupravom, policijom, razvojnim agencijama i poduzetnici-
ma diljem Hrvatske kako bi podræao jednako odræive razvojne 
projekte u neiskoriπtenim vojnim objektima.  

Ovaj je Centar kreativne industrije primjer dobre suradnje 
izmeu Vlade Republike Hrvatske, tijela lokalne uprave, pri-
vatnog sektora i civilnog druπtva u kreiranju sigurnih kreativnih 
mjesta za mlade. m

Marina KOLARI∆

Varaædin: Otvoren Centar kreativne industrije - BUKA
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U prostorijama PU zagrebaËke  u dvorani za 
izdavanje dokumenata u prizemlju  knjiæevnici 
su Ëitali ulomke iz svojih djela - a sve za vrijeme 
redovnog rada Odjela upravnih poslova.

U okviru Mjeseca knjige i festivala Pazi knjiga, koji organizi-
ra udruga Knjiga u centru, pod pokroviteljstvom Ministarstva 
kulture u petak, 23. listopada od 18 do 19 sati 
u prostorijama Policijske uprave zagrebaËke 
odræana je po prvi put knjiæevna manifestacija: 
„Proza u policiji“.

Prijedlog za odræavanje ovakve manife-
stacije dala je Ana –okiÊ, voditeljica projekta 
i Ëlanica udruge Knjiga u centru, a cilj je bio 
pokazati da usprkos predrasudama policija i 
kultura imaju mnogo toga zajedniËkog.

Ideju sam predstavila zamjeniku naËelnika 
PU zagrebaËke koji je odmah dao „zeleno“ 
svjetlo, a pomoÊ i podrπku dobili smo od naË-
elnika Sektora upravnih poslova Mladena Vlai-
Êa i naËelnice Odjela upravnih poslova Renate 
©ohinger Uzorinac.

NeobiËnost ove manifestacije je u tome πto 
je zamiπljena tako da  u prostorijama PU za-
grebaËke  u dvorani za izdavanje dokumenata 
u prizemlju  knjiæevnici Ëitaju ulomke iz svojih 
djela - a sve za vrijeme redovnog rada Odjela 

upravnih poslova. Dakle, graani koji dolaze obaviti poslove 
za dokumente mogli su zastati i posluπati ulomke iz knjiæe-
vnih djela.

U Ëitanju ulomaka su se izmjenjivali Ana –okiÊ,  Milica Lu-
kπiÊ, Zoran PongraπiÊ djelatnik PU zagrebaËke i Igor »uman-
dra, djelatnik MVP-a.

Ana –okiÊ Ëitala je ulomke iz romana Recepti za sreÊu, 
Milica LukπiÊ ulomke iz zbirke priËa „PriËe za 
teπku noÊ“, Zoran PongraπiÊ ulomke iz zbirke 
priËa „Nespretna krila anela“, a igor »uman-
dra pjesme iz joπ neobjavljene zbirke.

Moram priznati da smo, s obzirom da 
se takva manifestacija po prvi put odræala u 
ovakvom obliku, svi pomalo imali tremu. No, 
na svu sreÊu trema je bila pozitivna i nesta-
la je Ëim su knjiæevnici poËeli Ëitati ulomke iz 
knjiga.

Graani, ali isto tako i kolege-sluæbenici 
na „πalterima“ bili su pomalo zaËueni, no sa 
zanimanjem su pratili zbivanja za stolom. Bilo 
je tu smijeha, pljeska pa i povika...

Predstavnici medija (HRT,  VeËernji list, 
Novi list….) i ovaj put odradili su svoj posao i 
popratili manifestaciju. 

Raziπli smo se oko 19 sati uz zajedniËku 
nadu da Êe ovakvi susreti postati tradicija.m 

Aleksandra LJUBA 

Proza
u

policiji
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GospiÊ: odræan okrugli 
stol na temu 
‘Stop nasilju’

Policijski sluæbenici tijekom 2008. i 2009. 
postupali su u 132 sluËaja nasilja u obitelji, a 
124 poËinitelja procesuirana su i kaænjena

U organizaciji Grada GospiÊa i VijeÊa za prevenciju Grada 
GospiÊa u povodu obiljeæavanja Meunarodnog dana borbe 
protiv nasilja nad æenama, 25. studenoga u dvorani Kulturno-
informativnog centra u GospiÊu odræan je okrugli stol pod na-
zivom „Stop nasilju“, Ëiji je cilj upoznati πiru javnost s pojavom 
nasilja u obitelji i njegovim posljedicama. 

Uz organizatore Grad GospiÊ i Ëlanove VijeÊa za prevenciju 
Grada GospiÊa sudjelovali su predstavnici Policijske postaje 
GospiÊ, Obiteljskog centra LiËko-senjske æupanije, Zavoda za 
javno zdravstvo LiËko-senjske æupanije i Centra za socijalnu 
skrb LiËko-senjske æupanije. Prisutne je pozdravila zamjenica 
gradonaËelnika Grada GospiÊa Marta GrguriÊ te u uvodnom 
govoru istaknula kako je nasilja nad æenama sve viπe u da-
naπnjem druπtvu, ali da se to joπ uvijek malo prijavljuje. U ime 
VijeÊa za prevenciju Grada GospiÊa,  predsjednik VijeÊa Ivan 
Biljan istaknuo je ulogu VijeÊa u borbi protiv nasilja nad æe-
nama, kao i  odgovornost svih pojedinaca i institucija, a ne 
samo policije. 

Kontakt-policajci 
odræali predavanja 

uËenicima
„Nasilje meu djecom u πkolama“ i „Opojne 
droge“ bile su teme policijskih predavanja u O© 
V. Nazor u Novoj Bukovici i O© „I.G. KovaËiÊ“ u 
Zdencima

Krajem jedanaestog i poËetkom dvanaestog mjeseca ove 
godine, policijski sluæbenici kontakt-policije PU virovitiËko-
podravske odræali su prigodne prezentacije djeci uzrasta 5. 
do 8. razreda u osnovnoj πkoli V. Nazor u Novoj Bukovici na 
temu „Nasilje meu djecom u πkoli“ te u O© „I.G. KovaËiÊ“ 
u Zdencima na temu „Opojnih droga“.

NaËelnik Policijske postaje GospiÊ Stjepan SabljiÊ, koji je 
ujedno i zamjenik predsjednika  VijeÊa za prevenciju Grda Go-
spiÊa, u izlaganju je izmeu ostalog iznio i statistiËke pokaza-
telje o nasilju u obitelji na podruËju Policijske postaje GospiÊ. 
Policijski sluæbenici tijekom 2008. i 2009. godine postupali u 
132 sluËaja nasilja u obitelji kojom prilikom su prijavili nadle-
ænom prekrπajnom sudu 144 poËinitelja od Ëega su 124 po-
Ëinitelja (86%) procesuirana i kaænjena, a navedenim djelima 
ukupno su oπteÊene 182 osobe, od Ëega su 130 æene - ista-
knuo je naËelnik SabljiÊ.  

Izlaganje na temu Spirala nasilja u obitelji iznio je Viktor Boæ-
iËeviÊ iz Zavoda za javno zdravstvo, a o pozitivnom roditeljstvu 
kao prevencijskom modelu moglo se Ëuti od Danka Butorca iz 
Obiteljskog centra LiËko-senjske æupanije. O postupanju Cen-
tra za socijalnu skrb u sluËajevima nasilja nad æenama izlagala 
je ravnateljica Centra za socijalnu skrb GospiÊ i istaknula da je 
Centar intervenirao u 42 obitelji s podruËja GospiÊa.m 

Kristina MAODU©  

Predavanje kontakt-policajaca iz PP Slatina u O.©. u Novoj 
Bukovici pratilo je oko πezdesetak djece s uËiteljicama i ravna-
teljicom. Uz prigodne slike na video-zidu mogli su vidjeti razne 
„loπe“ primjere ponaπanja svojih vrπnjaka u drugim πkolama. 
Policajac, predavaË je komentirajuÊi video-slajdove, objaπnja-
vao πto dovodi do delinkventnog ponaπanja, koji su najËeπÊi 
uzroci, kako se boriti i koje sve institucije moraju biti ukljuËene 
u suzbijanje i sprjeËavanje takvog ponaπanja, koje su tjelesne 
posljedice te kakve su sankcije za poËinitelje.

Veliki napor u edukaciji πkolske djece u O.©. u Zdencima 
uloæili su i kontakt-policajci iz PP Orahovica, koji su takoer 
prikazivanjem video-slajdova, obraivali temu „Opojne dro-
ga“. Za uËenike osmih razreda prezentacija je bila veoma 
zanimljiva. VeÊ je tijekom predavanja primijeÊeno kako veliku 
pozornost posveÊuju ovoj temi o kojoj su znali neπto - ali ne 
dovoljno, a sad su dobili puno opπirnije informacije i sliku πto 
je to droga. Istodobno, policijski sluæbenici su u okviru jednog 
πkolskog sata ovu kvalitetno pripremljenu temu - joπ kvalite-
tnije komentirali.

Tijekom prezentacije uËenici su imali priliku doznati πto je to 
droga, kakve vrste droge postoje, kakve su opasnosti od kon-
zumacije pojedinih vrsta droga, na koji naËin droga dolazi do 
mladih, kako prepoznati konzumenta pojedinih droga, kakve 
su posljedice u obitelji i druπtvu od konzumacije droge, koje 
su sankcije i sliËno. Takoer, uËenici u Zdencima u predvorju 
svoje πkole saËinili su i panoe s prigodnim slikama i tekstovima 
koji upuÊuju na opasnosti od droga i drugih opijata. 

UËitelji i ravnateljica ove πkole predavanje su ocijenili veoma 
pozitivno, smatrajuÊi kako je vrlo korisno. Ovo je samo poËetak 
edukacije: s istim temama po πkolama u Æupaniji virovitiËko - 
podravskoj nastavit Êe se i dalje!m                

 Josip ©TAJDOHAR
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Kontakt-policajac Slaven Hiæak, uz svakodnevne 
poslove, u Gradsku knjiænicu vraÊa knjige koje 
graani zbog nemara ili srama godinama Ëuvaju 
na svojim policama

Slavena  Hiæaka, jednog od πestorice koprivniËkih kontakt-
policajca, u gradu zaËina i juha svi poznaju. Naime, krajem 
listopada proπle godine ravnateljica Gradske knjiænice „Fran 
GaloviÊ“ Dijana SaboloviÊ-Krajina poæalila se naπem policajcu 
kako ne moæe doÊi do korisnika koji veÊ godinama nisu vratili 
knjige. Nisu se odazivali ni na pismene ni telefonske zamolbe 
knjiæniËara da vrate knjige. Kako se radi o naslovima veÊe vri-
jednosti, zamolila je Hiæaka da provjeri gdje su ti ljudi, æive li na 
istim adresama ili su se preselili. Naπ kontakt-policajac tako je 
obiπao 15-tak KoprivniËana. 

- Kada mi ljudi otvore vrata, prvo se neugodno iznenade. 
Misle da sam ih posjetio jer su neπto skrivili. No, kada se pred-
stavim i kaæem zaπto sam doπao, lakne im. ObiËno mi kaæu: 
„Joj da te knjige. To mi je joπ ostalo od… Ne znam ni sam πto 
Êu s njima. Baπ dobro da ste doπli po njih da ih se rijeπim“ - 
ispriËao nam je Hiæak.

Kontakt policajac je otkrio da ti „nesavjesni“ korisnici knji-
ænice nisu nestali, veÊ da i dalje æive na svojim adresama, da 
knjige nisu izgubili, veÊ ih Ëuvaju uredne na svojim policama ili 
u ladicama. No, zaπto onda nisu godinama vratili knjige?

 - Mislim da su gurali problem pod tepih jer ih je bilo sram 
donijeti knjigu kad im raËunalo oËita bar kod i na ekranu se 
pojavi 2007. godina… Nelagoda… I na kraju pitanje knjiæni-

Ëarke  zaπto niste vratili knjigu dvije godine i sliËno. Ljudima 
sam rekao da sami vrate knjige, da neÊe platiti nikakvu kaznu, 
ali oni su me zamolili bih li ja to mogao uËiniti umjesto njih - 
objaπnjava nam kontakt-policajac. 

Ljubazan, susretljiv i komunikativan policajac
Ravnateljica SaboloviÊ-Krajina razlog nevraÊanja knjiga vidi 

u psiholoπkoj barijeri.
- Ljudi odgaaju vratiti knjige i vrijeme prolazi, zakasnina 

se poveÊava, a ti naslovi drugim Ëlanovima knjiænice nisu do-
stupni. Knjige su javna imovina i knjiænica kao javna ustanova 
je zaduæena za to javno dobro. NaplaÊivanje zakasnine ovdje 
je sporedna stvar - objaπnjava nam ravnateljica i dodaje kako 
je Slaven pomogao i knjiænici i korisnicima. Dijana SaboloviÊ-
Krajina je jako zadovoljna suradnjom s policijom i kaæe kako 
je naπ kontakt-policajac primjer idealnog policajca - ljubazan, 
susretljiv i komunikativan - koji je uspio razbiti stereotipe o 
policiji. 

Slaven Hiæak, kao kvartovski policajac, nadzire uæi dio 
centra grada gdje je smjeπtena knjiænica i okolne ulice sa 
oko 3 500 stanovnika. Obavlja sve poslove kontakt-policaj-
ca. Graani ga pitaju i koliko koπta putovnica i koliko moraju 
Ëekati za pojedine dokumente. Hiæak naglaπava kako njegov 
rad nije represivan veÊ izlazi u susret graanima i instituciji 
koja ima problem. Rezultat tog rada je da je knjiænica vrati-
la neku vrijednu knjigu, a graanin je rijeπio problem, a da 
nije izaπao iz kuÊe. 

   Slaven Hiæak i knjiæniËar Darko JoviËiÊ

KoprivniËki recept za Policiju u zajednici 
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Ovaj projekt je dobio veliku pozornost u medijima i dobar 
odjek u javnosti. Zbog toga Slavena zaustavljaju ljudi na ulici 
i kaæu mu: „Slavene, doite i do mene doma. Ni moja kÊerka 
nije dugo vratila lektiru…“.  

- Neki ljudi me prepoznaju na cesti: „Jeste li vi onaj polica-
jac koji vraÊa knjige u knjiænicu? Moja kÊerka ima jednu veÊ 
tri godine. Moæete li i nama vratiti knjige?“. OsjeÊam da sam 
bliæi svakom graaninu kojem sam vratio knjigu u knjiænicu i 
da je on bliæi meni te da ima viπe povjerenja u mene i u policiju 
u cijelosti - kaæe Hiæak. 

Policajac se prisjetio i nekih smijeπnih situacija kada je po-
sjetio jednu obitelj.

- Dobar dan.
- Dobar dan. Znam zbog Ëega ste doπli.
- Stvarno? A zbog Ëega sam doπao? 
- Doπli ste zbog piπtolja.
- Dajte da Ëujem o tom piπtolju. 
Gospodin je nedavno policiji prijavio krau piπtolja. No, re-

kao sam mu da nisam doπao zbog piπtolja nego da njegova kÊ-
erka nije dugo vratila knjige u knjiænicu - prisjetio se Slaven. 

Na ovaj naËin Hiæak je u knjiænicu vratio 50-tak vrijednih 
naslova koji nisu bili dostupni svim korisnicima knjiænice. Bilo 
je tu raznih knjiga, od lektire, beletristike do vrijednih enciklo-
pedija i sve su bile oËuvane. m

Ana Marija VOJKOVI∆
Snimio Robert FERENC

Gradska knjiænica s koprivniËkom policijom surauje od 
samog poËetka projekta Policija u zajednici. - SjeÊam 

se kako smo imali problem sa tzv. „dæeparoπima“. 
Kroz knjiænicu svaki dan prolazi mnogo ljudi i neki 
su to iskoristili. Ljudima su nestajali novËanici iz 

kaputa na vjeπalici. Tada smo na sve police s knjigama 
zalijepili poznate plakate „Gdje vam je novËanik?“. To 
je stvarno imalo efekta - prisjetila se SoboliÊ Krajina. 

I tako je poËela suradnja dviju institucija. Slaven 
Hiæak je za najmlae korisnike knjiænice odræao i 

predavanja u tzv. priËaonicama za djecu koja ne idu u 
vrtiÊ. Objasnio im je πto rade policajci, kako se moraju 
ponaπati prema nepoznatim osobama ili predmetima, 
kome se mogu obratiti ako se nau u nevolji. Takoer 
im je rekao kako se treba sigurno ponaπati u prometu 

ili koliko moæe biti opasno rukovanje petardama.

Zaklada policijske solidarnosti 

Dodjela novËane 
pomoÊi 

Upravni odbor Zaklade policijske solidarnosti 
na svojoj sjednici odræanoj 12. listopada 2009. 
donio je Odluku o dodjeli novËane pomoÊi u 
punom iznosu od 13.235 kuna potrebnih za 
kupnju pomagala, a Odluku o novËanoj pomoÊi 
u prostorijama PU karlovaËke Antunu BiliËiÊu 
su uruËili predsjednik Upravnog odbora 
Zaklade policijske solidarnosti Darko Car i 
naËelnik PU karlovaËke Josip ∆eliÊ.

- Drago mi je πto sam se uvjerio da na ovom danaπnjem 
svijetu joπ uvijek postoje drage i dobre osobe spremne po-
moÊi drugima u nevolji - tim je rijeËima Antun BiliËiÊ zapo-
Ëeo svoje iskazivanje zahvale prilikom uruËivanja novËane 
pomoÊi iz sredstava Zaklade policijske solidarnosti. 

Naime, Antun BiliËiÊ, voa ophodnje za zaπtitu dræavne 
granice u Policijskoj postaji Ozalj, Policijske uprave karlo-
vaËke, nikada od osnivanja Zaklade policijske solidarnosti 
nije traæio bilo kakvu pomoÊ iako se veÊ dugi niz godina 
zajedno sa suprugom brine o sinu Toniju starom 16 godi-
na, koji od treÊeg mjeseca svoje starosti boluje od kliniËki 
teπkog oblika cerebralne tetrapareze i nikad u svom æivotu 
nije samostalno hodao. 

Iako mu svakodnevni æivot nije nimalo lak, Antun je te 
svoje probleme hrabro nosio i nikad se nije meu kolega-
ma æalio da mu je teπko ili je ikada zbog takove obiteljske 
situacije traæio privilegije na poslu.

ZahvaljujuÊi njegovim radnim kolegama u Policijskoj po-
staji Ozalj, a i rukovodnom kadru te postaje s vremenom 
su uspjeli nagovoriti Antuna da zatraæi pomoÊ od Zaklade 
koja je iz tog razloga i oformljena iako se Antun uvijek bra-
nio da su ti novci potrebniji bolesnoj djeci koja se moæda 
mogu izlijeËiti. 

Upravni odbor Zaklade policijske solidarnosti na svojoj 
sjednici odræanoj 12. listopada 2009. donio je Odluku o 
dodjeli novËane pomoÊi u punom iznosu od 13.235 kuna 
potrebnih za kupnju pomagala, a Odluku o novËanoj po-
moÊi u prostorijama Policijske uprave karlovaËke Antunu 
BiliËiÊu su uruËili predsjednik Upravnog odbora Zaklade 
policijske solidarnosti Darko Car i naËelnik PU karlovaËke 
Josip ∆eliÊ. 

Prilikom dodjele Odluke o novËanoj pomoÊi gospodin 
Darko Car ponudio je Antunu BiliËiÊu pomoÊ Zaklade i u 
buduÊe ukoliko bi za to bilo potrebe te pozvao sve prisutne 
na promicanje humanitarnog karaktera ove Zaklade koja 
iskljuËivo radi za dobrobit policijskih sluæbenika Ministarstva 
unutarnjih poslova RH. 

Policijski sluæbenik Antun BiliËiÊ zahvalio je prisutnima u 
svoje ime i u ime svoje obitelji kao i svima drugima koji su su-
djelovali u realizaciji ove financijske pomoÊi, koja Êe zasigurno
Ëlanovima njegove obitelji olakπati svakodnevni æivot. m 

Tamara GR»I∆ 
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Bono i Nikola veÊ dugi niz godina nesebiËno 
pomaæu svojim sugraanima u nevolji, ne 
oËekujuÊi pritom posebne nagrade i priznanja

Nakon πto su Nikola KajkiÊ i Bono TomaπeviÊ, policijski 
sluæbenici iz PP Æupanja, 7. prosinca 2009. u zagrebaËkom 
Hrvatskom narodnom kazaliπtu po drugi puta primili prestiænu  
nagradu Ponos Hrvatske, susreli smo se s njima u njihovom 
uredu u sjediπtu Policijske postaje  Æupanja u Policijskoj upra-
vi vukovarsko-srijemskoj. Ovu nagradu dugogodiπnji prijatelji 
i kolege, policajci Nikola i Bono, zasluæili su ËineÊi plemenita 
i hrabra djela uvijek i neprestano, pomaæuÊi svojim sugra-
anima kojima je pomoÊ najpotrebnija, i to u onim najteæim 
æivotnim trenucima kada se Ëovjeku Ëesto uËini da izlaza iz 
teπke situacije viπe nema. Spomenuta nagrada dodjeljuje 
se veÊ petu godinu za redom hrabrim pojedincima, ljudima 
iz susjedstva  koji su svojim herojskim i plemenitim djelima 
zadivili cijelu Hrvatsku. Utemeljitelj ove nagrade je dnevni list 
24sata dok je visoki pokrovitelj predsjednik Republike Hr-
vatske Stjepan MesiÊ. Kao medijski pokrovitelj i partner 24 
sata, ove godine bila  je Hrvatske televizija koja je prikazivala 
reportaæe o herojima u svome programu i izravno prenosila 
sveËanu dodjelu nagrada iz zagrebaËkog HNK-a. Dobitnici 
ovog priznanja skromni su i jednostavni ljudi koji su Ëesto 
riskirali svoje æivote kako bi spasili tue, ljudi koji su pomo-
gli nepoznatom Ëovjeku u nevolji,  ili pak posvetili cijeli  æivot 
pomaganju drugima. 

Akcije dobrote
Upravo ovo potonje Bono i Nikola rade veÊ dugi niz go-

dina - nesebiËno pomaæu svojim sugraanima u nevolji, ne 
oËekujuÊi pritom posebne nagrade i priznanja. Darivali su 
svoje boæiÊnice, pokretali humanitarne akcije… Upravo za-
hvaljujuÊi velikom srcu, nesebiËnosti i upornosti ovih skro-
mnih i simpatiËnih ljudi, dvije obitelji sa æupanjskog podruËja 
- –akoviÊ i Filips - danas imaju svoj topli dom. Bono i Nikola 
humanitarnim radom bave se veÊ godinama, ali prvo veÊe 
zanimanje medija i javnosti  pobudila je  njihova humanitarna 
akcija koju su pokrenuli 2007. godine kako bi pomogli skro-
mnoj i uzornoj πesteroËlanoj obitelji –akoviÊ iz Cerne. Obitelj  
je æivjela u ruπevnoj kuÊi na rubu egzistencije u nehumanim 
æivotnim uvjetima. Sve do jednog dana kada je kontakt-po-
licajac Bono patrolirajuÊi kontakt rajonom Cerna za koji je 
tada bio zaduæen, sluËajno saznao za teπku situaciju koja ih 
je snaπla. Duboko ganut uvjetima u kojima su æivjeli, odluËio 
je da im treba pomoÊi, iako ni sam u tom trenutku nije znao 
na koji naËin i od kuda krenuti. Ali sve je bilo lakπe kada se 
povjerio svome dugogodiπnjem prijatelju i kolegi Nikoli. Za-
jedniËkim snagama  pokrenuli su humanitarnu akciju za pri-
kupljanje donacija siromaπnoj obitelji. Uz svesrdnu pomoÊ 
i podrπku dobrih ljudi, lokalne zajednice, Æupanije vukovar-
sko-srijemske, kolega policajaca  te naËelnika PP Æupanja  
Zlatka »aËiÊa, uspjeli su u svojem  plemenitom naumu - za 
nepunih sedam mjeseci –akoviÊima je izgraena potpuno 

Plavi aneli velikog srca po drugi put dobili nagradu Ponos Hrvatske za pomaganje drugima

Bono i Nikola - ponos Hrvatske
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nova kuÊa. I danas se s njima redovito Ëuju,  rado ih se sje-
te, nazovu, popriËaju... Njihov osmjeh im je, istiËu, najveÊa 
nagrada i priznanje, utjeha da su nekome doista pomogli 
na pravi naËin. 

Ponos Hrvatske 2007. 
Za spomenutu  akciju dobrote primili su nagradu Ponos 

Hrvatske 2007. godine, iako ovaj sluËaj nije  bio prvi puta 
da svoju ruku spasa pruæaju socijalno ugroæenim obiteljima. 
Kako su nam sami rekli, svaki sluËaj s kojim su se do sada 
susretali, svaka ljudska sudbina, ostavila je poseban trag u 
njihovim srcima.  Tako su 2005. godine upoznali desetero-
Ëlanu obitelj GolubiËiÊ iz Boπnjaka koja je s osmero djece 
æivjela u neljudskim uvjetima. Otac koji je bio djelatnik Hr-
vatskih πuma, teπko je nastradao kada mu je drvo palo na 
obje noge. Ostao je invalid. Djeca su trebala biti izuzeta iz 
obitelji te smjeπtena u dom. Te su im godine Nikola i Bono 
darivali svoje boæiÊnice i pakete s hranom koje su prikupili 
uz pomoÊ svojih prijatelja. Pomogli su i obitelji IliÊ iz Boπ-
njaka. Supruænici Ilija i Anelka IliÊ te kÊi Marija æivjeli su  u 
troπnoj zemljanoj kuÊici izvan sela,  bez vode i grijanja sa 
samo 1200 kuna mjeseËnih primanja. Uza sve nedaÊe koje 
su ih snaπle,  majka i kÊer bolovale su od karcinoma. IliÊima 
su potekle suze radosnice kada su im Bono i Nikola daro-
vali svoje boæiÊnice, drva za ogrjev te uveli vodu u njihovu 
kuÊu u Boπnjacima. Na æalost, prije godinu dana majka IliÊ 
je izgubila bitku za æivot. Umrla je od karcinoma dojke, s ko-

jim se borila godinama, dok se njezina kÊer i danas lijeËi od 
karcinoma Ëeljusti. 

I ovu godinu, Bono i Nikola obiljeæili su svojim humanim 
djelima, spasivπi gospou Filips i njezine dvije malene kÊeri 
iz ralja alkoholiziranog supruga i oca koji ih je godinama su-
stavno psihiËki i fiziËki zlostavljao. Tukao ih je bez razloga,
tjerao od kuÊe i po snijegu, seksualno maltretirao djevojËi-
ce… Nesretnu æenu mjesecima su nagovarali da pobjegne 
s djecom od nasilnog supruga.  Neko su vrijeme boravile i  
u Sigurnoj kuÊi, ali po izlasku iz nje sve bi se opet vraÊalo 
na staro. Obitelj Filips  æivjela je u sirotinjskoj ruπevnoj kuÊici, 
bez struje i vode, u nehumanim uvjetima. I ovaj put, zahva-
ljujuÊi inicijativi i upornosti naπih plavih anela, njihovi apeli 
za pomoÊ nesretnoj obitelji Filips nisu ostali bez odgovora. 
Grad Æupanja majci Filips i njezinim djevojËicama donirao je 
stanËiÊ od 30-ak kvadrata koji su Bono i Nikola uz pomoÊ 
dobrih ljudi uredili i potpuno opremili. Kako istiËu, najveÊi je 
problem bio steÊi povjerenje istraumatizirane majke Filips, 
koja nakon dugogodiπnje kalvarije koju je proæivljavala sa 
svojim djevojËicama nije mogla nikome vjerovati. Ljudskim 
pristupom i upornim razgovorima sa nesretnom æenom malo 
po malo, dan za danom  stekli su njezino povjerenje. I tada 
je sve krenulo na bolje! Gospoi su pomogli da se zaposli. 
Njezinim djevojËicama uz pomoÊ gradskih vlasti, tijela  lokal-
ne samouprave te svesrdnu pomoÊ gradonaËelnika grada 
Æupanje, gospodina Davora MiliËeviÊa osigurali su besplatan 
vrtiÊ sve do polaska u πkolu.  I πto je najvaænije - vratili su 

HNK-svi nagradjeni policajci                        foto D. P. PogaËar



humanost

65
 mir • ugled • povjerenje • 2010. • sijeËanj 

im osmjeh na napaÊena lica. I ova njihova akcija nije ostala 
bez odjeka. Ponovno su primili nagradu Ponos Hrvatske u 
HNK-u, 6. prosinca 2009. godine.  Sloæit Êemo se svi, ovim 
humanim djelima  Bono i Nikola dosegnuli su sam vrh cilja 
projekta Policija u zajednici, a to je kvaliteta æivljenja graana.  
©to im znaËi ovo priznanje, πto ih je potaklo na humanitarni 
rad te kako usklauju svoje brojne poslovne obveze, saznajte 
u redcima koji slijede. 

PoveÊali ugled policije kod graana
Kako je sve poËelo ispriËao nam je Nikola KajkiÊ koji je 

u policiji zaposlen od ratne 1991.  godine. Dugi niz godina 
radio je u prometnoj policiji, a posljednjih sedam  je voa 
sektora u PP Æupanja. 

- BuduÊi da radim kao voa sektora, a kolega Bono kao 
kontakt-policajac svakodnevno se susreÊemo s razliËitim 
problemima graana. Uz obavljanje redovitih policijskih  po-
slova i zadaÊa Ëesto se ukaæe potreba da se pomogne lju-
dima. Jednostavno nismo mogli okrenuti glavu od svih tih 
problema. PomaæuÊi naπim sugraanima stekli smo njihovo 
povjerenje te  poveÊali ugled policije kod graana, kazuje 
nam Nikola te dodaje da danas ljudi imaju drugaËiju perce-
pciju prema kontakt-policajcima, ali i ostalim djelatnicima 
policije. 

- »esto nam se javljaju i ljudi iz drugih gradova i sredina, 
iznose nam svoje probleme i primjere koje su imali u praksi 
s policijom ili drugim institucijama. Meusobno razmjenju-
jemo svoja miπljenja i iskustva, savjetujemo ih i nastojimo 
pomoÊi, barem s aspekta policijskog posla. Po struci dipl. 
pravnik, Nikola je kao sudski vjeæbenik marljivo volontirao na 
OpÊinskom sudu u Æapanji punih 18 mjeseci te tako stekao 
dragocjeno radno iskustvo koje pokuπava primijeniti i u oba-
vljanju svakodnevnog policijskog posla.

Bono kao kontakt-policajac radi od samog poËetka rea-
lizacije projekta Policija u zajednici, dakle od 2005. godine. 
Prije toga trinaest je godina radio je u prometnoj policiji. Po-
licajac je postao davne 1992. godine. 

- »uvπi za Projekt policija u zajednici, dobrovoljno sam se 
prijavio za posao kontakt policajca. Mnoge je moja odluka 
iznenadila buduÊi da je spomenuti projekt u to vrijeme bio 
tek u zaËetku, ali ja sam se odmah pronaπao u tome, istiËe 
Bono. Po njegovom miπljenju  projekt Policija u zajednici je 
zasigurno jedan od najboljih projekata naπeg ministarstva, 
jer je napravljen veliki iskorak u implementaciji novog naËi-
na rada policije, koji hrvatsku policiju  pribliæava policijama 

zapadnih zemalja i to su ljudi prepoznali, kazuje nam Bono. 
Vesele ga i rezultati istraæivanja koje je proveo UNDP  pre-
ma kojima hrvatski graani imaju najviπe povjerenja u crkvu, 
vojsku i policiju.

- To je za policiju  velika stvar, istiËe. Nekada je Bono  
patrolirao kontakt-rajonima  Cerna  i Gradiπte, dok je da-
nas zaduæen za rajon na podruËju Grada Æupanje. Kao 
kontakt-policajac izvrsno surauje s lokalnom samoupra-
vom, centrima za socijalnu skrb, πkolama... SusreÊe se s 
razliËitim problemima, ponajviπe maloljetniËkom delinkven-
cijom, zloporabom opojnih droga. ©kolarcima redovito dræi 
edukativna  predavanja na temu nasilja u obitelji, zloupo-
rabe opojnih droga ili pak maloljetniËke delinkvenciji. Baπ 
nedavno, kazuje nam Bono, organizirali smo edukativno 
predavanje u æupanjskim srednjim πkolama o zlouporabi 
opojnih droga, kako bismo naπim mladima ukazali na πtetne 
posljedice koje izaziva njezino konzumiranje. Uz pedagoge 
i psihologe, predavanju su nazoËili i lijeËeni ovisnici iz ko-
mune za lijeËenje ovisnika koja se nalazi u ©arengradu kod 
Iloka. Takav naπ pristup bio je pun pogodak jer su djeca s 
velikom pozornoπÊu sluπala njihova svjedoËanstva o paklu 
droge kroz koji su proπli. 

Na naπ upit  πto ih je spojilo u zajedniËkoj æelji da pomaæu 
drugima te  πto ih potiËe na ovako velika djela, skromno se 
osmjehuju i kazuju da je to dvojbeno pitanje na koje se moæe 
dati puno  odgovora.

- Moæda odgovor leæi u Ëinjenici da sam na vlastitoj koæi 
osjetio kako je to kada nemate svoj dom ili nekoga tko Êe 
vam pomoÊi kada vam je najpotrebnije, kazuje nam Nikola te 
dodaje da i kolegu Bonu æivot nije mazio u ranoj mladosti. 

- Jednostavno smo osjetili potrebu da u sklopu svojih 
redovnih poslova pomognemo najpotrebitijima koliko moæ-
emo, pri Ëemu naglaπavam da  policijski posao ni u jednom 
trenutku nije trpio, istiËe Nikola.  Naime, Nikola je imao  tu 
tragediju da je na vlastitoj koæi osjetio svu surovost rata 1991. 
godine kao i  nedaÊe prognaniËkog æivota. Joπ kao seda-
mnaestogodiπnji mladiÊ stao je u obranu svoga sela Lipov-
ca. Ovo maleno selo na krajnjem istoku Hrvatske na samoj 
granici sa Srbijom 15. studenoga 1991. godine je okupirano. 
Svi su LipovËani prognani iz sela. Meu njima i Nikola koji sa  
svojom obitelji - bolesnim ocem, majkom, tri brata i sestrom 
kreÊe u nepoznato. Rijeka, Boπnjaci, Otok, Vinkovci tek su 
neke od adresa na kojima su KajkiÊi æivjeli u progonstvu dugi 
niz godina. Bono je za vrijeme rata  pomagao svojoj mno-
gobrojnoj rodbini koja je bila prognana iz susjedne Bosne i 

KuÊa u kojoj je živjela obitelj Filips KuÊa u kojoj živi obitelj Filips danas
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Hercegovine. VeÊ tada osjetio je potrebu da pomaæe ljudima 
u nevolji. Svima njima je otvorio vrata svoga doma.

- U jednom trenutku 1992. godine u kuÊi nas je æivjelo 
πesnaestero. Kada u  kuÊi viπe nije bilo mjesta za spavanje, 
spavao sam kod prijatelja, uz osmjeh se prisjeÊa skromni 
Bono. 

Napisali VodiË za ærtve nasilja u obitelji
Potaknuti porastom obiteljskog nasilja u Hrvatskoj po-

sljednjih godina Bono, Nikola i Tomislav MikloπeviÊ, koor-
dinator kontakt-policije u PP Æupanja, napisali su knjigu 
VodiË za ærtve nasilja u obitelji.  Knjiga bi trebala biti tiska-
na poËetkom ove godine, istiËu ponosni autori. Knjigu su 
prvotno nazvali VodiË za ærtve nasilja u obitelji, ali glavna 
recenzentica dr. sc. Marina AjdukoviÊ, inaËe profesorica na 
Filozofskom fakulteta u Zagrebu, potpredsjednica Vladinog 
odbora za borbu protiv nasilja u obitelji te predsjednica 
Druπtva za psiholoπku pomoÊ, ocijenila je da knjiga prelazi 
okvire vodiËa za ærtve nasilja u obitelji jer  sadræi puno ele-
menata za struËnjake.

- Kada smo doπli kod gospoe AjdukoviÊ da nam kaæe 
svoje miπljenje o knjizi, prvo nam je Ëestitala, a potom rekla 
da ju je knjiga oduπevila. InaËe, knjiga se sastoji od tri dijela, 
broji 208 stranica u A4 formatu. U nju smo ukomponirali sve 
institucije koje se bave problematikom obiteljskog nasilja, od 
policije, centra za socijalnu skrb, doma zdravlja, prekrπajnih, 
opÊinskih i æupanijskih sudova, sudova za mladeæ, dræavnih 
odvjetniπtva, djelatnika sigurne kuÊe pa sve do psihosocijalnih 
tretmana. U knjizi Êe se naÊi i  mnogobrojni Ëlanci iz novina 
o obiteljskom nasilju koje smo prikupljali proteklih 6 - 7 go-

dina, kazuje nam Nikola.  InaËe, osim ge AjdukoviÊ knjigu 
su recenzirali i drugi  iskusni i uvaæeni hrvatski struËnjaci koji 
se bave ovom tematikom, kao npr. doc. dr. sc. Irena Cajner 
MraoviÊ s Policijske akademije, prof. dr. sc. Aleksandra KoraÊ 
s Pravnog fakulteta u Zagrebu te doc. dr. sc. Miro Gardaπ 
s Pravnog fakulteta u Osijeku. U poËetku su mnogi bili ske-
ptiËni, ali kada smo im pokazali obilje materijala  kojim smo 
raspolagali te nacrt knjige, promijenili su miπljenje, kazuju 
nam Bono i Nikola. Ilustrator knjige je kolega iz PP Vukovar 
Nenad BariniÊ. U pisanju knjige vodili su se tzv. „ austrijskim 
modelom“ zaπtite od nasilja u obitelji, buduÊi da i novi hrvatski 
Zakon o zaπtiti od nasilja u obitelji slijedi austrijski model za 
koji mnogi struËnjaci tvrde da je ponajbolji model u Europi. 
I Nikola i Bono slaæu se  da Austrija ima najbolje zaπtiÊena 
obiteljska prava πto su zakljuËili na temelju dugogodiπnjeg 
prouËavanja hrvatske i strane literature s ovom tematikom. 
U svrhu pisanja knjige Nikola je proËitao ukupno 24 knjige, 
dok je jednu preveo s njemaËkog jezika.

- Na podruËju naπe æupanije na æalost, joπ uvijek nije zaæ-
ivio psihosocijalni tretman koji je predvien novim Zakonom 
o zaπtiti od nasilja u obitelji. Taj psihosocijalni tretman uklju-
Ëuje struËne osobe kao πto su psihijatar, psiholog, socijalni 
radnik, koji bi trebali zajedniËkim snagama obiteljskog nasil-
nika educirati kako se „odviknuti“ od nasilniËkog ponaπanja. 
Predvieno trajanje psihosocijalnog tretmana je najmanje 60 
dana. U  svijetu je praksa pokazala da je spomenuti tretman 
najbolji naËin za „odvikavanje“ od nasilniËkog  ponaπanja, 
istiËe Nikola. 

Posebno ih veseli πto Êe izdavaË i nakladnik knjige biti 
MUP RH. Oko odluke nisu niti malo dvojili, kazuju nam, iako 
je ponuda za njezino izdavanje stigla i s Pravnog fakulteta u 
Osijeku kao i od jedne æenske udruge. 

Iako je pisanje knjige zahtijevalo jako puno vremena, 
odricanja te mukotrpnog rada, Bono i Nikola su se odrekli 
autorskih prava i  honorara od prodaje knjige. Novac Êe, 
kaæu, donirati  zakladama koje se brinu o ærtvama nasilja 
u obitelji. 

- Ovim putem zahvaljujemo naπim prijateljima i kolegama 
koji su nam sve ove godine  pruæali svesrdnu podrπku kako 
u humanitarnom radu tako i u pisanju knjige, a posebice 
naËelniku PP Æupanja te njegovom pomoÊniku, kao i ruko-
vodstvu PU vukovarsko-srijemske, kazuju nam ovi dobri lju-
di. Rastuæe se kada vide da na æalost ima i pojedinih kolega  
koji misle da sve ovo rade u svrhu samopromicanja, πto nije 
istina, naglaπavaju. Takvo miπljenje nas pomalo smeta, isti-
Ëu te dodaju da uvijek nastoje napraviti sve πto je u interesu 
policije i zajednice.

- Sva ova medijska paænja koja traje veÊ mjesecima poma-
lo nam u neku ruku predstavlja i teret. Kada smo zapoËinjali 
humanitarne akcije, nismo pri tome mislili na nikakva prizna-
nja i nagrade, veÊ prvenstveno kako pomoÊi onima kojima je 
pomoÊ najpotrebnija u danom trenutku. »esto smo nailazili i 
na razne prepreke, a bilo je i neprospavanih noÊi, kazuju nam 
Nikola i Bono. Za kraj naπim plavim anelima æelimo poruËiti: 
DeËki samo naprijed, jer iza vas stoje samo plemenita djela 
koja - sloæit Êemo se svi - govore sama za sebe! m

Marija ÆUÆUL
Snimili: Mario MIKULI∆;

Ljubomir STANI∆ i Zorislav MATI∆ (PU vukovarsko-srijemska)
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DjeËacima su uruËeni prigodni pokloni od 
slatkiπa, kapa, USB stickova, reflektirajuÊih 
prsluka i drugog promidæbenog materijala iz 
Nacionalnog programa sigurnosti cestovnog 
prometa, dok je njihovim majkama predano       
po 1 000 kuna.

Sa æeljom da  barem malo uljepπaju BoæiÊ dvojici teπko 
oboljelih djeËaka iz Ivanca, Noahu PeËevskom i Lovri Poljaku, 
sluæbenici Policijske postaje Ivanec na radnom su sastanku 
donijeli odluku da djeËake daruju prigodnim poklonima i no-
vËanim iznosima od po 1 000 kuna.

Naime, osmogodiπnjem djeËaku Noahu PeËevskom, uËe-
niku 2. razreda osnovne πkole, tijekom 2009. godine dijagno-
sticirana je rijetka maligna bolest mozga, zbog Ëega je njegov 
vid na oba oka oπteÊen za 80 posto. Zbog mjesta na kojem 
se tumor nalazi, operacija je preriziËna te djeËak prima inten-
zivnu kemoterapiju. 

Sa zloÊudnim tumorom na mozgu takoer se bori i Ëe-
tverogodiπnji Lovro Poljak, koji je radi primanja intenzivne 

Policajci PP Ivanec darivali oboljele djeËake

terapije zraËenjem prisiljen svakodnevno s ocem putovati 
u Zagreb.

Upravo stoga, svjesni teπke situacije u kojoj se nalaze ovi 
hrabri djeËaci i njihove obitelj,  sluæbenici Policijske postaje 
Ivanec donijeli su odluku o njihovom darivanju.

Tim je povodom naËelnik Policijske postaje Ivanec Boris 
Divjak, na Badnjak, 24. prosinca, ugostio Noaha PeËevskog 
u pratnji majke ©tefice, te Sonju Poljak, majku malenog Lovre,
koji zbog boravka u bolnici nije mogao osobno doÊi po poklon, 
veÊ ga je u njegovo ime preuzeo brat Petar koji je sa majkom 
doπao u Policijsku postaju. 

DjeËacima su tako uruËeni prigodni pokloni od slatkiπa, 
kapa, USB stickova, reflektirajuÊih prsluka i drugog promidæbe-
nog materijala iz Nacionalnog programa sigurnosti cestovnog 
prometa, dok je njihovim majkama predano po 1 000 kuna.

Tijekom boravka u Policijskoj postaji Noah i maleni Petar 
pokazali su veliki interes za rad i opremu policije, a posebno 
su ih se dojmila policijska vozila i motocikli na kojima su vrlo 
rado pozirali prilikom fotografiranja, te su obojica izrazili æelju
da jednog dana i oni postanu policajci.m

Boris DIVJAK, Marina KOLARI∆
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SreÊko PejnoviÊ, omiljeni sisaËki kontakt-
policajac, kako ga mnogi zovu, glavni je 
inicijator akcije i nositelj veÊine aktivnosti oko 
organizacije ovoga druæenja s djecom.

Kontakt-policajci Policijske postaje Sisak, 16. prosinca od 
10 do 12 sati u prostorijama „Kazaliπta 21“ u Sisku organizi-
rali su druæenje s teπko oboljelom djecom s podruËja grada 
Sisak i opÊine Lekenik.

Ovu su aktivnost proveli u sklopu projekta Policija u zajednici 
kako bi i na taj naËin svojim graanima pokazali da je policija 
za njihove potrebe i probleme uvijek tu te da misle i na svoje 
najmlae i teπko bolesne sugraane.

Iako je pozvano 22 djece, zbog zdravstvenog stanja Ëetiri 
djeteta nisu mogla doÊi, tako da su policajci ugostili 18-ero 
djece uzrasta od dvije do 15 godina.

Kako se veliko i dobro srce krije ispod plave policijske odo-
re, policajci su iskazali i Ëinjenicom da su za ovu prigodu sve 
isplanirali do posljednjeg detalja pa su za pojedine obitelji, koje 
nisu imale Ëime doÊi, prijevoz osigurali sluæbenim policijskim 
vozilom, πto je dodatno razveselilo maliπane i izmamilo osmjeh 
na njihova draga, ali zbog teπke bolesti odveÊ ozbiljna lica. 

Nakon prigodnog pozdrava i dobrodoπlice koju je svima 
nazoËnima uputio kontakt-policajac SreÊko PejnoviÊ, gluma-
Ëka skupina Doma kulture Sisak izvela je predstavu Robinzon, 
nakon Ëega je uslijedila podjela boæiÊnih darova i fotografiranje
s djedom BoæiÊnjakom.

SreÊko PejnoviÊ, omiljeni sisaËki kontakt-policajac, kako 
ga mnogi zovu, glavni je inicijator akcije i nositelj veÊine akti-
vnosti oko organizacije ovoga druæenja s djecom. Policajac je 
to za kojega i njegovi nadreeni i radni kolege kaæu da se u 
njega uvijek mogu pouzdati i svaki mu zadatak s punim po-
uzdanjem povjeriti, πto su mnogo puta do sada prepoznali i 

graani i gradska vlast pa je 2007. godine od strane Grada 
Siska proglaπen policajcem godine. 

SreÊko, koji je toga dana tako mnogo sreÊe izmamio na 
lica djece i njihovih roditelja, skinuo je strogi policijski izraz lica 
i vidno uzbuen rekao mi kako je zajedno sa svojim kolegama 
kroz dugogodiπnji rad i kontakte s graanima uoËio i detektirao 
problem djece koja æive na ovakav naËin. Do sada su djeca bila 
kod kuÊe i nisu si mogla priuπtiti ono πto si druga djeca mogu 
priuπtiti. Dakle, nije bilo druge veÊ sjesti za stol s prijateljima 
kontakt-policajcima i rukovoditeljem te dogovoriti druæenje s 
djecom na ovakav naËin. Pri tome je skromno i uz suzu u oku 
rekao kako se nada da su u tome i uspjeli. 

Svakako je vaæno navesti i druge policajce ove policijske 
postaje koji su sudjelovali u organizaciji i provoenju aktivnosti 
vezanih za ovu akciju, a to su uz Tamaru KramariÊ, policijsku 
sluæbenicu za prevenciju, joπ πestorica ostalih kontakt-polica-
jaca i jedna njihova kolegica: Tanja Kumer, Vladek TkalËec, 
Darko Berek, Damir KolundæiÊ, Mile DumenËiÊ, Ivica Krnic i 
Igor Cerovski. 

Ovaj susret nije ostavio ravnoduπnim ni djecu ni njihove 
roditelje, a niti policajce i predstavnike medija koji su u znaË-
ajnom broju popratili dogaaj i dalje kroz svoje medije prenijeli 
ovu dirljivu priËu.                   

Na kraju je uslijedio zajedniËki domjenak uz druæenje po-
licajaca s djecom i njihovim roditeljima, nakon Ëega su se uz 
srdaËne pozdrave i najljepπe æelje za nadolazeÊe blagdane 
rastali, svaki u sebi poæeljevπi da im uspomena na ovo druæ-
enje πto duæe grije srca. m 

Iva HRANITELJ

Sisak: BoæiÊno druæenje s djecom
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U jednom od najljepπih razdoblja, u vremenu DoπaπÊa, 
kada svi s nestrpljenjem iπËekujemo nadolazeÊi blagdan 
BoæiÊa, Policijska uprava karlovaËka organizirala je meu 
svojim djelatnicima humanitarnu akciju na temelju dobro-
voljnih priloga prema vlastitim moguÊnostima i osobnom 
nahoenju djelatnika, a u cilju kupnje prigodnog poklona 
πtiÊenicima Centra za rehabilitaciju Ozalj  Jaπkovo. 

 U akciji je prikupljeno ukupno 10.310,00 kuna, a u 
koordinaciji sa struËnim timom Centra za rehabilitaciju 
donijeta je odluka da se za rehabilitaciju πtiÊenika kupi 
namjensko terapijsko pomagalo u iznosu od 6.550,00 
kuna.

Dana 23. prosinca u prostorijama Centra za rehabilitaciju 
Ozalj Jaπkovo, naËelnik Policijske uprave karlovaËke Josip 
∆eliÊ, sa suradnicima, uruËio je ravnateljici i πtiÊenicima pri-
godni poklon u ime Policijske uprave karlovaËke. 

S obzirom da je nakon kupnje prigodnog poklona ostalo 
3.760,00 kuna, ista sredstva su za potrebe lijeËenja djeteta 
Jakova Rubida iz Karlovca, uplaÊena na æiro raËun Karlova-
Ëke banke, namijenjen iskljuËivo za te potrebe.    

Ovom prilikom zahvaljujemo svim djelatnicima Policijske 
uprave karlovaËke te Ëlanovima udruge Specijalne jedinice 
policije „Grom“ i IPA Karlovac, na sudjelovanju u akciji i nji-
hovom nesebiËnom darivanju. m Tamara GR»I∆

Humanitarna akcija PU karlovaËke 

Prigodni poklon πtiÊenicima Centra za rehabilitaciju

Povodom meunarodnog dana osoba s invalidite-
tom 3. prosinca  u Policijskoj postaji PoreË sveËano 
je otvorena  pristupna rampa za osobe s teπkoÊama 
u kretanju.

PoreË: pristupna rampa 
za osobe s teπkoÊama u kretanju

Naime, nakon prilagodbe zgrade sjediπta PU istarske, 
sukladno Pravilniku o osiguranju pristupaËnosti graevina 
osoba s invaliditetom  i smanjene pokretljivosti, pristupilo se i 
prilagodbi objekta u Policijskoj postaji PoreË.

Na poËetku sveËanosti, sve prisutne u ime domaÊina  po-
zdravio je naËelnik PP PoreË Valter OpaπiÊ, nakon Ëega se 
prigodnim rijeËima prisutnima obratila  naËelnica Sektora 
pravnih, financijskih i  tehniËkih poslova Vera Mihevc koja 
je u svom govoru, izmeu ostalog, istaknula da je izraen 
projekt za sliËan ulaz u Policijsku  postaju Pazin dok su pred 
dovrπetkom oni za rampe u policijskim postajama u Buzetu, 
Rovinju i Labinu.

Na kraju se okupljenima, meu kojima su bili Ëlanovi Druπ-
tva invalida PoreË, gradonaËelnik grada PoreËa i predstavnik 
Æupanije Josip ZidariÊ i ostali, u  ime osoba s invaliditetom 
obratio  dopredsjednik Druπtva invalida PoreË Vittorio Malina-
rich  i zahvalio  svima koji su pridonijeli realizaciji projekta. m

Nataπa ROGI∆
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Otvaranjem „info toËke policije“ na IV. kontakt-
rajonu „Babina Greda“  trebalo bi potaknuti 
lokalnu zajednicu i graane da uËine viπe za 
vlastitu sigurnost i sigurnost sredine u kojoj æive 

PoËetkom prosinca 2009. u Babinoj Gredi naËelnik opÊ-
ine Babina Greda Josip KrnjiÊ i naËelnik PU vukovarsko-sri-
jemske Josip GrËanac sveËano su otvorili prostoriju za rad 
kontakt-policajca, odnosno „info  toËku policije“, kada je i 
sluæbeno kontakt-policajac Goran Besednik zapoËeo s ko-
riπtenjem novog ureda. Na ovoj prigodnoj sveËanosti bili su 
nazoËni djelatnici OpÊine, predstavnici svih politiËkih stru-
ktura, mjesni æupnik, ravnatelj πkole kao i predstavnici PU 
vukovarsko-srijemske i PP Æupanja te brojni graani kao i 
predstavnici medija. 

OpÊina Babina Greda broji oko 4200 stanovnika. Kroz 
mjesto prolazi auto-cesta A-3 te  mjesno podruËje s juæne 
strane graniËi s R BiH rijeËnim tokom rijeke Save, a sa zapa-
dne strane s podruËjem Æupanije brodsko-posavske. Kako 
je mjesto Babina Greda od sjediπta PP Æupanja u Æupanji 
udaljeno oko 9 km, u ovoj fazi implementacije projekta Policija 
u zajednici ukazala se potreba za otvaranjem jednog takvog 
ureda. Inicijativu za otvaranje ureda kontakt-policajca u cen-
tru svoga mjesta pokrenuo je Darko –akoviÊ, policijski sluæ-
benik PP Æupanja, πto je odliËan primjer da su ne samo kon-
takt-policajci veÊ i drugi policijski sluæbenici prihvatili i aktivno 
se ukljuËili u proces promjena. Pokrenuta inicijativa podræana 
je od strane policijskih rukovoditelja, a naiπla je na plodno tlo 
pa su se Ëelnici opÊinske vlasti kao i sve druge politiËke stru-
kture, jednoglasno sloæili o njegovoj opravdanosti te realizirali 
ovaj projekt u korist i na dobrobit svojih mjeπtana. Kontakt-
policajac  na svom rajonu dobio je na koriπtenje kompletno 
opremljenu i ureenu prostoriju, a s obzirom da je na rajon 
uglavnom dolazio svojim osobnim vozilom, njegovi uvjeti za 
rad dosta su poboljπani i promijenjeni na bolje da bi mu na 
tome mogli pozavidjeti ne samo kolege kontakt-policajci veÊ 
i mnogi drugi policijski sluæbenici. Tako je u srediπtu mjesta 
svakodnevno graanima na raspolaganju prostorija u kojoj 
graani mogu dolaziti kako bi sa svojim  kontakt-policajcem 
mogli razgovarati o formalnim i neformalnim temama, izno-

siti mu svoje kao i probleme lokalne sredine, traæiti pomoÊ 
i upute za rjeπavanje svojih statusnih pitanja, te upoznavati 
se o provedbi aktualnih prevencijskih programa, a i mnogo-
brojni letci i drugi razliËiti promidæbeni i edukacijski materijali 
na ovaj naËin bit Êe im joπ dostupniji. 

©to se tiËe  otvaranja ovog ureda za rad kontakt-policajca 
moæda je bila i presudna Ëinjenica da su u proπlosti u Babinoj 
Gredi i drugim mjestima podruËja istoËne Hrvatske takoer 
bile prisutne odgovarajuÊe policijske postrojbe.

Tako najstariji podaci o instituciji koja je obavljala policij-
ske poslove na podruËju ove æupanije potjeËu  s kraja XVII. 
stoljeÊa. Kad je 1699. godine potpisan KarlovaËki mir izme-
u Austrije i Turske, Austrija je formirala sereæanske jedini-
ce (Ëete) koje su na podruËju Vojne krajine (krajine: u novije 
vrijeme u znanosti se koristi termin Vojna granica) obavljali 
policijsku sluæbu sliËnu æandarmerijskoj. Sereæani su tijekom 
XVIII. i u prvoj polovici XIX. stoljeÊa bili elitna jedinica i πtitili 
su sela od razbojnika kojih je nakon protuturskih ratova bilo 
jako puno. Bili su odjeveni u tadaπnju narodnu noπnju (plave 
hlaËe, crvene jakne), a od naoruæanja su imali puπku, dva 
piπtolja (kubure) i handæar. Jedan od najpoznatijih sereæana 
u naπoj æupaniji bio je Ivan StojanoviÊ iz Babine Grede koji 
je æivio u prvoj polovici XVIII. stoljeÊa i postao slavan i po-
znat po svojoj hrabrosti u borbi protiv razbojnika, ali i Turaka 
koji su joπ uvijek povremeno provaljivali preko rijeke Save. 
Njegov unuk, knjiæevnik i pedagog Mijat StojanoviÊ opisao 
je njegov æivot i njegove hrabre poduhvate. (iz arhivskog sa-
birnog centra Vinkovci).

Do sada u novom prostoru kontakt-policajac je primio na 
desetine graana koji su se obraÊali za pomoÊ dok su u dva 
sluËaja kontakt-policajcu donijeli i predali pronaene reg. plo-
Ëice i izgubljenu pokaznu mjeseËnu kartu za prijevoz. Vaæno 
je istaknuti kako Êe kontakt-policajac nastojati odmah rjeπa-
vati probleme koji se odnose na obveze policijskog postupa-
nja dok Êe o ostalim problemima upoznati nadleæne sluæbe i 
institucije, a kod lokalne uprave inicirati aktivnosti za πto bræe 
rjeπavanje problema. Graanima Babine Grede takoer je na 
raspolaganju i „sanduËiÊ povjerenja“ koji je smjeπten na ulazu 
u novootvoreni ured kontakt policajca i koji mogu koristiti kao 
jedan od naËina komunikacije i dostave pismena glede pro-
blema s kojima se susreÊu, dostave ideja, prijedloga upita, 
korisnih informacija, predstavki, pohvala i sl.

Prilikom odabiranja ove projektne aktivnosti rukovodili 
smo se Ëinjenicom da je uËinkovito suzbijanje kriminaliteta 
i odræavanje povoljnog stanja javnog reda i mira moguÊe 
samo kroz kvalitetnu suradnju policije i graana, odnosno 
koriπtenje svih potencijala zajednice kako na lokalnoj tako i 
na dræavnoj razini.

U konaËnici otvaranjem ove „info toËke policije“ trebalo bi 
potaknuti lokalnu zajednicu i graane da uËine viπe za vlasti-
tu sigurnost i sigurnost sredine u kojoj æive, a osnovni cilj je 
pribliæiti policiju graanima, stvoriti uvjete za bolju suradnju i 
komunikaciju, te razvijanje partnerskog i prijateljskog odno-
sa izmeu graana i policije u cilju izgradnje veÊeg meu-
sobnog povjerenja. m

Pripremio: Ivo IVKI∆, koordinator za rad kontakt-policajaca PU 
vukovarsko-srijemske

IV. kontakt-rajon „Babina Greda“,  PP Æupanja

Otvorena „info toËka policije“ u Babinoj Gredi
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Ispunili smo poziv Adventa i pruæili ljubav djetetu 
koje ju istinski treba!

Najljepπi i najveseliji mjesec otiπao je, a u malenima i odra-
slima ostavio trajno pohranjene uspomene. Dani Adventa 
blagoslovljeni su dani koji se svima vraÊaju u sjeÊanja jer 
obasjani svjetloπÊu i ljubavlju jesmo ili 
nastojimo biti bolji. 

Sada nam ostaju pitanja jesmo li 
u tom mjesecu radosti pruæili radost 
i ljudima pokraj sebe, ljudima kojima 
je njihov æivotni put donio patnju, bol i 
tugu. Jedan od odgovora leæi u sljede-
Êim redcima.

- Prije tri godine, na sam Badnjak, 
radi registracije vozila u moj ured doπao 
je gospodin Igor KrznareviÊ sa svojim 
sinom Mihaelom, tada starim tri godine. 
Zagledala sam se u to dijete koje je na 
oku imalo zaπtitni flaster. Moju paænju
zaokupio je taj zavoj pa sam oca za-
pitala zaπto ga dijete nosi, misleÊi da 
je rijeË o obiËnoj upali oka. On mi je 
s dubokim uzdahom odgovorio: „Da 
je barem to“, no na æalost djeËaËiÊ je 
ostao bez oka zbog dijagnoze karcino-
ma! Ostala sam zapanjena. Ovako ma-
leno dijete s tako straπnom sudbinom 
za cijeli æivot.

Odgovor njegova oca ostavio je na 
mene dubok dojam te u meni probudio 
æelju da se na neki naËin πto viπe pribli-
æim tom djetetu i prenesem mu svoje 
uzburkane unutarnje impulse. Upravo 

izraz svojih osjeÊaja naπla sam u nadolasku BoæiÊa te sam 
odluËila taj najdraæi djeËji blagdan πto ljepπim uËiniti upravo 
malom Mihaelu. 

Svoje æelje prenijela sam i na ostale kolegice u Odjelu za 
upravne poslove i strance PU sisaËko-moslavaËke te smo 
zajedno pokrenule akciju da se za BoæiÊ, uz boæiÊno drvce i 

Djeda BoæiÊnjaka, organizira susret s 
Mihaelom. Od tada su svakoga BoæiÊa 
za malog Mihaela, koji nosi upravo ime 
zaπtitnika policije, neizostavni prigodni 
darovi, uz iskazane osjeÊaje ljubavi i 
paænje tom malom anelu. 

   A njegov dolazak k meni u boæiÊ-
no vrijeme i poticaj za ovakvim angaæ-
manom zasigurno treba traæiti u poruci 
s Neba koje je svojom nevidljivom ru-
kom na Badnjak, dan kada se rodilo 
djeteπce Isus, malog Mihaela poslalo 
k meni, u dom Ëiji zaπtitnik nosi upravo 
njegovo ime.

   Mihaele, On te odabrao i poslao 
u ovaj dom dobrih ljudi koji s puno lju-
bavi traæe moguÊnost da te razvesele i 
u tebi probude istinsku radost BoæiÊa, 
sa æeljom da te Njegova toplina prati 
kroz cijeli æivot. Dobre ljude koji su ti 
pruæili tu radost nemoj nikada zabo-
raviti, a tebe i tvoje roditelje, s tvojom 
braÊom i sestricom, neka trajno prati 
sreÊa i blagoslov BoæiÊa. 

Ispunili smo poziv Adventa i pruæili 
ljubav djetetu koje ju istinski treba! m

–ura DOBRENI∆ djelatnica Odjela za 
upravne poslove i strance 

PU sisaËko-moslavaËke

Upravni poslovi s Mihaelom

BoæiÊno drvce u novim 
prostorijama

U novoj πalter sali, u koju su se djelatnice 
upravnih poslova PU sisaËko-moslavaËke 
preselile 1. lipnja ove godine, osvanulo je 
prekrasno boæiÊno drvce.

Posebnost drvca je πto su ga same dje-
latnice s mnogo truda, paænje i ljubavi okitile 
i uredile, tako da plijeni paænju velikog broja 
stranaka koje kroz ovaj prostor svakodne-
vno prolaze.

Djelatnice su posebno ponosne na 
prostor ispod bora za ureenje kojega su 
same prikupile figurice i izradile πtalicu, na-
pravile umjetni potoËiÊ, donijele kamenË-
iÊe, slamu, mahovinu i male Ëemprese te 
vrlo kreativno uprizorile Betlehem u doba 
Isusova roenja. 

Takoer se svakodnevno brinu da u ko-
πari ispod bora ima voÊa kojim se stranke 
mogu posluæiti.

U ovoj novoj, doista lijepoj πalter sali, dr-
vce je zablistalo u svojoj punoj ljepoti, slave-
Êi tako naπ najveseliji blagdan - BoæiÊ. 

Iva HRANITELJ
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Dekretom Vojnog ordinarijata u RH, vlË. Joπko 
Listeπ imenovan je kapelanom posluæiteljem 
Policijske kapelanije “Sv.Maura” za PU istarsku, 
sa sjediπtem u Puli, sa svim pravima æupnika

U crkvi Sv. Kuzme i Damjana u Faæani 20. studenoga u 
11 sati sluæena je sv. Misa u povodu imenovanja vlË. Joπka 
Listeπa kapelanom posluæiteljem Policijske kapelanije Sv.Ma-
uro za Policijsku upravu istarsku. Misu je u koncelebraciji 
sa sveÊenicima i kapelanima Vojnog ordinarijata predvodio 

biskup mons. Juraj Jezerinac. Dekretom Vojnog ordinarijata 
u Republici Hrvatskoj, veleËasni Joπko Listeπ imenovan je 
kapelanom posluæiteljem navedene policijske kapelanije sa 
svim pravima æupnika te je sveËanom Misom uveden u slu-
æbu  policijskog kapelana.

Sveta Misa zapoËela je pozdravnim govorom naËelnika 
PU istarske Lorisa Kozlevca, koji je tom prigodom biskupu 
mons. Juraju Jezerincu  izrazio zadovoljstvo πto se osniva 
policijska kapelanija Sv. Mauro za policijsku upravu istarsku 
te je zahvalio biskupu πto je  prepoznao potrebu svakog poli-
cijskog sluæbenika i uspostavio policijsku kapelaniju. Takoer 
Kozlevac  je policijskom kapelanu vlË. Joπku Listeπu  poæelio 
mnogo sreÊe i uspjeha u njegovima poslovima duπobriæniπtva 
za djelatnike Policijske uprave. 

S istim æeljama policijskom kapelanu u uvodnom dijelu 
svete Mise pridruæio i  vojni ordinarij mons. Juraj Jezerinac, 
koji je  u svojoj propovjedi istaknuo je da je temeljem Apo-
stolske konstitucije pape Ivana Pavla II. u skladu s Ugovorom 
izmeu Svete Stolice i Republike Hrvatske o duπobriæniπtvu 
katoliËkih vjernika, pripadnika oruæanih snaga i redarstvenih 
sluæbi RH, a prema Posebnom dijelu Pravilnika o ustrojstvu 
i djelovanju Vojnog ordinarijata u RH za MUP RH, dekretom 
vojnog Ordinarija Vojnog ordinarijata u RH mons. Jurja Jeze-
rinca 20. studenoga osnovana Policijska kapelanija “Svetog 
Maura” za Policijsku upravu istarsku, sa sjediπtem u Puli, sa 
svim pravima æupe te je imenovao vlË. Joπka Listeπa kape-
lanom posluæiteljem navedene policijske kapelanije sa svim 
pravima æupnika, kojemu je poæelio mnogo sreÊe i uspjeha 
u njegovim poslovima duπobriæniπtva za djelatnike policij-
ske uprave.

Na kraju sveËanog obreda okupljenima, meu kojima su bili 
vjernici iz Pule i okolice, policijski sluæbenici PU istarske, pred-
stavnici MUP-a i naËelnica OpÊine Faæana obratio se vlË. Joπko 
Listeπ, koji je zahvalio svima koji su u tome pridonijeli, istaknuvπi 
kako je ovo za njega trenutak od iznimne vaænosti.m 

Nataπa ROGI∆

Joπko Listeπ - policijski kapelan PU istarske
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From: alen vrh [mailto:alen.homer@gmail.com]  
Sent: Thursday, December 17, 2009 12:15 PM 

To: Kulaπ Mirjana 
Subject: Pohvala 3-je policijske postaje Reka

Dne 11.12.2009 (po koncertu skupine Parni Valjak) sem 
imel kot voznik osebnega vozila, zaradi zaustavitve vaπe 
patrulje razgovor z dvema policajema in za razjasnitev 
zadeve πe nadaljevanje razgovora na policijski postaji 
z policijstko Troha Anito. Vsem skupaj pa bi se na ta 
naËin rad zahvalil zaradi korektnega in profesionalnega 
odnosa zgoraj omenjenih policistov in deæurne na policijski 
postaji.Upam da jim boste mojo zahvalo prenesli in vas 
ob tej priloænosti vse skupaj lepo pozdravljam, ter æelim 
πe vesele BoæiËne praznike in sreËno novo leto 2010! 
LP Alen

From: Julija Zdelar <julija.zdelar@gmail.com> 
Date: 2009/12/11 

Subject: Pohvala-PP ZapreπiÊ 
To: zagrebacka@policija.hr 

Poπtovani,
samo bih htjela uputiti jednu pohvalu na djelatnike PP 

ZapreπiÊ koji su mi pomogli u nedjelju 05.12.2009. Rano 
ujutro u nedjelju mi je pukla guma na autu, te je baπ u 
trenu kad sam se zaustavila i uvidjela problem, proπlo 
jedno policijsko vozilo, te su se 2 gospodina (Radi se o 
kolegama: Vlado KlasiÊ, voa ophodnje i Marko PerËiÊ, 
vjeæbenik) odmah zaustavila i pomogla mi promijeniti 
gumu.

Vjerujem da to nije u opisu njihovog posla, veÊ samo 
dokaz njihovog karaktera, te koristim priliku da ih pohvalim 
i zahvalim se na ljubaznosti. 

Samo nastavite na dobrom radu!
SrdaËan pozdrav,
Julija

©alje: Dragana Prodanovic [dragana@astraea-hr.com] 
Poslano: 21. prosinac 2009 9:50 
Prima: PU sisaËko-moslavaËka 

Predmet:
 Odsjek za statusna pitanja stranaca i dræavljanstvo

Poπtovani,
Ovime bih se htjela najtoplije zahvaliti osoblju i voditeljici 

Odsjeka za statusna pitanja stranaca i dræavljanstvo 
Policijske uprave sisaËko-moslavaËke u Sisku. Njihova 
profesionalnost, te ljubazan odnos prema strankama i 
pomoÊ pri zaprimanju i rjeπavanju zahtjeva je na zavidnom 
nivou, πto je na æalost rijetkost u drugim institucijama. 
Vjerujem da bi nam svima svakodnevni rad i æivot bili puno 
ugodniji kada bismo usvojili barem dio njihovih odlika.

Joπ jednom, veliko hvala!
SrdaËan pozdrav, te Ëestit BoæiÊ i sve najbolje u Novoj 

2010. godini.
Dragana ProdanoviÊ

ASTRAEA d.o.o.
S. S. KranjËeviÊa 11
44000 Sisak
Hrvatska
 
Phone: +385 44 527 311/312
Fax: +385 44 527 313
Mobile: +385 98 328 656
E-mail: astraea@sk.t-com.hr
Web: www.astraea-hr.com

Hvala dobrom policajcu koji mi je 
naπao auto!

Kao πto se vidi i na njegovu simpatiËnom crteæu, akademski 
slikar gosp. Zvonimir Vila pohvalio je policijskog sluæbenika I. 
policijske postaje Zagreb Eminaja Arbena zbog pronalaska 
automobila koji je nakon postupanja sluæbenika prometne 
policije ostao parkiran u uæem centru grada Zagreba. 

Gospodin Vila navodi da je policajac Eminaj, koji radi na 
poslovima operatera u operativnom deæurstvu I. PP Zagreb, 
bio krajnje ljubazan, da je poduzeo sve i osobno se ukljuËio 
u poduzimanje aktivnosti s ciljem utvrivanja mjesta gdje 
mu se nalazi automobil. 

Gospodin Vila takoer napominje da je tijekom razgovora 
s policajcem bila prisutna i njegova prijateljica koja je 
izjavila da ne moæe vjerovati kako je policajac susretljiv i 
ljubazan.

Marija Goatti MatijeviÊ
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Dosadaπnja istraæivanja 
pokazuju i karakteristike 
ustanova u kojima se 
pojavljuje mobbing: 
rijeË je o radnim sredinama 
koje imaju strogu hijerarhijsku 
strukturu s kulturom 
karijerizma

Polako, ali sigurno mobbing je do-
πao i u Hrvatsku. Kao pojava doπao 
je veÊ odavno, ali kao neπto o Ëemu 
se govori na glas i protiv Ëega se valja 
boriti joπ se skriva negdje po uglovima 
ureda i zakutcima umova.

Mobbing dolazi od engleskog gla-
gola to mob πto znaËi navaliti, nasrnuti 
u masi. Prvi puta se spominje 1984. 
godine (KosteliÊ MartiÊ, 2005.) kad ga 
psiholog Heinz Leymann definira kao 
psiholoπki teror na radnom mjestu koji 
se odnosi na neprijateljsku i neetiËnu 
komunikaciju usmjerenu od strane 
jednoga ili viπe pojedinaca prema, 
uglavnom, jednom pojedincu, koji je 
zbog mobbinga gurnut u poziciju u 
kojoj je bespomoÊan ili u nemoguÊnosti 
obraniti se te je dræan u njoj pomoÊu 
stalnih mobbizirajuÊih aktivnosti. Pre-
ma Leymannu mobbizirajuÊe aktiv-
nosti su: napad na moguÊnost ade-
kvatnog komuniciranja (npr. vika, otresit naËin govora, 
omalovaæavanje, vrijeanje, prijetnje, psovke, „zid πutnje“…), 
napad na moguÊnost odræavanja socijalnih odnosa (npr. 
izolacija, izbjegavanje pogleda, iskljuËivanje iz zajedniËkih 
druæenja), napad na osobnu reputaciju (npr. klevete, 
ogovaranje, πirenje glasina, iznoπenje privatnih problema, 
tajni…), napad na kvalitetu rada (npr. uskraÊivanje sredstava 
rada, uskraÊivanje informacija potrebnih za rad, stalne javne 
kritike…), napad na zdravlje (zabranjivanje odlaska na WC, 
zabranjivanje otvaranja/zatvaranja prozora, ukljuËivanje 
klime, zabrana koriπtenja slobodnih dana, zabrana koriπtenja 
godiπnjeg odmora…). Poseban vid mobbinga predstavlja 
seksualno uznemiravanje. Prema definici j i  Komisi je 
EU iz 1991. godine (KosteliÊ MartiÊ, 2005.) seksualno 
uznemiravanje je svako nepoæeljno ponaπanje (fiziËko, 
verbalno i/ili neverbalno) sa seksualnom konotacijom ili 
bilo koje drugo ponaπanje bazirano na seksu koje vrijea 
dostojanstvo æena i muπkaraca u radnoj okolini. Ako se neka 
od pobrojanih ponaπanja ponavljaju barem jednom tjedno 
kroz πest mjeseci, u tom sluËaju govorimo o mobbingu.

KosteliÊ MartiÊ (2005.) mobbing dijeli na vertikalni i 
horizontalni. Vertikalni, joπ se naziva i bossing, a odnosi 

se na mobbing meu zaposlenicima na razliËitim razinama 
hijerarhije (npr. naËelnik - referent, ali i obratno), dok se 
horizontalni odnosi na mobbing meu zaposlenicima na istoj 
hijerarhijskoj razini (npr. referent - referent). Za horizontalni 
mobbing je karakteristiËno da vrlo Ëesto skupina zaposlenika 
vrπi mobbing nad pojedincem (mobbizira pojedinca). 
Vertikalni mobbing je ËeπÊi u odnosu na horizontalni. Prema 
istraæivanjima (KoiÊ, 2006., prema MarcetiÊ, 2009.) 55% 
je vertikalni, a 45% vodoravni mobbing. Ærtve mobbinga 
su najËeπÊe mlade, tek zaposlene osobe, starije osobe 
pred mirovinom te osobe koje se po neËem razlikuju od 
radnog kolektiva (npr. æena u muπkom kolektivu i obratno, 
pripadnik neke manjine, netko tko ne prati sport, netko tko 
se bavi nesvakidaπnjim hobijem…). Dosadaπnja istraæivanja 
pokazuju i karakteristike ustanova u kojima se pojavljuje 
mobbing. RijeË je o radnim sredinama koje imaju strogu 
hijerarhijsku strukturu s kulturom karijerizma. Prisutan je 
autoritarni stil u nadgledanju i upravljanju, loπe planiranje i 
organizacija, nedostatno ukljuËivanje radnika u odluËivanje, 
slabe moguÊnosti za profesionalno osposobljavanje i 
usavrπavanje te nedostatak meusobnog poπtovanja, a 
osobito manjak poπtivanja kulturalnih razlika. U takvim 
tvrtkama ili ustanovama prisutan je nedostatak jasnih pravila 

©to je mobbing i tko su ærtve

recimo neπto o...
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u radu i pravila ponaπanja i pretjerano radno optereÊivanje 
besmislenim radnim zadacima.

Posljedice mobbinga mogu nanijeti πtetu ljudskim 
pravima i ljudskom dostojanstvu, naπtetiti fiziËkom i/ili 
mentalnom zdravlju ili kompromitirati ærtvinu profesionalnu 
buduÊnost. »esto se kod ærtve javlja depresija, anksioznost, 
napadi panike, poremeÊaj spavanja, poremeÊaj hranjenja, 
pretjerana konzumacija alkohola i/ili tableta za smirenje, 
gastrointestinalne smetnje, srËane poteπkoÊe, koæne 
promjene (psorijaza), gubitak samopoπtovanja… Takoer, 
mobbing vrlo Ëesto dovodi do gubitka zaposlenja. Osoba 
koja je mobbizirana gubi volju za odlaskom na posao, te na 
kraju daje otkaz.

Istraæivanje objavljeno 2000. godine (Third European 
Survey on Working Conditions, Dablin, Ireland prema 
KosteliÊ MartiÊ, 2005.) pokazalo je da oko 9% radnika u 
zemljama Europske unije bilo mobbizirano. Kada se taj 
postotak preraËuna dobiva se brojka od oko 13 milijuna 
radnika koji su doæivjeli neki oblik mobbinga. U SAD je oko 
16.8% radnika ærtvom mobbinga (Namie, 2000., prema 
MarceliÊ, 2009.),

U Hrvatskoj ne postoji zakon o
mobbingu

U Hrvatskoj pojam mobbing prvi put je uveden 2000. 
godine na 8. godiπnjoj konferenciji hrvatskih psihologa u 
Zagrebu. Neki istraæivaËi navode da je izmeu 15 i 54 posto 
zaposlenika u Hrvatskoj mobbizirano (KoiÊ i sur., 2003. 
prema MarceliÊ, 2009.). Web portal Posao.hr 2002. godine 
proveo je istraæivanje mobbinga u Hrvatskoj. U istraæivanju 
je sudjelovalo 812 ispitanika, uglavnom iz Grada Zagreba 
i ZagrebaËke, Primorsko-goranske, Splitsko-dalmatinske i 
OsjeËko-baranjske æupanije. Osamdeset posto ispitanika 
bilo je dobi od 25 do 44 godine. Prema istraæivanju, 84 
posto ispitanika je odgovorilo pozitivno na pitanje o tome 
jesu li se ikada naπli u situaciji da ih kolege, podreeni 
ili nadreeni psihiËki zlostavljaju. »ak 82% ispitanika 
zlostavljaËe prepoznaje u svojim nadreenim suradnicima 
(vertikalni mobbing), 17 posto ih smatra kako su to njihove 
kolege (horizontalni mobbing), a 1 posto je miπljenja kako 
su zlostavljaËi najËeπÊe njihovi podreeni suradnici. Ukoliko 
bi mobbing potrajao duæe vrijeme, 54 posto ispitanika 
bi zlostavljanje trpjelo i istovremeno traæilo drugi posao, 
a 27 posto bi dalo otkaz i onda traæilo drugi posao. »ak 
12 posto ispitanika bi trpjelo takvo zlostavljanje, a samo 
7 posto bi prijavilo poslodavaca nadleænim institucijama. 
Prema istraæivanju web portala Posao.hr, posljedice 
mobbinga kao πto su stres, sumnja u sebe, izoliranost, opÊa 
nesigurnost osjetilo je 4/5 ispitanika. Na pitanje o spolnom 
uvjetovanju mobbinga, ispitanici, njih 57 posto, smatra 
kako su æene ËeπÊe izloæene mobbingu, 42 posto smatra 
kako su i muπkarci i æene i podjednakoj mjeri izloæeni, dok 
je samo 1 posto ispitanika miπljenja kako su muπkarci ti 
koji su ËeπÊe izloæeni mobbingu. U zemljama EU mobbing 
je samo u Francuskoj definiran zakonom gdje se kaænjava 
godinom dana zatvora ili novËanom kaznom. Kod nas joπ 
uvijek ne postoji zakon o mobbingu, ali postoji, kao i u 
drugim europskim dræavama, nekoliko dobro definiranih 
Ëlanaka razliËitih zakona (Zakon o radu, Zakon o dræavnim 
sluæbenicima i namjeπtenicima, Kolektivni ugovor za dræavne 
sluæbenika i namjeπtenike) na koje se ærtva mobbinga 

moæe pozvati pri traæenju odπtete za naruπeno psihofiziËko 
zdravlje. 

U Kolektivnom ugovoru za dræavne sluæbenike i namjeπ-
tenike iz 2008. godine uvedene su odredbe koje se odnose 
na zabranu diskriminacije,  uznemiravanja i spolnog 
uznemiravanja dræavnih sluæbenika i namjeπtenika. Pod 
diskriminirajuÊe i uznemiravajuÊe aktivnosti podrazumijeva 
se bilo koje ponaπanje koje ima za cilj ili stvarno predstavlja 
povredu dostojanstva sluæbenika i namjeπtenika, a koje 
uzrokuje strah ili neprijateljsko, poniæavajuÊe ili uvredljivo 
okruæenje (diskriminacija na temelju boje koæe, rase, spola, 
spolnog opredjeljenja, braËnog stanja, dobi, jezika, vjere, 
politiËkog ili drugog uvjerenja, seksualno uznemiravanje, 
ogovaranje, πirenje glasina, kleveta, uvrede, prijetnje, 
uskraÊivanje informacija, davanje dezinformacija, dodjeljivanje 
besmislenih zadataka…). U skladu s odredbama Kolektivnog 
ugovora imenovani su i povjerljivi savjetnici po Policijskim 
upravama. Povjerljivi savjetnik je osoba koja rjeπava prituæbe 
vezane za mobbing. 

Za kraj treba razluËiti mobbing od stresa na radnom 
mjestu. Stres je tjelesna i psiholoπka reakcija na vanjske i 
unutarnje stresore (2002. Havelka). Stres, znaËi, nije situacija 
u kojoj se pojedinac naπao nego reakcija na tu situaciju. 
Reakcija na stres priprema um i tijelo da reagira na bilo 
koju situaciju koja je nova, prijeteÊa ili uzbudljiva. Lazarus 
definira stres kao stanje u kojem pojedinac ne moæe ispuniti 
prekomjerne zahtjeve koje okolina na njega postavlja (prema 
Havelka, 2002). Cannon pod pojmom stresa podrazumijeva 
sve podraæaje koji naruπavaju unutarnju ravnoteæu organizma 
i pretpostavlja da bi stres mogao biti potencijalni uzrok 
zdravstvenih problema (1991., KrizmaniÊ, prema Sokal, 
2007.). Kada govorimo o stresu na radnom mjestu najËeπÊe 
mislimo na svakodnevno predugo radno vrijeme, pritisak 
rokova, prevelika odgovornost, nejasno definirani radni 
zadaci i oËekivanja od zaposlenika, nejasna podjela posla 
i odgovornosti, nejasna pravila zamjenjivanja suradnika 
i preuzimanja njegovih poslova i odgovornosti, rigidan 
autoritaran naËin voenja, pomanjkanje povratne informacije 
o postignuÊima i planovima.. ZnaËi, sve pobrojano nisu 
mobbizirajuÊe aktivnosti.

Ukoliko smatrate da ste mobbizirani, prijavite mobbera 
svom povjerljivom savjetniku jer jedino na taj naËin moæete 
zaπtititi sebe, ali i druge oko sebe koji bi moæda s vremenom 
postali meta mobbera.m  

Martina KRAMARI∆, diplomirani psiholog, PUZ
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–uro GrËiÊ iz PPP Koprivnica, koji tamo radi kao 
voa sektora, fotografijom se aktivno bavi od 
2003. godine

Slikati munju, podravsku dugu, πumu ili list s kapima kiπe, 
moæda nekima zvuËi sasvim jednostavno. No, za takvo πto 
potrebno je „dobro oko“ onog koji slika, strpljivost i volja, koja 
nikad nije predstavljala problem naπem kolegi –uri GrËiÊu iz 
PPP Koprivnica, koji tamo radi kao voa sektora. Fotografijom 
se bavi aktivno od 2003. godine, dok se s fotografijom, 
fotoaparatom i naËinom fotografiranja prvi puta susreo 1987. 
na Policijskoj akademiji, gdje je imao predmet Fotografija. 
S obzirom na okolnosti i prirodu posla, sve ono πto je bilo 
pohranjeno u njemu do izraæaja je doπlo tek 2003. godine kad 
je nabavio prvi digitalni fotoaparat. Na fotografiranje ga nisu 
potaknuli oËevidi na kojima je fotografirao prometne nezgode, 
mada i tom prilikom kad fotografira, Ëini to kako kaæe iz svog 
kutka. Kao jedan od primjera dobre fotografije s oËevida, a koja 
kao upozorenje moæe senzibilizirati vozaËe na oprez, fotografija 
je na kojoj je cipela u makro planu, dok se u pozadini nazire 
razbijeni automobil. Motivi takvih fotografija mogu biti svi oni koji 
potiËu Ëovjeka na razmiπljanje, kazao je –uro. 

NajËeπÊi motivi
U slobodno vrijeme –uro kaæe da najËeπÊe fotografira 

makro fotografije landscape prirode. Tu spadaju jezera, πume, 
æivotinje, sva priroda. Kad idem s prijateljima u lov, oni idu s 
puπkama ja idem s objektivom. 

MUP: Najdraæa fotografija ...?
–. G.: To je uvijek najteæe pitanje! Mislim da zasad joπ ne 

postoji. Ima ih jako puno koje su mi drage, a najdraæa fotografija 
je uvijek ona koja je drugima uvijek najmanje interesantna. Na 
nedavnoj izloæbi u povodu Martinja izloæio sam meni drage 
fotografije, ali i fotografije moje supruge Sanje. Vinskih motiva i 

trsova loze baπ nije bilo kako se moglo oËekivati, iako imam i takvih 
fotografija. Sanja oboæava vrtlarstvo pa smo izloæili dosta makro-
fotografija njezinih leptira, a ja sam izloæio nekoliko svojih fotografija 
prirode. Meu njima se istiËe fotografija munje. Na toj je fotografiji 
u dugoj ekspoziciji uhvaÊeno osam munja. Tu je fotografiju veÊina 
ljudi na izloæbi najviπe i komentirala jer im je bila najbolja. 

Sanju „zarazio“ fotografijom
Moæe se reÊi da sam suprugu Sanju ja „zarazio“ da 

takoer fotografira - kaæe –uro. - Kud god smo putovali 
uvijek smo sa sobom nosili fotoaparate i fotografirali. 
Nekoliko puta nam se dogodilo, dok joπ nije imala fotoaparat, 
da mi je prigovarala da ne zna πto da radi dok Ëeka mene 
dok fotografiram pa je eto tako, spletom okolnosti, i ona 
poËela i dobro nastavila. 

MUP: Koje znaËenje ima fotografija?
–. G.: Meni je cilj da ono πto sam fotografirao u dotiËnom 

trenutku i vi vidite na isti naËin kao i ja - onda je to uspjeh. 
Fotografija mora jasno reÊi ono πto æeli i to mora biti razumljivo 
svima. Bitno je vidjeti ono πto sam ja vidio u tom trenutku pa 
to zabiljeæio fotografijom. 

MUP: Moæemo li reÊi da je fotografija izjednaËavanje misli 
o istom?

–. G.: Da, mogli bismo tako reÊi. To je fotografija - 
najjednostavnije reËeno. 

MUP: Za dobru fotografiju ...
–. G.: Spreman sam uËiniti puno toga. Moj put do Splita traje 

do deset i pol sati. Ne obaram „brzinske rekorde“. Svaka Ëast 
autoputu, ali prekrasno je ne putovati autoputom. Uvijek mogu 
stati i snimiti ono πto me zanima. Kad doem na odrediπte, 
moje memorijske kartice u aparatu su sve veÊ pune pa baπ i 
ne ostane mjesta za joπ koju fotku, tako da moram onda slike 

Sanja i –uro GrËiÊ

Fotografija biljeæi trenutak koji ostaje vjeËno
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odmah prebaciti u laptop ili kod nekog fotografa ih prebaciti na 
DVD kako bih mogao dalje slikati. Mislim da je to blagodat i jedna 
vrsta odmora. 

MUP: Izbjegavate ...?
–. G.: Fotografije koje nisu pozitivne. Dosta mi je takvih 

fotografija kad radim na oËevidima, tako da se takvih slika 
dosta nagledam, kaæe –uro. 

MUP: Zaπto se baviti fotografijom?
–. G.: Zabiljeæiti jedan detalj cijeloga dana, boravka negdje, 

blizu neËega, jedne minute ili sekunde koja onda traje vjeËno, 
mislim da je to onda taj neopisiv osjeÊaj koji moæe saËuvati puno 
toga. Postoji i video zapis koji je takoer trajan, ali fotografija ima 
svoju posebnu draæ. Fotografija koja zabiljeæi odreen detalj, 
uvijek ostaje u vjeËnosti. Puno manje nam ostane u sjeÊanju 
filmova, dok fotografije pamtimo puno viπe i duæe. Fotografija ima 
puno jaËi utjecaj na samoga Ëovjeka nego bilo πto drugo, a ljudi 
u konaËnici veÊina spominju fotografsko a ne filmsko pamÊenje. 
Statika je nekoliko puta pamtljivija nego film. 

Komentari kolega
–. G.: Na posljednjoj izloæbi izloæio sam dvadeset osam 

fotografija, a kolege su mi uvijek najbolja kritika, od najpozitivnije 
do one najgore, koju uvijek vrijedi Ëuti. Te kritike su mi uvijek 

drage. Uvijek mislim da neÊe biti toliko ljudi na izloæbi, ali se uvijek 
iznenadim odazivom. 

MUP: U buduÊnosti ...?
–. G.: Æelim snimiti joπ puno kadrova i detalja. Bit Êe joπ 

dobrih fotografija, mjesta i pozicija s manje ili viπe svjetla, 
dok trenutno izraujem godiπnji kalendar za 2010. godinu 
s fotografijama kolega djelatnicama PPP Koprivnica. Bit Êe 
trinaest stranica sa slikama njih u raznim situacijama, a na to 
me ponukao proπlogodiπnji kalendar koji je napravio Lupino s 
kolegama iz LuËkog. Onda sam si mislio da ja, kao fotograf, 
imam na zidu kalendar s kolegama koje je netko drugi slikao i 
- upitao sam se zaπto to ne bih ja mogao napraviti. Dao sam 
si truda pa mislim da Êe i to takoer biti zanimljivo, kazao je 
za kraj razgovora naπ kolega –uro GrËiÊ, voa sektora u PPP 
Koprivnica.m 

Razgovarao Boris SADILEK
Foto: iz albuma obitelji GrËiÊ, Robert FERENC
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U sjediπtu Ministarstva unutarnjih poslova 
povodom boæiÊnih i novogodiπnjih blagdana, 16. 
prosinca 2009., dræavni tajnik Vladimir Faber 
otvorio je veÊ tradicionalnu izloæbu likovnih 
radova djelatnika i umirovljenika MUP-a. 

Iako Muzej policije 2009. nije doæivio rjeπenje svog statusa, 
muzejski poslovi se nastavljaju. Tako je u predvorju MUP-a 
svoj pogled na svijet, darovitost i maπtu predstavilo devetoro 
izlagaËa sa 271 fotografijom, 42 likovna rada, 32 figure i je-
dnim video uratkom.

Izloæba u MUP-u

UmjetniËka ostvarenja djelatnika MUP-a

Bilo kuda s fotoapartom svuda
Svoje radove prvi put u javnosti je predstavilo Ëetvero izla-

gaËa: Robert Ferenc, Boris Sadilek, Latinka RupËiÊ i Neven 
Smojver, dok ostali iza sebe veÊ imaju izloæbe. 

Robert Ferenc, kriminalistiËki tehniËar iz PU osjeËko-ba-
ranjske, ljubav prema fotografiji otkrio je joπ od malih nogu 
kada se kao πkolarac susreo s analognim fotoaparatom. Kaæe 
da motive crpi iz istarskih i slavonskih krajobraza, zanimljivih 
graevina i urbanih motiva Zagreba i Osijeka. Na izloæbi je 
prikazan i njegov poznati video „Tko vas Ëuva dok spavate“ 
- nastao nakon tragiËne pogibije mladog policajca Grbavca. 
- Namjera mi je bila senzibilizirati javnost nakon tragiËne po-
gibije kolege Ivana Grbavca, ali doista nisam oËekivao toliko 
pozitivnih reakcija. Drago mi je da su javnost i mediji pokazali 
toliki interes i da se u hrvatskoj policiji, barem na kratko poËelo 
pisati i govoriti pozitivno - ispriËao nam je Ferenc. 

Boris Sadilek, djelatnik Odjela za odnose s javnoπÊu MUP-
a, novinar naπe redakcije Ëije tekstove moæete Ëitati u naπem 
listu, pokazao je 28 fotografija koje je snimio mobitelom Nokia 
N82 s kamerom od 5 megapiksela. Posjetiteljima izloæbe je 
pokazao fotografije znamenitosti, ljudi, flore i faune.

- Mobitelom slikam od kad su se na træiπtu pojavili mobiteli 
s kamerom. Fotografije su nastale na sluæbenim putovanjima, 
a neke na izletima u prirodi. Na izloæbi je bilo nekoliko upita 

Vladimir Faber i Æeljko JamiËiÊ prilikom otvaranja izloæbe

IzlagaËi na otvaranju izloæbe: Ljubomir Gudelj, Neven Smojver, Robert Ferenc, Boris Sadilek, Ivan KovaËiÊ, Stjepan HarjaË DI i Darko Habek

- Naπa izloæba likovnih radova djelatnika MUP-a doæivjela je 
svoju petu godiπnjicu. Jubilej je mali, ali vrijedan jer prikazuje da 
u naπim redovima ima onih koji su spremni svojom kreativnoπ-
Êu, imaginacijom i vjeπtinom uljepπati svoju i naπu svakodnevi-
cu - rekao nam je voditelj Muzeja policije Æeljko JamiËiÊ.

Izaslanik ministra unutarnjih poslova dræavni tajnik Vladimir 
Faber rekao je kako se nada da Êe iduÊe godine status Muzeja 
policije konaËno biti rijeπen.

- Nadam se da Êemo uskoro dobiti Muzej sa svom svo-
jom ustrojstvenom i organizacijskom strukturom - izjavio je 
Vladimir Faber. 
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jesu li fotografije uistinu snimljene mobilnim aparatom  - kazao 
je Boris Sadilek. 

Amaterskom fotografijom bavi se i djelatnik Odjela za 
analitiku Neven Smojver koji je odabrao fotografije, neke su 
snimljene i mobitelom, s motivima cvijeÊa i motivima opatijskih, 
rijeËkih i zagrebaËkih crkava. Fotografira sve ono πto mu 
privuËe oko, pogotovo ako je motiv neobiËan.

Umirovljenik MUP-a Ljubomir Gudelj cijeli svoj radni i 
umirovljeniËki vijek proveo je druæeÊi se s fotoaparatom. Svojim 
radovima vratio nas je u proπlost. Pokazao nam je neke od 
radova koje je izlagao na izloæbama prije Ëak 40-tak godina.

- Ostao sam vjeran i fotografiji i MUP-u - priznao nam je 
Gudelj koji, iako u 85-toj godini æivota, kud god ide sa sobom 
nosi fotoaparat.

Od hobija i relaksacije do izloæbe 
Svoje male trodimenzionalne skulpture nastale u glinamolu 

s biblijskim i animalnim motivima prvi put javno je izloæila i 
detektivka za kriminalistiËke evidencije, potrage i identifikacije 
Latinka RupËiÊ iz Policijske postaje IvaniÊ Grad. Oblikovanjem 
kipova æivotinja iz glinemola poËela se baviti kroz igru sa 
svojim πestogodiπnjim sinom, πto joj je  ubrzo postao novi 
hobi.  

Djelatnik 1. postaje prometne policije Darko Habek svo-
jom crtaËkom tehnikom hiperrealizma oslikava akrilnim 
bojama na platnu zagorske i dalmatinske krajobraze. 

Kaæe da su mu komentar i  kolega najbol ja kr i t ika. 
Policijski kapelan u sjediπtu MUP-a Stjepan HarjaË DI pri-
kazao je svoje radove u tehnici akrila idiliËne slike seoskih 
krajobraza. HarjaË Di slika sve oko sebe, a na njegovim slikama 
mogu se naÊi motivi sakralni objekti i stare zagorske kuÊe.  

Draæen HræiÊ, policijski sluæbenik Odjela za zaπtitu dræavne 
granice u Upravi za granicu, za svoje radove rabi iskljuËivo alu-
minijsku foliju, a radovi mu podsjeÊaju na negativ matrice za 
klasiËnu grafiku. Svojim specifiËnim slikarstvom poËeo se baviti 
prije desetak godina, dok su mu najdraæi motivi apstrakcije. 

Umirovljenik MUP-a Ivan KovaËiÊ, 
koji se slikarstvom bavi od djetinjstva, 
u predvorju MUP-a izloæio je motive 
mrtve prirode i krajobraze nastale u 
tehnici akrila. Slikarstvo je uËio od 
akademskim slikara te je izloæio i 
nekoliko samostalnih izloæba. 

- Kad poËnem slikati, zaboravim 
sve svoje probleme - otkrio je KovaËiÊ 
i rekao da mu je slikanje najbolja 
relaksacija. 

Na sveËanosti u predvorju Ministarstva 
tamburaπki sastav Policijske akademije 
pod ravnanjem prof. Nevenke PavlekoviÊ, 
odsvirao je boæiÊne pjesme.m

Ana Marija VOJKOVI∆
Snimila: Dubravka PAVKOVI∆-POGA»AR
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Otvorenje Muzeja suvremene umjetnosti prvim 
stalnim postavom od 600-njak izloæaka u novoj 
zgradi u Novom Zagrebu, oznaËilo je poËetak 
nove ere u hrvatskoj povijesti umjetnosti 

Nakon deset godina Muzej suvremene umjetnosti u 
Zagrebu otvoren je 11. prosinca 2009. godine. Sluæbenom 
otvorenju koje je upriliËeno za medije dan ranije, nazoËio je 
veliki broj novinara domaÊih, ali i stranih redakcija, a bila je to 
ujedno i prilika da se dan uoËi oËekivanih guævi, aktualni postavi 
dobro pogledaju i doæive u miru bez guævi. Tom su prigodom 
govorili: Snjeæana PintariÊ, ravnateljica MSU-a, Nada Beroπ i 
Tihomir Milovac, kustosi, autori stalnog postava, arhitekt Igor 
FraniÊ, Nina Obuljen, dræavna tajnica u Ministarstvu kulture 
RH, Branka ©ulc, ravnateljica Uprave za kulturni razvitak u 
Ministarstvu kulture RH; Jelena PaviËiÊ VukiËeviÊ, zamjenica 
gradonaËelnika Grada Zagreba i Maja Weber, direktorica 
za odnose s javnoπÊu T-HT-a, glavnog partnera MSU-a. U 
novi je muzej investirano oko 400 milijuna kuna, koje su 
podijelili Grad Zagreb i Vlada RH, posredstvom Ministarstva 
kulture. PoπtujuÊi tradiciju racionalne, funkcionalistiËke 
arhitekture, zgradu je projektirao Igor FraniÊ. Zgrada se 
proteæe u smjeru sjever - jug, nastavljajuÊi tako smjer Zelene 
potkove, koja zauzima ukupnu povrπinu od 14.500 Ëetvornih 
metara, od Ëega je za izloæbene prostore predvieno 4.800 
Ëetvornih metara. Sjeverna strana zgrade Muzeja, okrenuta 
prema πumi jezera Bundek, a predviena je za izloæbe na 
otvorenom. RaπËlanjeni geometrijski volumen zgrade s pet 
etaæa, promjenjivog presjeka, koji svojom formom podsjeÊa 
na meandar, trebao bi u buduÊnosti postati prepoznatljiv 
amblem Zagreba.

Stalni postav od πestotinjak eksponata 
U prvome, stalnom postavu Muzeja suvremene umjetnosti 

u Zagrebu, bit Êe πestotinjak eksponata prema izboru Tihomira 
Milovca i Nade Beroπ pod imenom „Zbirke u pokretu“. Upravo za 
taj postav iz muzejskih spremiπta i depoa izneseni su eksponati 
iz 60-ih i ranih 70-ih godina kad je u Zagrebu bilo sjeciπte 
svjetskih umjetnika koji su stvorili Nove umjetniËke prakse. 
Prema umjetniËkoj skupini Gorgona, koja je od 1959. do 1966. 

promijenila poimanje umjetnosti u nas, ime je dobila najmodernija 
multimedijska muzejska dvorana. Uz priznate domaÊe autore 
poput Vjenceslava Richtera, Miroslava ©uteja, Ivana Picelja, 
Ede MurtiÊa, Duπana Dæamonje, Tomislava Gotovca, Gorana 
Trbuljaka, Sanje IvekoviÊ, Kristine Leko, Æeljka Kipkea i mlaih, 
svoje su mjesto dobili i strani autori poput Josepha Beuysa, 
Christiana Boltanskog, Anette Messager, Nam June Paika, 
Victora Vasarelyja, Piera Dorazija, Otta Pienea, Jesusa Raphaela 
Sotoa i Almira Mavigniera. NeobiËnost Muzeja suvremene 
umjetnosti u Zagrebu je i u tome πto se unutar samoga muzeja 
naπao i jedan atelje. Ateljeom Êe se koristiti naπ priznati umjetnik 
i akademik Ivan KoæariÊ. Za opremanje KoæariÊeva ateljea u 
Muzeju suvremene umjetnosti, Grad Zagreb je uloæio tri milijuna 
kuna. 

Prekretnica u kulturnoj povijesti Zagreba
Muzej suvremene umjetnosti, kako je priopÊeno dan nakon 

sveËanog otvorenja, zahvaljuje svima koji su prisustvovali 
otvorenju, istiËuÊi da je to nedvojbeno bio dogaaj koji je 
svekolika javnost prepoznala kao izniman trenutak u novijoj 
hrvatskoj povijesti. Takoer istiËu da su zbog izvanredno velikog 
odziva mnogi posjetitelji, naæalost, Ëekali vani na ulazak, a kako 
kaæu do zastoja je doπlo zbog nemoguÊnosti da prostor s 
umjetninama iz sigurnosnih razloga odjednom primi toliko ljudi, 
a dijelom i zbog protokola te osiguranja πtiÊenih osoba koje 
su nazoËile sveËanosti otvorenja, kao i zbog zahtjeva izravnog 
televizijskog prijenosa. Kao fenomen MSU istiËe Ëinjenicu da je 
na tisuÊe ljudi Ëekalo da uu u jedan muzej, a ne primjerice, na 
stadion ili kakav koncert. Smatraju to prekretnicom u kulturnoj 
povijesti Zagreba, koji je doista postao svjetska metropola i to 
ne samo zato πto je dobio muzej, koji Êe se od sad biljeæiti na 
svjetskim kulturnim kartama, nego jer je stekao i iskustvo da 
je muzejski sadræaj toliko atraktivan da je privukao pet do πest 
tisuÊa posjetitelja u jednoj noÊi. NaglaπavajuÊi da u velikim 
metropolama svijeta poput Pariza, Londona ili New Yorka, tisuÊe 
ljudi s pozivnicama strpljivo satima stoje u redu da bi uπli na 
atraktivnu izloæbu, iz MSU-a istiËu kako se taj fenomen dogodio 
i u Zagrebu u noÊi 11. prosinca.m 

Boris SADILEK
Foto: arhiv MSU

Zagreb: sveËano otvorena nova zgrada MSU-a

Vrijedilo je Ëekati

muzej
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„Ostat Êemo do kraja mandata jer mi 
predstavljamo Hrvatsku i hrvatsku policiju“, rijeËi 
su Tihomira Svatoπa, jednog od dvojice hrvatskih 
policajaca, koji su u sastavu mirovnih misija UN-a 
upuÊeni na Haiti, a stjecajem okolnosti naπli se u 
grotlu nezapamÊene katastrofe

Haiti je dræava u Latinskoj Americi u Karipskom moru s 
devet milijuna stanovnika. Nalazi se na otoku Hispaniola 
koji je s povrπinom od 74 700 Ëetvornih kilometara drugi 
po veliËini karipski otok (za usporedbu Hrvatska ima 4.5, 
milijuna stanovnika i povrπinu kopna od 56 tisuÊa Ëetvornih 
kilometara). Otok je podijeljen izmeu Haitija koji zauzima 
zapadnu treÊinu otoka i Dominikanske Republike na 
preostale druge dvije treÊine otoka.

iz muzeja policije

DomorodaËko stanovniπtvo, narod Arawak, gotovo je 
iskorijenjeno. Otok je krajem 17. stoljeÊa naseljen robljem 
iz Afrike, koje je bilo radna snaga na plantaæama πeÊera. 
©panjolska je u 17. stoljeÊu prepustila zapadnu treÊinu 
Hispaniole Francuskoj, postavπi jednom od najbogatijih 
francuskih kolonija 18. stoljeÊa. Robovsko se stanovniπtvo 
pobunilo 1791. godine, πto je izazvalo rat s Francuskom. 
HaiÊani su pobijedili i proglasili neovisnost 1804. godine. Haiti 
je otad postao najsiromaπnija zemlja na zapadnoj hemisferi 
s godiπnjim dohotkom od 560 dolara (oko 3100 kn) po 
stanovniku, a velik dio njegove povijesti obiljeæilo je politiËko 
nasilje, korumpirani diktatori, velike elementarne nepogode, 
bolesti …. Loπa infrastruktura, slabe cestovne komunikacije, 
raπireni kriminal, trgovina djecom iz danaπnje hrvatske perspek-
tive izgleda kao neπto nestvarno. 

„Kud’ Êe sol nego na ranu“
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U tu daleku zemlju u svibnju 2009. godine u sastavu 
mirovnih misija UN-a upuÊena su i dva hrvatska policajca 
Igor KRULJAC iz ATJ LuËko i Tihomir SVATO©, pomoÊnik 
naËelnika I. postaje prometne policije PU zagrebaËke, sa 
zadatkom da budu instruktori na Policijskoj akademiji.

Kad nas je krajem prosinca proπle godine, kolega 
Svatoπ, boraveÊi na odmoru u domovini, posjetio, donio 
nam je CD s mnoπtvom fotografija iz æivota u mirovnoj 
misiji, pregrπt policijskog znakovlja stranih policija iz misije 
i jedan doista jedinstveni suvenir koji je dao napraviti 
posebno za Muzej policije. RijeË je o duborezu u drvetu 
dimenzija 40.5 x 29.5 cm na kojem je reljefno izrezbaren 
zemljovid Haitija s oznaËenim provincijama. U gornjim 
kutovima su zastave Hrvatske i Haitija, a u donjima su 
oznake Ujedinjenih naroda i njihov grb. Na gornjem dijelu 
drvoreza je natpis MUP, Muzej policije, a u donjem su 
potpisi: Igor Kruljac i Tihomir Svatoπ. Ovaj duborez za nas 
ima posebnu vrijednost jer su ga napravili samoinicijativno 
- daleko od domovine unatoË brigama i obvezama mislili 
su i na nas. Ovaj Êe izloæak imati posebno mjesto u Muzeju 
policije.

Ovu siromaπnu i napaÊenu zemlju 12. sijeËnja o. g. pogodio 
je katastrofalan potres. Ulice milijunskog glavnog grada Port-
au-Princea zatrpane su tijelima poginulih, a spasilaËke ekipe iz 
cijeloga svijeta Ëine nadljudske napore da dou do tijela zatrpanih 
pod ruπevinama i pomognu preæivjelima koji su ostali bez hrane, 
vode, najbliæih, bez imovine i krova nad glavom. Uæas, bol, tuga, 
krv, suze, jauci, æe, glad, prljavπtina, bolesti… po siromaπnima 
sve uvijek najgore.

Igor i Tihomir su u pripremama za misiju osposobljeni i za 
postupanje u izvanrednim situacijama, ali vjerojatno nitko nije 
oËekivao da Êe to poprimiti katastrofalne razmjere. Prema onome 
πto smo Ëuli iz medija, oni su dobro i Ëasno predstavljaju Hrvatsku 
i hrvatsku policiju. Tako je Tihomir na upit HTV-ovog novinara: 
„Planirate li prijevremeni povratak u Hrvatsku ili ostajete do kraja 
mandata?“, odgovorio: “Gospodin Kruljac i ja ostat Êemo do 
kraja mandata jer mi predstavljamo Hrvatsku i hrvatsku policiju i 
smatramo da ne bilo za Hrvatsku pozitivno da se sada vraÊamo 
kad se pojavio problem, jer je naπa zadaÊa i zadaÊa UN-a da 
pomognemo ljudima“.

Igore i Tihomiru i mi smo mislima uz vas.m
Æeljko JAMI»I∆

iz muzeja policije
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Na njegovo filmsko djelo „Kino Lika“ mnogi se bune. Kad je 
film bio prikazivan u kinima, dvorane su bile pune. Za kartu se 
Ëekalo u redovima. U filmu se puno psuje a psuju i policajci jer 
tamo u Lici svi psuju, kaæe redatelj Dalibor MataniÊ. Na njega se 
treba kladiti okolo po festivalima. On izaziva paænju i kasni na 
sastanke. Nije æelio biti doktor ni raditi u duÊanu. Stalno je iπao 
u kino, sjedio i gledao filmove. Film ga je obuzeo cijelog. Iako joπ 
uvijek sav svoj, Dalibor na filmu radi po tri Ëetiri godine. U scenarij 
uklapa i san i javu, a novi film snima u Zagrebu. Nazvao ga je 
„Majka asfalta“. Dalibor puπi i pije kavu i malo pivo. Dalibor poznaje 
konobare u caffe baru „Sedmica“. Ljudi na ulici ga prepopznaju ali 
i on njih. Dalibor priËa sa beskuÊnicima i plaÊa kazne. Voli voziti 
viπe od dopuπtenog. Mario i Robert su ga slikali u „Sedmici“ i na 
Britancu. 

Radio u videoteci
Iπao je u kino jer od kriminala na ulici nije mogao æivjeti. Htio 

je biti novinar. Predomislio se. Radio je u videoteci. Pogledao 
viπe od tisuÊu filmova, ne zna toËan broj. Samo ih je gledao, 
nikome nije priËao πto namjerava. Najviπe je gledao horore. 
Kod njega su posuivali „deËki s Kneæije“. Policija zna tko su 
oni. Po filmove je dolazila i Josipa Lisac. DeËki s Kneæije su 
gledali filmove koje joπ nitko do tad nije gledao. 

Redatelj
Za redatelja kaæe da on stvara sliku kako Êe neπto izgledati. 

Na svojim scenarijima radi, brat bratu, Ëetiri godine. Voli raditi 
ozbiljno. Ne mijenja scenarije Ëesto. Inspiriraju ga razliËita 
mjesta i situacije. Razmiπlja na ulici i u kafiÊu, na najmanje 
oËekivanim mjestima. 

Kino Lika
Njegovi su iz Like, a za film je dobrodoπla i knjiga. Te su dvije 

stvari bile najvaænije za film. Ljudi mu kaæu da je to najljepπi film 
o usamljenosti. Znao je da Êe ljudi svakako reagirati. VeÊina voli 
gledati samo dobro o sebi. Ljudi se boje ogledala. Novi film je puno 
intimniji. Bit Êe oπtriji prema Zagrebu. Zove se „Majka asfalta“, 
prikazat Êe grad koji je u rasulu. Najteæe snimanje do sada je „Kino 
Lika“. Glumica je bila gola, ingeniozna, hrabra. Rijetko bi tko to 
podnio. Bilo je zahtjevno. Kiπa, blato, svinja ... Gola æena se valja 
u blatu. Policajci u filmu puno psuju, zato πto se dolje u Lici puno 
psuje. Njegov pokojni djed je puno psovao. PolitiËari, seljaci, trgovci 
iz Like psuju. Cijela komunikacija se uvijek svede na psovanje. ©krti 
su na rijeËima, sve saæimaju kroz par psovki, i ljubav i mrænju. Film 
je osvojio brojne nagrade.

Policija 
Bez vozaËke je ostao kad je bio mlai. Zbog æutog svjetla. 

Nije ju imao tri mjeseca. Tada se zarekao da neÊe biti bez 
vozaËke. Radio je gluposti. S policajcima dobro surauje. 
VeÊinom su dobronamjerni. Oprezniji je kad vozi u noÊnim 
satima. Ima averziju od klinaca koji rade budale od sebe na 
cestama. U policiji se puno tog promijenilo. Neki su policajci 
precizni u svom poslu, ne priËaju puno. Pozdrave, napiπu 
ti kaznu. Platiπ kaznu. Ima i onih koji vole loπe πale. Na njih 
reagiraju kao ljudi. Nasmiju se. Nema veÊih prekrπaja. Vozi 
malo bræe, nekad se ne zaveæe. To nisu veliki prekrπaji. Nekad 
je radio reklame za MUP. Za djecu u prometu. Nekoliko 
godina se izvlaËio na to. Iz tih reklama niπta nije nauËio. Kad 
snima film, policija je uvijek s njim. Kaæe da je to uvijek dobra 
zezancija. Dou se k nama odmoriti. 

Razgovor s Daliborom MataniÊem, naπim najmlaim i najpriznatijim redateljom

Da sam policajac, hvatao bih kriminalce
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Trebali bi ....
Policajci trebaju biti stroæi prema kriminalcima. Ima premalo 

policajaca. Dogaaju se nevjerojatne stvari. Neki voze 
malo bræe ali sigrunije. Neki na cesti rade gluposti. Treba ih 
sankcionirati.

Da je ministar ...
Uhvatio bi se u koπtac sa skupinama klinaca koji 

maltretiraju druge. Neki klinci tuku druge i ubijaju. Prebleme 
stvaraju i narodnjaËki klubovi. Bio bi nemilosrdan prema 
skinhedsima. Naπao bi naËina za njih da ih sredi. Ta djeca 
su problem vremena. Zapuπtena su i bez odgoja. To je laæna 
moda. Prepuπtaju se masi. Svugdje ima gluposti po ulicama. 
Ovo sad je veÊ zabrinjavajuÊe. Nekad je strance dovodio u 
grad. ©etali su noÊu i bili sigurni. Danas se to poËelo mijenjati. 
Zagreb je bio bezopasan grad. Sad postaje drugaËiji. Da je 
Dalibor ministar, legalizirao bi lake droge. Smanjio bi kazne 
za lake prometne prekrπaje. PoveÊao bi kazne za teæe. Visinu 
kazne bi odreivao sukladno visini plaÊe. Tada bi imuÊniji 
koji se bahate plaÊali joπ viπe. Dalibor kaæe da ne poznaje 
svog kontakt-policajca. Nije ga nikad vidio. Percepcija 
prema policajcima se mijenja. Policajci nisu viπe zastraπujuÊi. 
Nemaju brËine kao oni iz Korenice. Kvartovski policajci su ok. 
Bitan je ljudski pristup, to ljudi vole. Da je policajac, Dalibor 
bi hvatao kriminalce. 

Preventivne akcije policije
Pauk mu pada na pamet. Pokuπava se sjetiti neËeg πto je 

bilo zapaæeno. Dalibor nije zapazio niti jednu preventivnu akciju 
policije. Zapazio je presretaËe na autoputu. Istovremeno se neki 
joπ uvijek okreÊu u tunelima. Vjerojatno su i oni njega zapazili.

Dalibor mijenja temu ...
Zanima ga linija korupcije. Kako je povezana s ljudima. 

Zanima ga kako je povezana s vlastima i tko koga πtiti. Misli 
da je najviπe povezana sa advokatima i sudovima. Tu ima 
najviπe korupcije. I njegovi su prezimenjaci u tome. Kaæe 
da mu nisu niπta u rodu. Dalibor misli da su ljudi svjesni 
policijskog rada. Policija odradi svoje, sudovi ne. Na sudu 

ih puste. Sudovi ne rade dobro. Zato se to dogaa sad 
policajcima iz Sesveta. Pravda gubi smisao. Ljudi sada joπ 
viπe vjeruju policajcima. Advokatima i sudovima viπe nitko 
ne vjeruje. 

Servis graana
Nada se da policija ne ide u krivom smjeru. Politika je 

otiπla krivo. Ljudi su postali servis politici. Politika nije servis 
graanima. Policija mora biti servis graanima. Kod nas je 
puno toga obrnuto. S policijom to nije sluËaj. 

Povjerenje
Najviπe vjeruje obiËnim policajcima. Pozicija mijenja ljude. 

Oni na pozicijama imaju pritiske politikantske naravi. Ministar 
ili neki πef sektora samo krpa i popravlja neke stvari. Zato 
vjeruje obiËnim policajcima. PrimjeÊuje da su u zadnjih par 
godina informacije toËnije. Bræe se dolazi do njih. »im se 
neπto zataπkava, odmah pada vjerodostojnost. Ljudi to 
kuæe. Za sluËajeve Hodak, PukaniÊ, PetraË i Index je bilo 
puno pritisaka. Ne znaËi da je situacija bila sivija. Treba se 
znati snaÊi u svemu tome. Pritisci πtete normalnoj policijskoj 
djelatnosti. 

Pozicija ærtve
Uvijek mu je zanimljivija. Planira snimiti takav film. Bit Êe 

posla i za policiju. Od policajaca ne treba raditi stereotipe. 
Treba ih dovesti u interakciju s ljudima. Takvi filmovi uspijevaju. 
Krimi æanr je dobar æanr. 

Dalibor preporuËuje ...
Kad radim ne kukam. Kod nas veÊina samo kuka i nitko 

niπta ne radi. Kad radi ne kuka. Radi. Da nema novaca za 
film, snimio bi ga mobitelom. Dalibor stalno razmiπlja. Druæi 
se s ljudima. Takvi bi trebali biti i policajci. Najbolji su oni 
koji su najnormalniji. Takvi priËaju s ljudima. Nisu manje 
ljudi ako nose uniformu. Zavrπen razgovor s Daliborom 
MataniÊem.m

Razgovarao Boris SADILEK
Foto: Mario MIKULI∆ i Robert FERENC



zanimljivosti

86
sijeËanj • 2010. • mir • ugled • povjerenje

Spasili sedmogodiπnjaka                   
 s 2,0 promila alkohola u krvi

Nedavno su stanovnici Berlina pronaπli djeËaka koji se 
opijajuÊi zajedno sa starijim bratom devetogodiπnjakom, opijao 
na igraliπtu. Sedmogodiπnjaku je izmjereno Ëak dva promila 
alkohola u krvi, a od posljedica trovanja je leæao na tlu i tresao 
se. Sada se djeËak dobro oporavlja. Mediji navode kako su sve 
ËeπÊi sluËajevi alkoholizirane djece i tinejdæera. NajtragiËnije je 
zavrπio πesnaestogodiπnjak koji je 2007. godine preminuo od 
trovanja alkoholom, popivπi 45 Ëaπa tekile nakon Ëega mu je 
izmjereno 4,4 promila alkohola u krvi. 

Vozio motocikl po autoputu 543 km/h
ZvuËi nevjerojatno ali je talijanska policija snimila 26-

godiπnjaka koji je svoj motocikl po autoputu vozio Ëak 543 
km/h. Talijan je ostao bez vozaËke dozvole i morao je platiti 
kaznu od 250 eura. MladiÊu je to izgledalo previπe sumnjivo s 
obzirom da njegov motocikl moæe dostiÊi brzinu od samo 200 
km na sat pa je angaæirao odvjetnika. StruËnjaci su po nalogu 
suda provjerili sigurnosnu kameru i utvrdili da je ispravna, ali 
u policiji ne iskljuËuju moguÊnost da je napravljena greπka u 
papirologiji. Sudski vjeπtak je takoer potvrdio Ëinjenicu kako 
nije mogao voziti tom brzinom jer njegov motocikl jedva doseæe 
brzinu od 200 km/h. 

Poslao novu fotografiju                  
 jer na tjeralici izgleda bljedunjavo
Britanski kriminalac, za kojim je izdana tjeralica zbog 

provale, nezadovoljan fotografijom koju je medijima odaslala 
policija, lokalnim je novinama poslao “zahtjev za ispravkom” 
i novu fotografiju. Nije mu se svidjela njegova bljedunjava 
fotografija pa je poslao onu na kojoj ponosno pozira pred 
policijskim kombijem. Mediji su novu fotografiju objavili na 
naslovnici, a policija se zahvalila jer Êe sada svi znati kako 
trenutno izgleda.

Sigurnosna aplikacija 
“Britt Lapthorne” za iPhone 

U Australiji je razvijena aplikacija za iPhone “Siguran sam”, u 
javnosti poznata i kao “Britt Lapthorne”, namijenjena alarmiranju 
Ëlanova obitelji ili prijatelja kad se naete u opasnosti. Radi 
na principu da pritiskom tipke alarmirate do pet Ëlanova 
obitelji ili prijatelja, kojima se odmah prikaæe karta s ucrtanom 
lokacijom na kojoj se nalazite. PomoÊu aplikacije se takoer 
ukljuËuje snimanje zvuka te se taj zapis odmah pohranjuje na 
server. Tvorca aplikacije, na kreiranje ovog dodatka za iPhone 
potaknuo je nestanak i smrt australske turistice Britt Lapthorne 
u Dubrovniku. 

Policajcima uputstva                     
 za voænju bicikla na 93 stranice 

Britanskim Êe policajcima biti uruËena uputstva za voæenje 
bicikala napisana na 93 stranice. U njima se detaljno objaπnjava 
kako pravilno koËiti i kako odræavati ravnoteæu na biciklu. 
Naveden je dijagramski prikaz skretanja u lijevo i u desno. 
Prikazano im je kako trebaju voziti kad su u grupi, kad voze u 
paru i kad voze pojedinaËno. Uz to, policajce se podsjeÊa na 

obvezno gledanje “mrtvoga kuta” kad skreÊu. Meu ostalim 
uputama, policajce se savjetuje da nose podloæene hlaËe dok 
voze bicikl. 

Policija oπiπala buntovnike
Policija Ujedinjenih Arapskih Emirata obruπila se na 

buntovnu mladeæ po trgovaËkim centrima Ëiji se pripadnici ne 
pridræavaju “pravila pristojnosti” u javnosti te ih je dijelom i sama 
oπiπala. Akcija πiπanja je provedena u emiratu Ras al Haimah a 
uhiÊeno je i nekoliko desetaka mladih koji su imali “neobiËne 
frizure” ili nosili neËednu odjeÊu koja je otkrivala dijelove tijela.  
Policija tim Ëinom provodi konzervativni zakon, a roditelji koji su 
doπli u policijsku postaju morali su potpisati da Êe “ispravno” 
odgajati svoju djecu, te su zahvalili redarstvenicima πto su im 
pomogli da dotjeraju u red neposluπnu djecu.

Æivotinje imaju                      
 blagotvoran uËinak na ljude 

Psi, maËke i ostali Ëetveronoæni prijatelji istinski su 
Ëudotvorci. Posjedovanje kuÊnog ljubimca smanjuje stres i 
posljediËno tome vjerojatnost pojave neke bolesti. Psi svoje 
vlasnike tjeraju na kretanje. Æivotinje mogu pomoÊi da se 
djeca nauËe odgovornosti, a ponekad su za neke mentalne 
i fiziËke probleme bolji terapeuti od profesionalaca, ali pod 
uvjetom da osoba prihvati svoju æivotinju. Stariji ljudi koji 
inaËe sjede pred televizorom postaju komunikativniji kada 
je æivotinja u blizini, jer osjeÊaju da im se æivo biÊe pribliæava 
bez ograda, uæiva u njihovoj paænji i zauzvrat ih Ëini sretnima. 
Psi su se pokazali odliËnim borcima protiv depresije kod 
nezaposlenih osoba. JamËe izlazak na svjetlo dana, dnevnu 
aktivnost i socijalni kontakt. Takoer je dokazano da se ljudi 
mnogo bræe oporavljaju od operacije srca ako imaju psa. 
Voenje pasa u πetnju pomaæe u sniæavanju krvnog tlaka i 
razine kolesterola u krvi. Takoer, obiËno milovanje æivotinje 
sniæava puls i tlak. 

Ministar ostao bez vozaËke
Novoimenovani ministar sigurnosti BiH Sadik AhmetoviÊ 

ostao je bez vozaËke dozvole koju mu je zbog prebrze voænje 
oduzela policija Republike Srpske. AhmetoviÊ objaπnjava kako 
se to zapravo dogodilo u travnju, proπle godine prije nego je 
imenovan za ministra. Istodobno je ustvrdio kako mu se takvo 
πto dogodilo prvi put u æivotu. Bosna i Hercegovina nema 
dræavno ministarstvo unutarnjih poslova no upravo AhmetoviÊ 
koji je od studenog na Ëelu Ministarstva sigurnosti kaæe kako 
mu nije palo na pamet “koristiti zakulisne radnje kako bi izbjegao 
odgovornost”. 

UhiÊen ubojica ljubljanskog
medvjeda

Kako smo prije nekoliko mjeseci u ovoj rubrici pisali o 
medvjedu koji utjeruje strah u kosti susjedima Slovencima, 
sada pak doznajemo kako je  nedavno u blizini slovensko-
austrijske granice pronaeno njegovo truplo, a austrijska je 
policija uhitila krivolovca koji je medu ubio i oderao. Za hvatanje 
okrutnog krivolovca je bila ponuena nagrada od 10.000 
eura. Medo je pronaen ustrijeljen, oderan, odrubljene glave 
i odrezanih πapa.m

Priredio Boris SADILEK
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Zaπto u Hrvatskoj i dalje biljeæimo porast IBS-a, 
pobola i smrtnosti?

Ishemijska bolest srca (IBS) stanje je uzrokovano brojnim 
uzrocima. Svima je zajedniËko smanjenje protoka arterijske 
krvi kroz srËano tkivo πto dovodi do nesrazmjera dostupnosti 
kisika u odnosu na potrebe u srËanim stanicama. 

Ovisno o tome je li do prekida opskrbe kisikom doπlo 
naglo ili postepeno, djelomiËno ili potpuno IBS Êe se 
manifestirati kao INFARKT (odumiranje srËanog tkiva) ili 
ANGINA PEKTORIS (stenokardija, grudobolja, bol u prsiπtu 
prolaznog karaktera; angina= bol ). PoremeÊaji srËanog ritma 
i provoenja, srËano zatajenje (dekompenzacija) ili nagla 
smrt su takoer moguÊe posljedice nedostatne opskbe 
srca kisikom.

UZROCI: Daleko najËeπÊi razlog smanjenog protoka kroz 
koronarne (srËane) æile je ateroskleroza. Masni plakovi i 
ateromi koji nastaju u stijenci æile dovode do njenog suæenja i 
smanjenja elastiËnosti. Zbog popratnih upalnih promjena koje 
oπteÊuju unutraπnju povrπinu stijenke æile nastaju trombi koji 
dodatno smanjuju ili potpuno prekidaju protok krvi.       

Rijetko uzrok stenokardije ili infarkta moæe biti funkcionalni 
dinamiËki spazam (grË) miπiÊnog sloja krvne æile. On moæe biti 
nepoznatog uzroka, ali ga mogu izazvati i neke droge, npr. 
kokain. Iznimno rijetki uzroci koronarne bolesti su organska 
neateromatozna zaËepljenja koronarnih arterija (embolija, 
lues, aortitis).

Simptomi i znaci
ANGINA PEKTORIS - Stezanje u prsiπtu se najËeπÊe 

opisuje kao bol. Moæe biti neodreena, uz jedva zamjetljive 
smetnje, ili se brzo pretvara u oπtar, jak osjeÊaj pritiska u 
prsiπtu, razliËitih lokacija (ovisno i o zahvaÊenom dijelu srca). 
NajËeπÊe je iza prsne kosti; moæe se πiriti prema lijevom 
ramenu i unutarnjom stranom ruke sve do prstiju; ravno kroz 
lea; u vrat i donju Ëeljust; gornji dio trbuha, a ponekad i 
unutarnjom stranom desne ruke.

Provociraju ju svi uzroci koji dovode po poveÊane potrebe 
za srËanim radom i potroπnjom kisika, a to je najËeπÊe 
fiziËka aktivnost, obilniji obrok, nagli izlazak na hladnoÊu ili 
noÊu u snu koji je povezan s promjenama disanja, pulsa i 
tlaka, te pred zoru zbog pojaËanog luËenja nekih hormona. 
UËestalost pojave bolova moæe varirati od nekoliko dnevno 
do povremenih epizoda boli s intervalima bez simptoma od 
nekoliko dana, tjedana, mjeseci pa i godina. Bol u grudima 
koja traje par sekundi u pravilu nije angina pectoris. Smetnje 
vrlo brzo prestaju u mirovanju, micanju s hladnoÊe ili po 
primjeni brzodjelujuÊih nitrata.

Pojava opisanih simptoma zahtijeva javljanje lijeËniku koji 
Êe procijeniti radi li se o angini pektoris ili ne.

Kod bolesnika s veÊ poznatom boleπÊu bol se javlja 
otprilike istom uËestaloπÊu uz iste provokativne faktore i to 
nazivamo stabilnom anginom. No svaka promjena u smislu 
pojaËanja intenziteta ili broja napada znaËi pogorπanje 

Ishemijska bolest srca (IBS) 
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(nestabilna angina), kao i spontana pojava bolova u mirovanju 
(dekubitalna angina) i zahtijeva hitno javljanje lijeËniku. 
UËestalost napada se moæe i smanjiti. Ako bolest traje 
dugo, nastaju nove - kolateralne krvne æile koje poboljπavaju 
opskrbu srca kisikom, iako nikada kao normalne.

DIJAGNOZA se temelji na simptomima, a potvruje 
lijeËniËkim pregledom, EKG-om (izmeu napada je obiËno 
normalan !), testom optereÊenja s elektrokardiografskim 
praÊenjem (ergometrija), koronarnom angiografijom i u 
odreenim sluËajevima drugim metodama kao πto su obiËna 
i stres-ehosonografija, radionuklidna ventrikulografija, PET, 
SPECT, MSCT, ... LijeËenje angine pectoris moæe se provoditi 
lijekovima ili invazivnim zahvatima, odnosno kirurπkim putem. 
Lagana, stabilna angina pectoris koja bitno ne ugroæava 
zdravlje i kvalitetu æivota bolesnika moæe se dræati pod 
kontrolom lijekovima. U tu svrhu se koriste vazodilatatori, 
beta-blokatori i blokatori kalcijevih kanala, te antitrombotici. 
Krvna æila se trajnije moæe proπiriti ugradnjom umetaka 
(„stentova“) ili premosnicama - presaivanjem druge æile (by 
pass) i sl.

INFARKT SRCA - (infarkt miokarda, srËani udar) - Kada 
se protok krvi kroz jednu ili viπe krvnih æila prekine, srËano 
miπiÊno tkivo poËinje brzo propadati. Takvo propadanje 
tkiva zbog nedostatka kisika naziva se ishemijska nekroza i 
dovodi do smrti stanica srËanog miπiÊa. Vrijeme od poËetka 
ishemije do poËetka odumiranja srËanih stanica obiËno 
iznosi 15 do 20 minuta. Simptomi infarkta su bol kao kod 
angine pectoris, a moæe uslijediti πok, opasni poremeÊaji 
ritma, zastoj rada srca i nagla smrt. Meutim, Ëak 10-25% 
infarkta dogaa se bez ikakve boli u grudima. Infarkt srca 
jako je Ëest dogaaj. U SAD-u od infarkta svake minute umre 
jedna osoba. ObiËno mu prethodi ateroskleroza i angina 
pectoris. U veÊini sluËajeva infarkt nastaje u lijevoj klijetki, 
koja je i najodgovornija za funkciju srca kao pumpe, stoga 
je odumiranjem tog podruËja znaËajno ugroæena ne samo 
kvaliteta æivota, veÊ i sam æivot bolesnika. PodruËje koje 
je najteæe pogoeno nazivamo srediπnja zona nekroze, a 
oko njega se nalazi okolno podruËje ozljede. Odmah nakon 
pojave infarkta mogu nastati teπki poremeÊaji ritma, od kojih 
ventrikularna fibrilacija znaËi smrt, ukoliko se ne uspije rijeπiti 
unutar vrlo kratkog vremena. Takoer, moæe nastati kardiogeni 
πok, tromboembolija, perikarditis, a u nekim sluËajevima 
dolazi i do puknuÊa srËanog miπiÊa i izlijevanja krvi u okolno 
podruËje πto rezultira trenutaËnom smrÊu. Na mjestu odu-

mrlih stanica srËanog miπiÊa nastaje oæiljak - vezivno tkivo 
bez funkcije, pa ovisno o njegovoj veliËini ovise i daljnje 
komplikacije vezane uz oslabljen rad srca, njegovo zatajenje 
u veÊim ili manjim naporima, razliËiti poremeÊaji ritma, koji 
i dalje ugroæavaju ne samo kvalitetu æivota bolesnika veÊ i 
sam æivot. Stoga je izuzetno vaæno πto prije stiÊi do bolnice, 
gdje se raspoloæivim lijekovima, postupcima proπirenja æila 
ili kardiokirurπkim zahvatima pokuπava zaustaviti proπirenje 
infarkta, koliko je moguÊe. Najbolji rezultati se postiæu ako se 
bolesnika dopremi do bolnice unutar sat vremena od poËetka 
bolova u ustanovu koja je tehniËki i kadrovski opremljena za 
sve potencijalno potrebne postupke. Od svih osoba koje 
doæive infarkt njih 25 % umire vrlo brzo, praktiËki odmah, ne 
doËekavπi dolazak u bolnicu. Joπ 9% bolesnika umire u roku 
od tjedan dana, a daljih 4% neπto kasnije unatoË adekvatno 
uËinjenim svim raspoloæivim postupcima u odreenoj ustanovi 
(u Hrvatskoj postoji nekoliko kardioloπkih centara u kojim su 
raspoloæive sve metode lijeËenja, ukljuËivπi kardiokirurπke). 
Prema najboljim statistikama tek 55% preæivljava godinu 
nakon infarkta. Naizgled je zastraπujuÊi broj lijekova koje ovi 
bolesnici moraju piti svakodnevno i doæivotno, ali ne manje 
moraju uzimati i oni rijetki sretnici koji dobiju priliku za novo 
srce.

Na kraju, joπ malo statistike koju je uobiËajeno pisati na 
poËetku teksta. Ja sam odluËila ovako, jer mislim da Êe 
poruka koja slijedi sada biti jasnija i upeËatljivija:

U siromaπnijim zemljama IBS nije vodeÊa u smislu pobola 
i uzroka smrtnosti stanovniπtva.

U industrijski razvijenim zemljama oko 50% svih bolesti 
Ëini IBS i ona je najËeπÊi uzrok smrti. Ipak se u zadnje vrijeme 
u tim zemljama (npr. u Americi) biljeæi znaËajno smanjenje 
(>20%) kako broja bolesnika s ovom boleπÊu tako i broja 
umrlih. Nasuprot tome, u Hrvatskoj i dalje biljeæimo porast i 
pobola i smrtnosti. Zaπto?

Postoje meusobno neovisni Ëimbenici rizika Ëiji zbroj 
umnaæa (ne zbraja) rizik nastanka IBS-a. Na neke ne moæemo 
djelovati, ali na mnoge moæemo

»imbenici rizika na koje ne moæemo utjecati: genetski 
(nasljedni); dob; spol (muπkarci 5x ËeπÊe od æena u 
generativnoj dobi, ako ne postoje dodatne bolesti poput 
πeÊerne bolesti i hipertenzije. Nakon hormonalnih promjena 
koje se dogaaju kod æena ulaskom u menopauzu razlika 
gotovo nestaje; stres. 

»imbenici rizika na koje se moæe utjecati: naËin prehrane 
(manje koliËine æivotinjskih masti); debljina; fiziËka aktivnost; 
puπenje; stres (sam stres je neovisan o naπoj volji, ali se barem 
dijelom moæe nauËiti drugaËije reagirati na njega); poremeÊaji 
metabolizma masti u krvi- visoke razine LDL-kolesterola, 
niska razina HDL-kolesterola, vitamina E, homocisteina, ev. 
visoke razine triglicerida i inzulina u serumu; dobra regulacija 
drugih bolesti poput hipertenzije, πeÊerne bolesti i hipotireoze 
(smanjen rad πtitne ælijezde). Sve ove bolesti takoer dijelom 
ovise o prethodnih 6 toËaka Ëimbenika rizika na koje se moæe 
djelovati. Svaka od njih dodatno optereÊuje rad srca i uzrokuje 
poveÊanu potrebu za kisikom. 

O zdravstvenoj politici zemlje, ali joπ viπe o svakom od 
nas ponaosob ovisi hoÊemo li svoje πanse za nastanak ove 
bolesti smanjiti ili poveÊati. Pa pogledajte joπ jednom πto za 
sebe moæete uËiniti?!m

mr. sc. Dubravka DubravËiÊ, dr. med.
spec. interne medicine
Snimio Ivica LAJTNER

mr. sc. Dubravka DubravËiÊ, dr. med.
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Filatelija

Izdane su brojne poπtanske marke na kojima je 
prikazan Winston Churchill, koje istiËu njegovu 
veliku politiËko-ratnu ulogu u obrani Velike 
Britanije za vrijeme Drugog svjetskog rata, 
dok se u posljednje vrijeme pojavljuje sve viπe 
maraka koje ukazuju da je i dobitnik Nobelove 
nagrade za knjiæevnost.

Sir Winston Churchill jedna je od najpoznatijih svjetskih 
liËnosti. Njega je, prema ispitivanju iz 2002. g., veÊina 
britanskog stanovniπtva izabrala za najznaËajnijeg politiËara i 
dræavnika kojeg je Velika Britanija ikad imala. Meutim, malo 
je poznato da je na poËetku svoje politiËke karijere obnaπao 
duænost ministra policije. U svijetu su izdane brojne poπtanske 
marke na kojima je prikazan Winston Churchill, koje istiËu 
njegovu veliku politiËko-ratnu ulogu u obrani Velike Britanije 
za vrijeme Drugog svjetskog rata, dok se u posljednje vrijeme 
pojavljuje sve viπe maraka koje ukazuju da je i dobitnik 
Nobelove nagrade za knjiæevnost.  

Winston Spencer Leonard Churchill, 
Ëovjek koji je gotovo 50 godina su-
djelovao u kreiranju britanske politike 
i ostavio neizbrisiv peËat, roen je 30. 
studenoga 1874. g. u dvorcu Blenheim u 
Oxfordshieu. Njegov otac lord Randolph 
Churchill ostvario je sjajnu politiËku 
karijeru, a majka je bila Amerikanka Jennie 
Jerome. Iako je Winston potjecao iz 
engleske aristokratske obitelji, on je sam 
zbog posebnosti engleskog plemiÊkog 
sustava bio graanin. Kraljevsku vojnu 
akademiju Sandhurst  zavrπio je 1895. 
g., a potom je kao mladi Ëasnik bio rasporeen u postrojbe 
britanske vojske. Od 1897. do 1898. sudjeluje u borbama 
protiv ustanika na sjeverozapadu Indije, a 1898. pod zapovjed-
niπtvom Kitchenera, u bitci kod Omdurmana u Sudanu. IduÊe 
godine napuπta vojsku i ukljuËuje se u politiËki æivot, ali nije 
bio izabran kao Ëlan Konzervativne stranke za zastupnika u 
britanskom parlamentu. Potom je kao ratni dopisnik sudje-
lovao je u burskom ratu u kojem je u listopadu 1899. bio 
zarobljen, ali se na vrlo avanturistiËki naËin spasio. Ubrzo 
je potom svojim podvizima i dopisima s burskog bojiπta 
stekao veliku popularnost na osnovu koje je 1900. g. izabran 
za zastupnika Donjeg doma. Poslije Ëetiri godine postao je 
Ëlanom Liberalne stranke i odmah je postao kandidat za 
visoko mjesto u vladi. Pobjedom liberala 1905. g. ulazi u 
vladu kao dræavni tajnik za kolonije od 1905. do 1908. g. U 
vrijeme premijera Henryja Asquitha bio je ministar trgovine od 
1908. do 1909. g. No, iste godine preuzima duænost ministra 
unutarnjih poslova i na njoj ostaje sve do 1911. g. Potom je 
u predveËerje Prvog svjetskog rata bio imenovan za prvog 
lorda Admiraliteta na kojem se zadræao do 1915. g. Naime, 
poslije neuspjele dardanelske operacije izgubio je poloæaj. 
Dvije godine kasnije premijer Lloyd George vratio ga u vladu 
kao ministra rata. Ostao je u vladi sve do Georgeova pada 
1922. godine: 1918. postaje ministar rata i zrakoplovstva, a 
od 1921. do 1922. bio je  ministar za kolonije. Od 1922. do 
1924. g. nije bio izabran u britanski parlament.

Ministar policije sir Winston Churchill
Churchill je 1924. g. drugi put promijenio stranku i od liberala 

se vratio konzervativcima za πto ga je premijer Stanly Baldwin 
odmah nagradio mjestom ministra za financije. Na tom mjestu 
ostao je do 1929. g. kada je Konzervativna stranka izgubila 
izbore. IduÊih deset godina nije obnaπao nikakve sluæbene 
duænosti veÊ se posvetio pisanju zaraujuÊi tako za æivot. 
Dolaskom Adolfa Hitlera na vlast 1933. g. Churchill postaje 
æestoki zagovornik ponovnog naoruæavanja Velike Britanije 
jer je u novom njemaËkom lideru vidio ratnu prijetnju. Oπtro 
je kritizirao popustljivu politiku britanskog premijera Artura 
Nevillea Chamberlaina. Bio je pristalica beskompromisnog 
stajaliπta prema Hitleru kao jedinog naËina na koji ga se 
moæe obuzdati, dok je Münhenski sporazum nazvao porazom 
bez rata. Ubrzo su politiËki dogaaji pokazali da su njegove 
procjene bili ispravne.

Nakon πto je Velika Britanija objavila rat NjemaËkoj 3. 
rujna 1939. g. ulazi u vladu Chamberlaina kao prvi lord 
Admiraliteta. U sudbonosnim danima za Britaniju - nakon 
savezniËkog sloma u Norveπkoj i poslije pada Francuske 

postao je 10. svibnja 1940.  predsjednik 
britanske vlade i voa Konzervativne 
stranke. Prilikom preuzimanja duænosti 
premijera ostao je zapamÊen po rijeËima: 
„Nemam niπta za ponuditi osim krvi, 
teπkog rada, suza i znoja“, kao i poruci 
kojom je zadivio svijet: “Nikada neÊemo 
malaksati ni popustiti. IÊi Êemo do kraja 
ma kakva cijena bila; borit Êemo se na 
plaæama; borit Êemo se na poljima i na 
ulicama; borit Êemo se u brdima; nikada 
se neÊemo predati.” Takoer je ostao u 
sjeÊanju i po svojoj paroli: „Svaki Ëovjek i 

svaka dræava koji idu s Hitlerom naπi su neprijatelji“. Shodno 
tome veÊ je 22. lipnja 1941. ponudio savez napadnutom 
SSSR-u. Isticao se glediπtem da rat vode dræavnici i politiËari, 
a ne vojnici. Za vrijeme rata blisko je suraivao s ameriËkim 
predsjednikom Franklinom Roosveltom s kojim je potpisao 
Atlantsku povelju i Zakon o zajmu i najmu, po kojem su Britanci 
primali ameriËku vojnu pomoÊ. Na parlamentarnim izborima 
nakon zavrπetka rata 1945. na opÊe iznenaenje izgubio je 
izbore jer je pobijedila LaburistiËka stranka. U oæujku 1946. 
u Fultonu u SAD-u upozorio je na moguÊnost spuπtanja 
„æeljezne zavjese“ u Europi πto je kasnije postao sinonim za 
politiËku podjelu europskih dræava. Po drugi puta je postao 
premijer 26. listopada 1951. i bio do 7. travnja 1955. kada 
se povukao s premijerske duænosti i mjesto ustupio najbliæem 
suradniku Anthony Robertu Edenu.

Churchill je 1953. dobio Nobelovu nagradu za knjiæevnost 
za svoje djelo u πest svezaka „Drugi svjetski rat“. Iste godine 
kraljica Elizabeta II. dodijelila mu je plemiÊki naslov. Umro je 
24. sijeËnja 1965. u Londonu. Prema kraljiËinoj zapovijedi 
sahranjen je 30. sijeËnja u selu Bladon u Oxfordshireu sa 
svim poËastima koje su uobiËajene kod pokopa Ëlanova 
kraljevske obitelji. Sprovod koji mu je bio prireen kao da nije 
bio u Ëast siru Winstonu Churchillu kao osobi, nego i Ëitavoj 
jednoj epohi, na kojem su bili nazoËni predstavnici preko sto 
zemalja svijeta.m
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